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آیت الله سعیدی درخطبه های نمازجمعه قم خواستارشد: 

برخورد قاطع با اغتشاشگران 
امام جمعه قم درخصوص حوادث اخیر با تاکید بر این که صف معترضان از صف اغتشاشگران کاملا جداست گفت: مردم از 
قوه قضاییه و نیروی انتظامی و دستگاه های امنیتی انتظار دارند که برای حفظ امنیت و نظم عمومی با اخلالگران و فتنه آفرینان 
و تشویش کنندگان افکار عمومی قاطعانه مقابله نمایند. آیت الله سیدمحمد سعیدی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم که 
در مصلای قدس برگزار شد، در تفسیر سوره توبه به آیه ۵۴ این سوره اشاره و اظهار کرد: این آیه درباره انفاق کردن منافقان و 
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صف معترضان ازصف اغتشاشگران جداست 

جای خالی حاج قاسم! 
 سردار عزیز ! الهی که  مقام و منزلتت هرچه متعالی تر 
باد. نمی دانم چرا این روزها حسابی دل تنگت می شوم؟ 
به خصوص  وقتی به حسن سلوک ، اخلاق و رفتارت فکر 

می کنم.
چون در فضای مجازی کلیپ معروفت را دیدم و سخنانت را برای چندمین بار گوش 
دادم  که با تن صدای دلنشینت می گفتی : » من و آدم های خودم ، من و رفقای خودم 
، من و مرید های خودم ، این بی حجاب است ، آن با حجاب است ، آن راست است ، 
این چپ است ، این اصلاح طلب است ، او اصولگراست ، خب پس چه کسی را می 
خواهید حفظ کنید ؟ همان دختر کم حجاب دختر من است ، دختر ما و شماست ، 
نه دختر خاص من و شما ، اما جامعه ماست« چقدر حسرت دوران حضورت ، وقار و 

متانتت و  عمق درک و فهمت  را خوردم !
   حاج قاسم عزیز!

باور کن از ته دل می نویسم قبل از این که  دشمنان از شمشیرت و تفنگت بترسند 
از همین منطق ، اخلاق و ادراکت در هراس و اضطراب به سر می بردند و شاید همین 
حقیقت سبب خشم و عصبانیت آنها شد و  نتوانستند تو را بیش از این تحمل بکنند و 
سیر و سلوک تو را شکننده تر از هر توپ ، تفنگ ، تانک و موشک تشخیص دادند برای 

همین نقشه کشیدند و به ترورت اقدام کردند .
سرباز عزیز دین و میهن!

این منطق  و عمل تو ،  هم به ضرر غرب بود و هم علیه شرق. زیرا تو منادی صلح  ، 
صفا و آرامش در منطقه و در میان اقشار مختلف مردم در داخل بودی ، هدف نهائی تو از 
جنگ ، همان استقرار صلح ، امنیت و آرامش بود ، با فکر ، ذکر و اندیشه تو همه امت یک 
پارچه و یک دل و یک زبان می شدند و نقشه های دشمنان ، نقش بر آب می شد ، چون 
سلوک صلح جویانه تو در تضاد آشکار با منافع و سیاست های جنگ طلبانه استکبار 
شرق و غرب بود و درب کارخانه های سلاح های جنگی آنها را برای همیشه مهر و موم 
می کرد ، فلذا شبکه های جاسوسی مشترک  هردو طرف ، تبانی کردند و تو را از امت 

اسلامی و مردم ایران گرفتند و شهید کردند. روحت شاد و راهت همیشه پر رهرو باد.
سردار عزیز دل ها!

ای کاش دیگران هم این منطق پویا ، وحدت آفرین و احترام آمیز تو را الگو قرار می 
دادند  و این همه به طبل تفرقه و تشتت نمی کوبیدند و اینهمه دو قطبی های کاذب  
از قبیل : چپی ، راستی ، بی حجاب ، بد حجاب ، باحجاب، انقلابی ، بی تفاوت ، 
ضد انقلاب ، غربگرا و شیفته شرق در میان مردم ، خانواده ها و فامیل ها  درست نمی 
کردند و اینهمه هزینه برای انقلاب و نظام  نمی تراشیدند. کاش گشت ارشادی ها  از 
مکتب جان فزای تو درس خدمت بی منت و  زندگی می آموختند و به جای تزریق ترس 
، وحشت و اضطراب در جامعه ، انرژی  مثبت ، امید ، زندگی ، مهربانی ، محبت ، رشد 
، تعالی و شکوفایی  پمپاژ می کردند. این روزها چقدر دختران کشورم به تن صدایت ، 
مهربانیت و صمیمیت و صداقتت نیاز مبرم دارند! علاوه هم کسوتانت ، اعم از نیروهای 
مخلص نظامی و انتظامی ، چقدر به سیره و سلوکت محتاج تر هستند تا همچنان به 
اقتدار خویش در راستای  حراست از حریم بی پناهان ، مسافران دور از وطن ، مظلومان 
، مصدومان و محصوران بیافزایند و اعتماد مردمی  و عمومی را در میان خویش فزونی 
بخشند ، اما چه می توان کرد که اقلیتی جاهل ، با عملکرد های ناشیانه و تخریبی ، 
زحمات طاقت فرسای تو را در جهت گسترش همزیستی ، همصدایی و هم گرایی اقشار 
مختلف مردم ، خیلی راحت نادیده انگاشته و  به هدر می دهند. می دانم که خودت بهتر 
از من می فهمی که مردم ما ... صداقت ، صفا ، یک رنگی ، حقیقت جوئی ، صراحت 
گویی ، بی ریائی ، عدم تملق و چاپلوسی را در اعماق وجودت  دیدند و عاشقت شدند .

سردار سربازم !
می دانی رمز موفقیت تو در چه بود و چیست؟ چون تو از همان اول آنچه بودی 
نمودی... حتما یادت هست وقتی خواستی در سپاه مشغول خدمت بشی ، با همان 
پیراهن آستین کوتاه  و سبیل قشنگ در مصاحبه حاضر شدی و اگر چه به همین سبب 
تو را از گزینش انداختند ، اما تو هرگز ، ریا ، ظاهر سازی و فریب را بر صفا و صداقت 
مقدم نداشتی و همین نکته باریکتر ، زمینه رشد و تعالی تو را فراهم آورد و تو را در عرصه 
های حساس و سرنوشت ساز با دیگران متفاوت کرد. تو می توانستی مثل بعضی های 
دیگر رنگ و لعاب عوض کنی ... اما دیگر هرگز نمی توانستی به اوج قله سربازی برسی 
و تندیس سر بلندی باشی. این که تو همه دختران و پسران  سرزمینم را به یک اندازه  و 
بحق فرزندان خود دانستی و به آنها فرصت انتخاب و اختیار می دادی تا مثل خودت تن 
به تحمیل ندهند و راه راست را  بعد از شناسایی خود برگزینند ،  نشان از همین واقعیت و 
حقیقت دارد. حاج قاسم عزیز! به مردم و جوانان ما دعا کن تا در کنار هم بمانند و گرفتار 

چند دستگی نشوند ، تفرق عاقبت خوبی ندارد.

از  معترضان  این که صف  بر  تاکید  با  اخیر  قم درخصوص حوادث  امام جمعه 
صف اغتشاشگران کاملا جداست گفت: مردم از قوه قضاییه و نیروی انتظامی و 
دستگاه های امنیتی انتظار دارند که برای حفظ امنیت و نظم عمومی با اخلالگران و 

فتنه آفرینان و تشویش کنندگان افکار عمومی قاطعانه مقابله نمایند.
آیت الله سیدمحمد سعیدی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم که در مصلای 
قدس برگزار شد، در تفسیر سوره توبه به آیه ۵۴ این سوره اشاره و اظهار کرد: این 
آیه درباره انفاق کردن منافقان و نظر خداوند متعال در این باره است که می فرماید 
منافقان نماز را با کسالت می خوانند و انفاقشان هم از روی کراهت است و پذیرفته 

نیست.
وی با بیان اینکه خداوند در این آیه به ۴ خصیصه زشت منافقان اشاره می کند، 
افزود: اولین خصیصه منافقان این است که در ظاهر مسلمان و در باطن کافر به خدا 
هستند، دومین ویژگی آنان این است که از پیامبر که فرستاده خدا است اطاعت 
نمی کنند، سومین خصیصه منافقان کسالت در نماز به خاطر بی اعتقادی به خدا 
و حفظ ظاهر و چهارمین خصیصه منافقان هم این است که انفاق آنها از روی میل و 

اعتقاد و ریشه های معنوی نیست.
امام جمعه قم با بیان اینکه منافقان از کافران بدتر هستند، گفت: منافق به خاطر 
مصونیتی که در پناه اسلام کسب کرده است ناجوانمردانه و آزادانه همدست با 
کفار و دشمنان از پشت به مسلمانان خنجر می زند بنابراین نفاق راه روش افراد بی 
شخصیت، پست و مرموز است. وی تصریح کرد: منافقان برای اینکه کفرشان ظاهر 
نشود مجبورند به ظواهر دین با بی میلی و کسالت عمل کنند و در اعمال خود قصد 

تقرب به خدا ندارند از این رو اعمالشان مورد قبول خداوند نیست.
* دین اسلام در ایران اسلامی زنده است

سعیدی در خطبه دوم با بیان اینکه در این ایام عده ای تحت تأثیر شایعات و دروغ 
پردازی دشمنان اسلام و ایران با هنجارشکنی و هتک حرمت مقدسات بغض و کینه 
خود نسبت به مقدسات از جمله قرآن، مساجد و حجاب اسلامی را نشان دادند، 
گفت: ما هشدار می دهیم که دین اسلام در ایران اسلامی زنده است و جوانان برومند 

این کشور غیرت دینی را از حماسه حسینی آموخته اند.
وی ادامه داد: به این عده قلیل هنجارشکن که تحت تأثیر رسانه های دشمن قرار 
گرفته اند اعلام می کنیم که مردم از ارزش های اسلامی و آرمان ها و ارزش های 
دینی با تمام وجود حمایت کرده و ساکت نمی نشینند؛ جوشش احساسات، عواطف 
و غیرت دینی مردم ما به حدی بالا است که صرفا برای رعایت نظم و امنیت کشور و 

احترام به پلیس و قانون تا کنون به صحنه نیامده اند.
امام جمعه قم در رابطه با ماجرای فوت ناراحت کننده خانمی در تهران ضمن اظهار 
تأسف از این حادثه و اقدامات بعد از آن گفت: این اقدامات و هتک مقدسات، دل امام 
زمان عجل الله فرجه الشریف، مراجع تقلید، حوزویان، متدیینان، خانوده های شهدا 

و غیرتمندان را به درد آورده است.
*مسلمان باید نسبت به صحت اخباری که منتشر می کند

 یقین داشته باشد
وی با بیان اینکه انسان مسلمان باید نسبت به صحت اخباری که منتشر می کند 
یقین داشته باشد، افزود: نباید پلیس و نهادهای قانونی را بی دلیل و بر اساس شایعات 
متهم به شکنجه، قتل و بی کفایتی نسبت به حفظ امنیت شهروندان کرد و افکار 

عمومی را جریحه دار و بین اقشار مردم و نظام فاصله ایجاد کرد.
سعیدی تأکید کرد: سخن خداوند در قرآن کریم به خواص رسانه ای این است که 
ای مؤمنان هر گاه فاسقی خبری برای شما آورد تحقیق کنید و واکنش شتاب زده 

نشان ندهید تا ناخواسته از روی جهالت به اسلام ضربه نزنید و بعد پشیمان شوید.
*نخبگان با جهاد تبیین جامعه را نسبت به فضاسازی رسانه ای

 دشمن صیانت کنند
وی در رابطه با وجوب جهاد تبیین و انتشار حقیقت در جامعه گفت: رئیس جمهور 
قبل از سفر خود به وزیر کشور دستور بررسی دقیق این مسأله را دادند و بعد از انتشار 
فیلم، گوشه ای از دروغ پردازی دشمن آشکار شد؛ ولی باید همه جوانب این ماجرا با 
پاسخ صریح مسئولان روشن شود و نخبگان باید با جهاد تبیین و روشنگری مستدل و 
مستند جامعه را نسبت به فضاسازی رسانه ای دشمن صیانت کنند زیرا کینه توزان و 

دشمنان با تمام امکانات خود برای سوء استفاده به میدان آمدند.

دستگاه های امنیتی و پلیس قاطعانه برای حفظ امنیت برخورد کنند
 نماینده قم در مجلس خبرگان رهبری ضمن تشکر از حافظان نظم و امنیت در 
اغتشاشات اخیر ابراز کرد: مردم از قوه قضائیه، نیروی انتظامی و دستگاه های 
امنیتی انتظار دارند که برای حفظ امنیت و نظم عمومی با اخلال گران، فتنه انگیزان 

و تشویش گران اذهان عمومی قاطعانه برخورد کنند.
وی با تأکید بر اینکه باید جلوی افرادی که با اغتشاش و آشوب به مردم و اموال 
عمومی آسیب می رسانند گرفته شود، افزود: حداقل کاری که باید انجام شود این 
است که تصمیمی عاجل و فوری برای فضای مجازی رها و بی در و دروازه که منشأ 
فتنه است گرفته شود زیرا دشمنان به ناحق از طریق فضای مجازی با سوء استفاده و 

تحریک احساسات جوانان به فکر آشوب هستند.
سعیدی با بیان اینکه بسیجیان و مردم غیرتمند با آمادگی روحی و روانی، غیرت 
دینی، عقلانیت و هوشمندی در صحنه حاضر باشند و از این حوادث برای پیشگیری 
از تکرار آن عبرت بگیرند، گفت: از مردم قم تشکر می کنم که همواره با تشخیص 
درست معترضان از اغتشاش گران خوب عمل کرده اند و امروز هم بعد از نماز جمعه 

نمازگزاران جمعه مواضع خود را اعلام می کنند.
*موضع رئیس جمهور در سازمان ملل پیروزی بزرگی در روابط بین الملل بود

وی در ادامه با اشاره به سفر تاریخی رئیس جمهور به سازمان ملل علیرغم فضاسازی 
مسموم و تحرک منافقان و فشارهای دشمن این سفر را پیروزی بزرگی در حوزه روابط 
بین الملل دانست و افزود: این سفر و سخنرانی ایشان یادآور سخنان تاریخی شهید 
رجایی و رهبر معظم انقلاب در سازمان ملل بود که از موضع هجومی برای احقاق 

حقوق ملت ایران و افشای جنایات جبهه منافقان و استکبار جهانی برخوردار بود.
امام جمعه قم تصریح کرد: اوج سخنرانی رئیس جمهور زمانی بود که عکس حاج 
قاسم سلیانی را در برابر ملت ها و دولت ها بلند کرد و پیش چشم جهانیان به این نکته 
تأکید کرد که ملت ایران نسبت به انتقام خون شهید سلیمانی و پیگیری جنایت ترامپ 
اصرار دارند. وی در پایان با گرامی داشت چهل و دومین سالکرد حماسه دفاع مقدس، 
این مقاومت ۸ ساله را نماد هویت دینی، حماسی و غیرت ملت ایران عنوان کرد و 
گفت: درس های دفاع مقدس فراوان است و گوشه ای از آن را رهبر معظم انقلاب در 

دیدار فرماندهان و پیشکسوتان دفاع مقدس بیان کردند.
سعیدی افزود: ایشان فرمودند قدرت جوشان انقلاب با رهبری امام و خصوصیات 
بارز ملت ایران سه ضلع دفاع مقدس بود و تبیین این ۸ سال سرافرازی برای نسل 
جوان تضمین کننده مانگاری انقلاب است؛ دفاع مقدس زمینه بروز ارزش های 
انسانی و سجایای اخلاقی ملت ایران شد و آزمون وفاداری همه مردم و نهادهای 

دولتی به نظام به نمایش گذاشته شد.
وی با اشاره به فرازهایی از بیانات مقام معظم رهبری خاطرنشان کرد: ۸ سال دفاع 
مقدس با تدبیر، عقلانیت و روش های ابتکاری رزمندگان ما قابل تدریس در دانشگاه 
های نظامی جهان است و مهمترین درس دفاع مقدس این بود که صیانت از کشور و 

بازدارندگی در مقابل دشمن تنها از راه مقاومت به دست می آید نه تسلیم.

آیت الله سعیدی درخطبه های نمازجمعه قم خواستارشد: 

برخورد قاطع با اغتشاشگران 

  

فاز  اجرای  گفت:  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
نخست پروژه ستون سبز منوریل در محدوده بلوار شهید سلیمانی با اعتبار 
یک میلیارد ریالی در دستور کار این سازمان قرار گرفته است.  پیام جوادیان 
با اشاره به اجرای طرح ستون سبز مونوریل در بستر رودخانه اظهار کرد: این 
با  وی  است.  شده  اجرایی  ریالی  میلیارد  یک  اعتبار  با  نخست  فاز  در  پروژه 
تأکید بر اینکه در این بخش پروژه ۲۰ پایه مونوریل با اجرای عملیات فنی سبز 

روزهای  پاییز  فصل  آغاز  با  گفت:  قم  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  رییس 
برداشت محصول پسته از باغ های قم فرا می رسد و در همین رابطه پیش بینی 
می شود امسال ۶ هزار تُن پسته در استان برداشت شود.  محمدرضا حاجی رضا 
روز پنجشنبه در آیین شکرانه برداشت پسته در قم، اظهارداشت : پسته کاری 
در بخش باغبانی قم می درخشد و اکنون ۱۴ هزار هکتار باغ پسته در این استان 
موجود است که هفت هزار و ۵۰۰ هکتار آن بارور است و یک هزار و ۶۰۰ نفر از 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :
ستون های منوریل قم سبز می شوند

رییس جهاد کشاورزی استان قم:
 ۶ هزار تنُ پسته دراستان قم برداشت شود
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همزمان با سراسر کشورصورت گرفت:

خروش مردم قم علیه اغتشاشگران

همزمان با سراسر کشور صورت گرفت

خروش مردم قم علیه اغتشاشگران 

 مردم ولایتمدار قم همزمان با سراسر کشور پس از اقامه نماز جمعه در راهپیمایی ضد 
اغتشاشگران خواستار پایان وضع موجود و برخورد قاطع دستگاه قضا با آشوبگران شدند. 

براساس این گزارش ، مردم متدین و ولایتمدار قم پس از اقامه نماز جمعه همزمان با سراسر 
کشور در اعتراض به هنجار شکنی آشوبگران راهپیمایی خود را از مصلی قدس قم به سمت 

میدان روح الله برگزار کردند.
در روزهای گذشته عده معدودی که از کشورهای بیگانه و منافقین ضدانقلاب خط می 
گرفتند به بهانه رحلت خانم مهسا امینی و به دلایل واهی اصل نظام را نشانه گرفتند و همچون 
اغتشاشات ۸۸ و آشوب بنزینی اموال عمومی را تخریب و جان تنی چند از هموطنان را گرفته 
و جراحاتی را به برخی دیگر وارد کردند و با ارسال فیلم و تصاویر به شبکه های ضد نظام سعی 
در القاء ناامنی در کشور داشتند، اما حنای این گروه ها دیگر رنگی ندارد و مردم هوشیار 

همراه با نیروهای مسلح و بسیج به شدت با آن ها مقابله می کنند.
از این رو جمعه این هفته به صورت سراسری مردم ولایتمدار ایران در مقابل آشوبگران 
موضع گرفته و صف خود را از آن ها جدا می کردند و از این لحظه آغاز تلخ و شوم فتنه را به 

سرانجام و پایانی ناکام مبدل خواهند کرد.
 گفتنی است مردم قم نیز با حضور گسترده و چشم گیر خود و با شعارهای مرگ بر منافق، 
مرگ بر فتنه گر، مرگ بر آل سعود، مرگ بر آمریکا و اسرائیل از مصلی قدس شعارهای خود 
را آغاز و با پایان در میدان روح الله برگ زرین دیگری را در کارنامه قم و نظام اسلامی ثبت و 
ضبط کردند. لازم به ذکر است در این راهپیمایی ضد هنجار شکنی و توهین به مقدسات 
عموم مردم قم از کسبه، بازاری، اداری، نیروهای نظامی، حوزویان، مسئولان استانی و چهره 
های برجسته حوزوی حضور داشتند و همگان یکصدا پایان دادن به اغتشاشات و برخورد 
قاطع دستگاه قضا را خواستار شدند. یادآور می شود که صبح روز شنبه از ساعت 10 صبح 
نیز تجمع اعتراضی ضد اغتشاشگران و توهین کنندگان به مقدسات در مدرسه فیضیه برگزار 

می شود.

رئیس قوه قضاییه در تماس های جداگانه ای با دادستان کل کشور:

با عناصر اصلی اغتشاشگر و آشوب طلب 
حرفه ای برخورد شود

رئیس قوه قضاییه در تماس های جداگانه ای با دادستان کل کشور و مراجع قضایی دستور 
داد در راستای حفظ امنیت و آرامش شهروندان و صیانت از زندگی عادی و روزمره آن ها در 
سراسر کشور و مقابله با عناصر اصلی اغتشاشگر و آشوب طلب حرفه ای، برخورد بازدارنده 

طبق قانون انجام شود. 
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای، طی تماس های جداگانه ای با 
دادستان کل کشور و مراجع قضایی، خطاب به آنها دستور داد در راستای حفظ امنیت و 
آرامش شهروندان و صیانت از زندگی عادی و روزمره آن ها در سراسر کشور و مقابله با عناصر 
اصلی اغتشاشگر و آشوب طلب حرفه ای، مخلان آرامش شهروندان و امنیت روانی مردم، 
افرادی که به اموال عمومی و دولتی خسارت وارد کرده اند و در برابر پلیس تمرد می کنند، 
مرتبطین با سرویس های جاسوسی خارج از کشور برخورد بازدارنده طبق قانون انجام و در 

تکمیل و رسیدگی به پرونده های قضایی آنها هم تسریع شود. 
رئیس قوه قضاییه کلیه دادستان ها و مسئولان قضایی ذیربط در نقاط مختلف کشور را 
مکلف و موظف کرد تا در این راستا بدون هیچ گونه اغماض و کوتاهی و در چهارچوب موازین 

قانونی اقدام کنند.
محسنی اژه ای همچنین در این تماس ها با اشاره به شگرد دشمنان و عناصر وابسته به 
گروهک های معاند در برانگیختن هیجانات مردم به ویژه نوجوانان و جوانان و تحریک 
احساسات آنها با ترویج شایعات و اکاذیب ، به مسئولان قضایی ذیربط در سراسر کشور دستور 

داد، در مورد برخورد قانونی با منابع ترویج دروغ و شایعه هم اهتمام شود.

عکس : هادی چهرقانی

سرلشکر باقری:
تغییرات در مرز های کشور های 

منطقه را تحمل نمی کنیم 
رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح 
گفــت: همانگونه که بارهــا اعلام 
مرزهــای  در  تغییــرات  کرده ایــم 
منطقه را تحمل نخواهیم کرد و به 
دو کشــور آذربایجان و ارمنســتان 
توصیه داریم که مشکلات خود را از 
راه های مسالمت آمیزو گفتگو حل 
کنند؛ ما توسل به درگیری و جنگ 
2را بر نمی تابیم و در برابر آن ساکت 

آیت الله رئیسی در دیدار دبیرکل سازمان ملل متحد:
سازمان ملل سازمان ملتها باشد 

نه سازمان قدرتها
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هشدار وزیر اطلاعات به فتنه گران؛
خواب های آشفته فتنه گران

 علیه دین و انقلاب تعبیرنخواهد شد
ایران  رئیس جمهوری اســلامی 
عصر روز پنجشنبه به وقت محلی 
نیویورک در دیدار دبیرکل سازمان 
ملل با تأکید بر اهمیت جایگاه این 
ســازمان در نقــش دادن به ملتها 
برای حل مسائل خود و جلوگیری 
از دخالت بیگانگان در امور داخلی 
آنها، گفت: ســازمان ملــل باید به 
معنی واقعی سازمان ملتها باشد نه 

بــه  پیامــی  در  اطلاعــات  وزیــر 
مناسبت هفته دفاع مقدس تاکید 
کــرد: وزارت اطلاعــات اجمالا به 
فتنه گران داخلی و خارجی هشدار 
می دهنــد کــه هرگــز خواب های 
آشفته و شوم آنان علیه ارزش های 
و دســتاوردهای ســترگ  دینــی 
انقلاب اسلامی تعبیر نخواهد شد. 
ســید  حجت الاســلام  پیــام  در  2

عبدالرحیم اباذری*

شهردار قم :

 ۶۴ اتوبوس شهری به ناوگان حمل ونقل عمومی اضافه می شود

وزارت اطلاعات :
حضوردر تجمعات غیرقانونی موجب تعقیب قضایی می شود

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم: 
زمینه گرایش به سمت تخلف های صنفی باید کاهش یابد

8

مدیرکل پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان قم تاکید کرد:

لزوم برخورد با رانندگان فاقد مجوز 
برای سرویس مدارس 

5
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مدیرکل پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان قم گفت: دستگاه های نظارتی باید با رانندگانی که مجوز لازم برای ارائه 
سرویس مدارس را نداشته برخورد کنند تا مشکلات سال های گذشته تکرار نشده و امنیت جانی و اخلاقی آن ها حفظ 
شود. سعید کاویانی در جلسه شورای مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی قم با اشاره به کمبود خودرو برای سرویس مدارس 
اظهار داشت: می توانیم با برنامه ریزی درست کمبود خودرو در سرویس مدارس را بدون تحمیل کردن هزینه های اضافی به 

رحلت پیامبراکرم )ص(و شهادت امام حسن)ع( وامام رضا)ع( را تسلیت می گوییم.
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چالش نبود زبان مشترک 
میان مردم و حکومت

در سیاست زبان حوزه اختلاف قرائت های مختلف 
زبان نخستین  آتیه است.  و  امور گذشته، جاریه  از 

آوردگاه و گاه تنها ابزار آدمی برای گسترش دانش و تفکر نیز هست. اما این زبان 
به اندازه گستردگی اش به همان اندازه هم محدود است چرا که گاه تصور و درک 
متفاوت افراد از مفاهیم و کلمات باعث می شود که این کارکرد جدی زبان، برای 

انتقال ادراکات بشری به ضد
خودش بدل شود. تصور کنید وقتی شما از کلمه قرمز استفاده می کنید، این 
کلمه یک بازه و طیف رنگی وسیع را از نارنجی پررنگ تا قهدوه ای کم رنگ را در 
برمی گیرد. پس کسانی هستند که می توانند بر سر این کلمه با شما موافق نباشند 
و این یعنی حوزه اختلاف و تفاوت و در نهایت سیاست ورزی برای دست یابی به 
درکی مشترک. کلمات، نشانه ها و نمادهایی قراردادی هستند که مردم یک خطه 
جغرافیایی بر سر آن ها توافق کرده اند. بر این مناط، زبان فارسی نیز از چنین 
شرایطی درگذر تاریخ برخوردار بوده است؛ همین شرایط سبب شده تا این زبان 

بیش از آن که زبان مفاهمه باشد، به زبان منازعه تبدیل شده است.
همواره پس از اشغال ایران از سوی مهاجمان بیگانه ، مردم از عامل زبان، به 
عنوان نوعی سلاح در برابر دشمن خارجی استفاده کرده اند و در راس این جریان 
، ادبا قرار داشته اند که شکلی از زبان دو پهلو را پدید آورده اند تا بتوانند هم، آنچه 
می خواهند، بگویند و هم از عواقب آن مصون بمانند. استفاده از صنعت »ایهام« 
به سرعت به ادبیات سیاست ورزانه حتی در زندگی روزمره مردم جامعه هم تبدیل 
شد. افراد عادی جامعه هم از این فن استفاده کردند تا با زبانی مودبانه هم حرف 
خود را زده باشند و هم نزده باشند و همین امر هم بر پیچیدگی های زبانی فرهنگی 
ایرانیان افزود و هم امکان مفاهمه را از آن ها دریغ کرد، زیرا چنبن پیچیدگی ای ، 
ایجاد سو تفاهم حتی در یک گفت وگوی دوستانه را افزایش داده و اصل گفت و 

گو را تهدید می کند چه رسد به آن که بخواهد گفت و گو بین افراد چالش باشد.
اما در گفتار و گفت وگوهای عمیق تر به ویژه در حوزه های نظری و علمی به 
ویژه گفت و گوهای سیاسی نخستین پیش نیاز، داشتن ترم هایی است تا از 
امکان ایجاد سوبرداشت ممانعت به عمل بیاورد. با ورود مباحث مدرن فلسفی 
و سیاسی، کمبود چنین ترم هایی به شدت احساس می شود و در این مسیر، 
فرهنگستان های علوم نقش موثری دارند تا از اغتشاش زبانی بکاهند. به عنوان 
مثال ، واژه هایی چون ملت، دولت، حکومت، آزادی، دموکراسی، جمهوری همه 
واژگانی هستند که می توانند مناقشه برانگیز باشند. وقتی سید محمد خاتمی از 
مردمسالاری سخن گفت ، متاثر از فشارهای مخالفان خود ،ناچار شد آن را به مردم 
سالاری دینی تغییر دهد، بدون آن که تعریف دقیق و روشنی از این عبارت داده 
شود که در مجامع علمی، قابل ارزیابی باشد. یا وقتی عده ای از آزادی سخن می 
گویند ، عده ای دیگر از آن به عنوان بی بند و باری یاد می کنند. در چنبن فضایی 
چقدر امکان یک گفت وگوی ساده مهیاست؟ ناگفته پیداست، بدون داشتن یک 
تعریف محدود و دقیق از کلمات، هر کسی از ظن خود یار می شود و نتیجه چیری 

جز یک جنگ کلامی نخواهد بود.
از سویی دیگر ، دادن بارهای احساسی به کلمات و مصادره کردن آن ها به منظور 
اهدافی خاص و گاه تبلیغاتی هم به این آشفته بازار دامن می زند. وقتی برخی واژه 
ها تبدیل به یک واژه مقدس می شوند، این واژه ها ، از حوزه رویدادهای اجتماعی 
و سیاسی ، خارج می شوند و دیگر ، قابل نقد علمی و کارشناسی نیستند . حال 
اگر این پدیده سیاسی و اجتماعی در جایی اتفاق بیفتد که با هاله تقدس شکل 
گرفته در ذهن حامیانش همخوانی نداشته باشد، باید به دنبال واژه ای جایگزین 
بود که طبعا ظرفیت لازم برای بیان آن را ندارد و افزایش دایره چنین واژگانی می 

تواند به یک فروپاشی زبانی در جامعه منتهی شود.
این وضع می تواند تداوم گفت وگو میان حکومت و مردم را نیز به مخاطره بیندازد. 
مثلا وقتی یک دولتمرد از کاهش نرخ تورم صحبت می کند اما مردم در جامعه 
هر روز با گرانی روز افزون سر در گریبانند، احساس فریب خوردگی دیوار اعتماد 
بین دولت و مردم را فرو می ریرد و در جایی دیگر این عدم همخوانی واژگان بین 
مردمی که نمی توانند زبان مشترک خود را بیابند و کلمات قرار نیست صراحت و 
صداقت لازم را داشته باشد، خود به خود، زبانی دوگانه، ریاکار و ناکارآمد به وجود 
می آورد که قابل اعتماد و اتکا نیست. شما دیگر نمی توانید به واژگان مخاطب 
خود اعتماد کنید. آن چه که طرف گفت وگوی شما از عبارت متداول »مخلصیم« 
یا »قربان شما« استفاده می کند تصویری عکس در ذهن شما ایجاد می کند، زیرا 
شما مطمئن هستید او برای شما، حاضر نیست تب هم بکند. به تدریج بدون آن 
که متوجه باشید، در ناخود آگاه، آدمیان به هیچ یک از دیگر واژگانی که استفاده 
می شود اعتماد نمی کنند و می توان به سادگی حدس زد که نتیجه چنین فرهنگ 
زبانی، جز سقوط اخلاقی /سیاسی نمی تواند باشد. شاید تا چند دهه پیش می 
شد با این شرایط کنار آمد اما با گسترش دنیای مدرن و دنیای دیجیت ها، به طور 
قطع ما نیازمند یک انقلاب زبانی به منظور پالایش آن به ویژه در فهم »دیگری« 
هستیم و تا آن زمان مباحثات بی پایان فقط منازعاتی خواهند بود که حاصلی در 

رشد فکری جامعه نخواهد داشت.

رهبر انقلاب در پیامی به مناسبت آغاز هفته دفاع مقدس:

پیام شهیدان است، ایستادگی برابر 
شیطان ها به پیروزی می رسد 

حضرت آیت الله خامنه ای، رهبر معظم انقلاب اسلامی، در پیامی به مناسبت 
آغاز هفته دفاع مقدس و روز »مهمانی لاله ها« تأکید کردند: پیام شهیدان به ما 
یادآور می شود که ایستادگی در برابر شیطان های قدرت و ستم، در پایان به پیروزی 

و برافتادن ترس و اندوه می رسد. 
به گزارش ایرنا، متن پیام رهبر معظم انقلاب اسلامی که همزمان با مراسم غبار 
روبی، عطرافشانی و گلباران مزار شهیدان در سراسر کشور با عنوان »مهمانی 
لاله ها« از سوی حجت الاسلام والمسلمین شکری نماینده ولی فقیه در بنیاد 
شهید و امور ایثارگران در گلزار شهدای بهشت زهرای تهران قرائت شد، به این 

شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

هفته  دفاع مقدس، نیکوترین و مناسب ترین زمان برای بزرگداشت یاد و نام 
شهیدان عزیز و شنیدن پیام آنان است.  

پیام شهیدان، بشارت به دلهای آماده و گوشهای شنوا است. این پیام گرامی به ما 
یادآور می شود که ایستادگی در برابر شیطان های قدرت و ستم، در پایان به پیروزی 

و برافتادن ترس و اندوه می رسد.  
این پیام، حیات بخش است، نیرو و امیدآفرین است، و نیاز امروز و همیشه  ملت 

بزرگ ایران و همه ی آزادگان جهان است. 
سلام خدا بر شهیدان عزیز

سید علی خامنه ای
۳1 شهریور 1۴01«

اخبار

حیدری عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی: 

دولت می تواند رویه فعلی گشت ارشاد
 را متوقف کند

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی گفت: پلیس ابزار امر به معروف 
و نهی از منکر نیست، پلیس یک دستگاهی است برای تامین امنیت عمومی و در 
مواردی با ابزاری که دارد کنترل وضعیت را انجام می دهد اما در حال حاضر هم امر 
به معروف کننده است هم برخورد کننده، امر به معروف شان همان تنش، برخورد و 

درگیری است. 
شهریار حیدری در گفت وگو با ایلنا، افکار عمومی بعد از اتفاقات اخیر از نمایندگان 
مجلس مطالبه می کند که به موضوع گشت ارشاد ورود کند آیا مجلس می تواند به این 
قضیه وارد شود، گفت: مجلس با تصویب قوانین می تواند این موضوع را تعریف کند؛ زیرا 
در حال حاضر تمام سازوکار در اختیار دولت است که می تواند این موضوع را متوقف و 
یا اجرایی کند، بالاخره مجلس هم نگاهش این است آنچه که به مصلحت نظام و مردم 

است اتفاق بیفتد. 
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی یادآور شد: 
شکلی از قانونی در دولت و مجلس گذشته اتفاق افتاده است و در دولت جدید اجرا 
می شود که به نظر من نیازمند یک بازنگری جدی هستیم به هر صورت آنچه که اتفاق 
می افتد اتفاق مناسب و مبارکی نیست و این امر به اعتماد ملی آسیب می رساند و همچنین 
برای جریاناتی که دشمن این نظام و آب و خاک هستند راه سوءاستفاده را باز می کند تا 
یک بهانه و مستمسکی پیدا کنند. لذا به صلاح کشور نیست و یک بازنگری جدی نیاز 

است که  باید حتما مورد توجه قرار گیرد.
وی تاکید کرد: مجلس نگران مصالح و منافع ملت و کشور است و به هیچ وجه تمایلی 

ندارد این برخوردها به اعتماد مردم و حاکمیت آسیب برساند.
پلیس ابزار امر به معروف و نهی از منکر نیست 

حیدری درباره این که در اعتراضات اخیر افرادی بازداشت شده اند آیا کمیسیون امنیت 
ملی به این موضوع ورود خواهد کرد یا خیر، بیان کرد: این موضوع در کمیسیون امنیت 
قابل پیگیری است البته بیشتر در اختیار کمیسیون امور داخلی است، آقای قالیباف 
ماموریت رسیدگی به مساله را به کمیسیون داخلی محول کردند اما در کل تبعات امنیتی 
این موضوع و اثراتش در کمیسیون امنیت قابل بحث است که البته کمیسیون امنیت از 

چند روز گذشته تا به حال به این موضوع پرداخته است.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی خاطرنشان کرد: آنچه مصالح و 
منافع کشور است و برای کمیسیون امنیت ملی و نمایندگان اهمیت دارد،  قانونی است 
که از نظر مبادی اسلامی قانون خوبی است اما اجرای آن را به یک دستگاهی مانند پلیس 
داده اند که تخصص امر به معروف و نهی از منکر ندارد، زیرا ابزاری برای این کار ندارد و این 

یک اشتباه بزرگ است که برای این کار اتقاق افتاده است.
وی ادامه داد: پلیس ابزار امر به معروف و نهی از منکر نیست، پلیس یک دستگاهی 
است برای تامین امنیت عمومی و در مواردی با ابزاری که دارد کنترل وضعیت را انجام 
به  امر  برخوردکننده،  هم  است  معروف کننده  به  امر  هم  حاضر  حال  در  اما  می دهد 
معروف شان همان تنش، برخورد و درگیری است که پیش می آید بنابراین بهتر است چون 
اجرای این قانون در حال حاضر به مصالح و نفع کشور نیست و صرفا تنشی بین مردم و 
پلیس است و نهایتا باعث سوءاستفاده مخالفان و معاندان پشت مرزها می شود، این قانون 

اصلاح شود.
 

سرلشکر سلامی:

موشک »رضوان« با سرعت ۸ برابرسرعت 
صوت وارد جو زمین می شود

ما  متوسط  برد  موشک های  جزو  رضوان  موشک  اینکه  بیان  با  سپاه  کل  فرمانده 
دسته بندی می شود، گفت: این موشک با سرعت ۸ برابر سرعت صوت وارد جو زمین 

می شود.
سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه در حاشیه مراسم رژه نیروهای مسلح به 
مناسبت آغاز هفته دفاع مقدس در جمع خبرنگاران با اشاره به تهدیدات، گفت: اصل 
اول این است که اگر جنگی اتفاق بیفتد، ما جنگ را با دفاع آغاز می کنیم، اما با تهاجم 

خاتمه می دهیم.
وی افزود: اصل دیگر این است که اگر تهدیدی در شعاع امنیت ملی مان، شکل 
بگیرد، اجازه شکل گیری هندسه تهدید را نمی دهیم و حتماً قبل از اینکه تهدیدی 
شکل بگیرد، اقداماتی را صورت می دهیم؛ البته شکل عملیاتی آنچه انجام می دهیم، 

قابل بیان نیست.
فرمانده کل سپاه تأکید کرد: همه آگاه هستند که ما تحمل نمی کنیم هیچ نطفه ای از 
تهدید در فضای پیرامونی کشور ما از سوی رژیم هایی که ذاتاً تهدید جمهوری اسلامی 
ایران هستند، مانند رژیم صهیونسیتی شکل بگیرد. صهیونیست ها این را می دانند و تا 

حدودی تجزیه و تحلیل درستی از اراده و توانمندی های ما دارند.
سرلشکر سلامی افزود: آن ها می دانند که ما اراده داریم و اهل عمل هستیم و می دانند 
که واکنش های ما به اقدامات خصمانه، جدی است؛ اما بیان جزئیات این کار ممکن 

نیست. باید منتظر صحنه های عمل بمانیم تا چگونگی اقدامات ما آشکار شود.
وی گفت: پیشرفت های دفاعی و نظامی ما اصلًا با دوران دفاع مقدس و جنگ تحمیلی 
قابل قیاس نیست؛ مثلًا ما به عنوان سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در آغاز جنگ که 
چنین روزی بود با سلاح های بسیار سبک مانند تک تیرانداز و یا آرپی جی ۷ وارد عرصه 
جنگ شدیم، اما امروز موشک های قدر H و قدر F، رضوان، خیبرشکن، قاسم، صیاد، 
طبس سوم خرداد، ۳0 خرداد و سلاح هایی که همه این ها دقیقاً در کشور ما توسط 
جوانان ایرانی به صورت خلاقانه تولید شده اند را در اختیار داریم و امروز به میزان غیرقابل 
شمارشی در دسترس سامانه های عملیاتی ما قرار دارند. همچنین در عرصه پهپادی در 

خطوط مقدم فناوری هستیم.
فرمانده کل سپاه تصریح کرد: ما در گذشته هیچ چیزی به غیر از سلاح های سبک 
در اختیار نداشتیم، اما امروز توپخانه های دوربرد برای ما سلاح های سبک محسوب 
می شوند. موشک هایی مانند ٣۶٠ میلی متری مقدم، برای ما برد کوتاه محسوب می شود. 
موشکی هم مانند رضوان که یک موشک دقیق زن با سر جنگی بسیار قدرتمند است، 

برای ما یک موشک برد متوسط با برد هزار کیلومتری محسوب می شود.
سرلشکر سلامی: موشک رضوان، یک موشک پیشرفته بالستیک و نقطه زن است که با 

سرعت هشت برابر سرعت صوت وارد جو زمین می شود.
 

امیرعبداللهیان: 

ایران جهت رسیدن به توافق خوب و 
پایدار آمادگی دارد

حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه در دیدار با همتای ایرلندی خود اظهار کرد: 
جمهوری اسلامی ایران جهت رسیدن به توافق خوب و پایدار آمادگی دارد. 

امیرعبداللهیان با سیمون کاونی )Simon Coveney( وزیر امور خارجه ایرلند در حاشیه 
نشست سران هفتاد و هفتمین مجمع عمومی سازمان ملل در نیویورک در محل اقامت 

خود دیدار و گفت وگو کرد.
وزرای خارجه ایران و ایرلند در این دیدار درباره آخرین تحولات مربوط به روابط دوجانبه و 
راه های گسترش مناسبات در حوزه های مختلف تجاری، اقتصادی و سیاسی، رویدادهای 

جهانی و مذاکره برای لغو تحریم ها گفت وگو کردند.
وزیر امور خارجه ایرلند در این دیدار به علاقه مندی کشورش برای تعمیق روابط با 
جمهوری اسلامی ایران تاکید کرد و با اشاره به تحولات جاری در اروپا گفت که تمایل 

زیادی برای تنوع بخشی در روابط تجاری و اقتصادی وجود دارد.
وزیر خارجه ایرلند اظهار آمادگی کرد برای رسیدن به توافق از هیچ کوششی فروگذار 
نکرده و دستیابی به توافق را فرصت مناسبی برای همه طرف ها و نیز جامعه بین المللی 

دانست.
امیرعبداللهیان نیز در این دیدار ضمن ابراز رضایت از سطح تماس های انجام شده میان 
مقامات دو کشور، ظرفیت های فراوان موجود برای بسط و گسترش روابط میان دو کشور 

را مورد اشاره قرار داد.
وزیر امور خارجه ایران اضافه کرد هیچ مانعی برای ارتقای همه جانبه روابط میان دو 
کشور وجود ندارد و لازم است از طریق تماس های دیپلماتیک، پارلمانی و اقتصادی، روابط 

دوجانبه را بیش از پیش گسترش داد.
امیرعبداللهیان درخصوص مذاکره لغو تحریم ها تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران 
جهت رسیدن به توافق خوب و پایدار آمادگی دارد، لکن این امر مستلزم حسن نیت، واقع 

بینی و اراده لازم از طرف آمریکا و سه دولت اروپایی است.
وی تاکید کرد در پرتو توافق هسته ای باید تحریم های یکجانبه علیه ایران برطرف شده و 

پرونده اتهامی هسته ای ایران در آژانس بین المللی انرژی هسته ای بسته شود.

رئیس جمهوری اسلامی ایران عصر روز پنجشنبه به وقت محلی نیویورک در دیدار 
دبیرکل سازمان ملل با تأکید بر اهمیت جایگاه این سازمان در نقش دادن به ملتها برای 
حل مسائل خود و جلوگیری از دخالت بیگانگان در امور داخلی آنها، گفت: سازمان 

ملل باید به معنی واقعی سازمان ملتها باشد نه سازمان قدرتها. 
آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی در ادامه برنامه های چهارمین روز سفر خود به 
نیویورکدر دیدرا انتونیو گوترش با  اشاره به بحران های جاری در برخی از کشورهای 
آنها را شکل گیری گفت وگوهای ملی بدون دخالت خارجی  منطقه، راه حل همه 
دانست و اظهار داشت: ضروری است سازمان ملل نقش آفرینی جدی تری در مقابل 

رفتارهای یکجانبه گرایانه از خود نشان دهد.

دکتر رئیسی، جمهوری اسلامی ایران را دوست روزهای سخت برای همسایگان خود 
خواند و با اشاره به اقدامات انسان دوستانه ایران در پناه دادن به مهاجران افغانستانی 
و همچنین مبارزه جدی با تروریسم به عنوان خطری بزرگ برای منطقه و جهان، گفت: 
در مقابل، رهاورد ناتو و آمریکا در منطقه ما جنگ، ویرانی، اشغالگری و کشتار بوده 

است.
رئیس جمهور با اشاره به بحران های جاری در برخی از کشورهای منطقه، راه حل همه 
آنها را شکل گیری گفت وگوهای ملی بدون دخالت خارجی دانست و افزود: ضروری 
است سازمان ملل نقش آفرینی جدی تری در مقابل رفتارهای یکجانبه گرایانه از خود 

نشان دهد.
دکتر رئیسی با تأکید بر حمایت ایران ازگفت وگوهای منطقه ای برای حل مسائل 
فیمابین کشورها، خطاب به دبیرکل سازمان ملل گفت: در صورت اجرای حق و عدالت 

از این جایگاه، نام بزرگی از شما در تاریخ این سازمان جهانی باقی خواهد ماند.
خروج آمریکا از توافق هسته ای، اقدامی غیرسازنده بود

در این دیدار دبیرکل سازمان ملل نیز با قدردانی از اقدامات مستمر جمهوری اسلامی 
ایران در پناه دادن به مهاجران افغانستانی، نقش ایران در آتش بس یمن استمرار آن را 
ستودنی خواند و گفت: خروج آمریکا از توافق هسته ای، اقدامی غیرسازنده و بسیار 

ناراحت کننده بود.
آنتونیو گوترش ابتکار ایران در ایجاد قالبی برای گفت وگوهای منطقه ای را سازنده و 
مورد حمایت سازمان ملل دانست و با تأیید مواضع جمهوری اسلامی ایران در موضوع 
حقوق بشر گفت: حقوق بشر نباید به عنوان ابزار و دستاویز جنگ علیه کشورها 

بکارگیری شود.
دبیرکل سازمان ملل با ابراز ناخرسندی از تعلیق نشدن تحریم ها علیه ایران با وجود 
کرونا، گفت: ایران دارای تمدنی قدیمی و بخش ضروری و غیرقابل انکار از جهان امروز 
است و ملاحظات جمهوری اسلامی مبنی بر حل مسائل یمن، عراق، سوریه، لبنان و 

افغانستان به دست مردم آنها متین و منطقی است.

آیت الله رئیسی در دیدار دبیرکل سازمان ملل متحد:

سازمان ملل سازمان ملتها باشد نه سازمان قدرتها

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به اقتدار و 
آمادگی نیروهای نظامی کشور گفت: امنیت خلیج 

فارس با ترک نیروهای فرامنطقه ای محقق می شود.
محمد باقر قالیباف صبح پنجشنبه در مراسم رژه 
نیروهای مسلح که همزمان با نخستین روز از هفته 
به  اشاره  با  شد،  برگزار  بندرعباس  در  مقدس  دفاع 
و  اسلامی  انقلاب  پیروزی  در  راحل  امام  ویژه  نقش 
دوران دفاع مقدس اظهار داشت: امام )ره( برای غیر 
خدا کلامی نگفت و جز برای خدا گام برنداشت و این 
روحیه، روحیه امام بود که توانست باعث تجدید حیات 

اسلام و عزت مسلمین شود.
وی افزود: عزت، آزادی، افتخار و سربلندی فعلی 
همین  به  و  است  راحل  امام  و  شهدا  مدیون  کشور 
منظور یاد شهدا و امام همام را تا همیشه تاریخ باید 

گرامی داشت.
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: امروز نیروهای 
مسلح ما مظهر صلح و ثبات منطقه و پیام آور اقتدار 
ملی جمهوری اسلامی است و به آنها افتخار می کنیم، 
مردم و مسئولان می دانند که بخش بزرگی از پیشرفت 
که  است  مسلح  نیروهای  جانفشانی  مدیون  کشور 
با تأمین امنیت توانسته اند مقدمه پیشرفت را فراهم 

کنند.
وی تصریح کرد: در مناطق مختلف از جمله جنوب 
غرب آسیا، قفقاز سواحل مدیترانه و بخشی از آفریقا 
شاهد ناامنی هستیم این در حالی است سایه امنیت 
در کشور در سایه مجاهدت و اقتدار نیروهای مسلح 
ما وجود دارد و با تلاش این نیروها امروز به نقطه اوج 
بازدارندگی رسیده ایم، نیروهای مسلح ما از کیان نظام 

و آرمان های انقلاب با تمام توان دفاع می کنند.
قالیباف گفت: دفاع مقدس مقطع مهم و اثرگذاری 
در تاریخ کشور است، پس از پیروزی انقلاب دشمنان 
آنها  داشتند  مختلفی  تعابیر  خارجی  و  داخلی 
تجهیزات  ارتش،  به  نیاز  اسلامی  ایران  می گفتند 
نظامی و تشکیل سپاه ندارد اما چند ماه بعد شاهد 
تجاوز گسترده دشمن بعثی با حمایت شرق و غرب 
بودیم، آنها می خواستند انقلاب ما در نطفه خفه شود 
چرا که نمی خواستند در برابرشان یک ملت بیدار که در 

برابر استعمار و استکبار ایستاده بود قرار داشته باشد.
دفاع مقدس برای کشور یک فرهنگ بزرگ و 

عظیم تولید کرد 
وی با تاکید بر اینکه بسیج تولید دوران دفاع مقدس 
است ادامه داد: دفاع مقدس برای کشور یک فرهنگ 
بزرگ و عظیم تولید کرد، با تکیه بر فرهنگ قرآنی و اهل 
بیت با همه وجود ارزش جهاد و شهادت را درک کردیم، 
دفاع مقدس یک دانشگاه و نعمت بزرگ برای انقلاب 
اسلامی بود و سبب عمق بخشی به انقلاب در درون 
کشور و در امت اسلامی شد و اکنون نیز به افتخار 

مسلمانان و آزادگان جهان تبدیل شده است.
رئیس مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: اقتدار 
فعلی نیروهای مسلح در دریا، زمین و هوا تکیه بر دوران 
دفاع مقدس و فرهنگ، تعالیم و روش ها و الگوهای آن 

دوران دارد.
وی افزود: امروز در حوزه صنعت و مدیریت نیروهای 
نقش  هستیم،  دنیا  اول  کشور  ردیف 10  در  مسلح 
بازدارندگی نیروهای مسلح آنچنان است که هیچ وقت 
دشمنان انقلاب توان حمله نظامی به ایران عزیز را 

ندارند تاکنون نیز نمونه های آن را دیده اند، این اقتدار 
درس گرفته شده از دفاع مقدس است.

اجتماعی،  عرصه های  در  کرد:  تاکید  قالیباف 
اقتصادی و سیاسی هم اگر به فرهنگ دفاع مقدس 
تاسی کرده و به در کنار آن بر فرهنگ مردم داری و 
سنت های الهی که هرگز تبدیل و تحریف نمی شوند 

تکیه کنیم نیز موفق خواهیم شد.
وی با تاکید بر اینکه دشمن می داند اگر تهدید کند 
تهدید می شود و اگر اقدام کند اقدام می کنیم و پاسخ 
می دهیم تصریح کرد: حرف ما این است که همه بی 
ثباتی و ناامنی زمانی از بین می رود که قدرت های فرا 
منطقه ای منطقه خلیج فارس را ترک کنند، کشورهای 
منطقه مسلمان و برادر هستند و قادرند با گفت وگو 
مسائل موجود را حل و فصل و امنیت را برای امت 

اسلامی برقرار کنند.
کشورهای  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
فرا منطقه ای برای دفاع از منافع خود و دفاع از رژیم 
نامشروع صهیونیستی و چپاول امکانات این منطقه، 

خلیج فارس را ناامن کرده اند.
وی با اشاره به اینکه امیدواریم در سایه امنیت برقرار 
شده در کشور با نیروهای جوان و انقلابی در عرصه 
داشت:  اظهار  کند  پیشرفت  کشور  نیز  اقتصادی 
همانطور که در دوران دفاع مقدس ما به امکانات و 
و  اساس  می گویم  هم  امروز  نشدیم  غره  ظرفیت ها 
پایه امنیت موشک، مانور و تجهیزات نیستند اساس 
امنیت ما مردم هستند، برای ثبات امنیت و پیشرفت 
اقتصادی همراه مردم می توان پیش رفت و در جنگ 

اقتصادی و شناختی دشمن یک پیروزی رسید.

رئیس مجلس شورای اسلامی:

امنیت خلیج فارس با ترک نیروهای فرامنطقه ای محقق می شود

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: همانگونه که بارها اعلام کرده ایم تغییرات در 
مرزهای منطقه را تحمل نخواهیم کرد و به دو کشور آذربایجان و ارمنستان توصیه داریم 
که مشکلات خود را از راه های مسالمت آمیزو گفتگو حل کنند؛ ما توسل به درگیری و 

جنگ را بر نمی تابیم و در برابر آن ساکت نمی نشینیم. 
سرلشکر محمد باقری رئیس ستاد کل نیروهای مسلح صبح روز پنجشنبه در مراسم 
رژه نیروهای مسلح همزمان با ۳1 شهریور آغاز هفته دفاع مقدس در جوار مرقد مطهر 
امام خمینی)ره( بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی با بیان اینکه در تاریخ کشور ایران 
دفاع مقدس سرآغاز حیات جدید ملت ایران برای تاریخ سازی و نقش آفرینی در تغییر 
معادلات و هندسه قدرت جهانی به شمار می رود، اظهار داشت: هرچه زمان می گذرد 

این تاثیرگذاری بیش از گذشته نمایان می شود.
وی افزود: دفاع مقدس صحنه بروز شایستگی ها و فضیلت های ملت ایران است که 
با وجود تهاجم دشمنان و پشتیبانی استکبار جهانی بحمدالله این ملت عزیز سربلند 

شد.
زندگی  برای  که  کرد  اثبات  همگان  به  مقدس  دفاع  داد:  ادامه  باقری  سرلشکر 
عزتمندانه و برخورداری از امنیت و آسایش و پیشرفت بایستی قوی و قدرتمند بود و 
ایستادگی و مقاومت کرد و نیروهای مسلح ما تحت فرماندهی امام بزرگوار این درس 
بزرگ را به خوبی آموختند که تنها با قدرت متکی به ملت و ایستادگی و مقاومت امکان 

دست یافتن به اهداف بلند را خواهیم داشت.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با اشاره به اینکه ملت ایران همواره ثابت کرده ملتی 
صلح جو است، گفت: قدرت نظامی ما صرفا برای دفاع است و امروز بحمدالله هوا، 
زمین، دریا و فضا و جای جای ماموریت های نیروهای مسلح، فوران قدرت جمهوری 
اسلامی ایران را نشان می دهد. این قدرت بازدارندگی پایداری را ایجاد کرده که زمینه 
پیشرفت همه جانبه کشور را فراهم نموده است که این را مدیون حماسه مقاومت و 

پایداری فرزندان این ملت در مقابله با دشمنان هستیم.

را جزو  ایران  وی گفت: خلاقیت های دوران دفاع مقدس در حوزه های مختلف 
سرآمدان منطقه و حتی در زمره برترین های جهان قرار داده است. فتح خرمشهر 
و  اسلامی  میهن  در  دشمن  سریع  تهاجم  که  می شود  درک  خوبی  به  هنگامی 
شکست های ابتدای جنگ به خوبی تصویر شود و آنجاست که تبدیل آن شکست ها به 

پیروزی در فاصله زمانی یک سال درک می شود.
سرلشکر باقری با اشاره به تحولاتی که میان ارمنستان و جمهوری آذربایجان در 
جریان است، تاکید کرد: همانگونه که بارها اعلام کرده ایم تغییرات در مرزهای منطقه 
را تحمل نخواهیم کرد و به دو کشور آذربایجان و ارمنستان توصیه داریم که مشکلات 
خود را از راه های مسالمت آمیزو  گفتگو حل کنند؛ ما توسل به درگیری و جنگ را بر 

نمی تابیم و در برابر آن ساکت نمی نشینیم.
کشورهای جنوبی خلیج فارس مراقب فتنه انگیزی صهیونیست ها باشند 

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با بیان اینکه از کشورهای جنوبی خلیج فارس انتظار 
داریم مراقب فتنه انگیزی صهیونیست ها باشند، عنوان کرد: حضور صهیونیست ها 
مخل امنیت منطقه است و ما با اشراف و رصد اطلاعاتی تمام تحرکات آنها را زیر 
نظر داریم و چنانچه تهدیدی را احساس کنیم، توامان با عناصر رژیم صهیونیستی و 

پشتیبانان آنها برخورد خواهیم کرد.
وی ادامه داد: ما خواستار منطقه ای عاری از تهدید و مملو از دوستی و همکاری 
در غرب آسیا هستیم، آمریکا و رژیم صهیونیستی تهدیدگر امنیت منطقه هستند و 

امیدواریم آینده ای بدون این تهدیدات را داشته باشیم.
سرلشکر باقری تاکید کرد: امروز نیروهای مسلح اعم از ارتش، سپاه، فرماندهی 
انتظامی و وزارت دفاع و بسیج تحت الطاف خداوند متعال و فرامین فرمانده معظم 
کل قوا، متحد و یکپارچه در صف واحد با هم افزایی و برادری برای رویارویی با دشمنان 
در میدان هستند و در صورت خطای محاسباتی دشمنان پاسخ قاطع و ویرانگری به 

آنها خواهند داد.

سرلشکر باقری:

تغییرات در مرز های کشور های منطقه را تحمل نمی کنیم 

هشدار وزیر اطلاعات به فتنه گران؛

خواب های آشفته فتنه گران علیه دین و انقلاب تعبیر نخواهد شد
دفاع  هفته  مناسبت  به  پیامی  در  اطلاعات  وزیر 
مقدس تاکید کرد: وزارت اطلاعات اجمالا به فتنه گران 
داخلی و خارجی هشدار می دهند که هرگز خواب های 
آشفته و شوم آنان علیه ارزش های دینی و دستاوردهای 

سترگ انقلاب اسلامی تعبیر نخواهد شد. 
به گزارش ایرنا، در پیام حجت الاسلام سید اسماعیل 
خطیب وزیر اطلاعات به مناسبت هفته دفاع مقدس 
آمده است: "هفته ی دفاع مقدّس" یادآور حماسه ی 
جاودان و ایثار قهرمانانه ی ملّت بزرگ، غیور و شهیدپرور 
ایران اسلامی است که با هدایت های الهی امام راحل 
شهیدان  مطهر  خون  برکت  به  و  )ره(  عظیم الشّأن 
والامقام و فداکاری و جهاد مجاهدان در هشت سال 
توطئه ی جنگ تحمیلی به نیابت از امپراطوری نظام 
سلطه علیه انقلاب شکوهمند اسلامی و نظام مظلوم و 
نوپای جمهوری اسلامی ایران، برگ زرّین و مشعشعی 

از تاریخ پرشکوه این مرز و بوم را رقم زده اند.
و  ایثارگران  کرده:  تاکید  پیام  این  در  وی 
اعتلای  برای  نسل  در  نسل  که  حماسه آفرینانی 
حاکمیّت اسلام، با ایمان راسخ به آیات الهی و تعالیم 

آسمانی قرآن، انقیاد و تعبّد تام نسبت به خدای لایزال 
پیامبر عظیم الشّأن اسلام حضرت محمّد  و مقتدر، 
مصطفی )صلی الله علیه وآله وسلم( و اولی الامر و اهل 
وجهه ی  را  )علیهم السلام(  طهارت  و  عصمت  بیت 
همّت خود قرار داده و در عهد و میثاقی ناگسستنی 
حضرت  شهیدان  سالار  و  سیّد  خونبار  عاشورای  با 
در  هم چنان  )علیه السلام(،  الحسین  اباعبدالله 
تعالی  )عجّل الله  صاحب الامر  حضرت  غیبتِ  عصر 
فرجه الشریف(، امتثال از فرامین، تواصی، هدایت های 
حکیمانه و انگشت اشاره ی مقام منیع و عظمای ولایت 
حضرت امام راحل عظیم الشأن )رحمه الله علیه( و رهبر 
معظّم انقلاب اسلامی حضرت آیت الله العظمی امام 
خامنه ای )مدظله العالی( را یگانه راه تفوّق و غلبه بر 
دسیسه های رنگارنگ شیطان بزرگ و طواغیت و ایادی 
خنّاس آنان و تضمین کننده ی سعادت دنیا و آخرت 

می دانند.
وزیر اطلاعات در پیام خود به مناسبت هفته دفاع 
مقدس عنوان کرده است: سربازان گمنام امام زمان 
)عجّل الله تعالی فرجه الشریف( در پایگاه عظیم مبارزه 

و جهاد در وزارت اطلاعات و جامعه ی بزرگ اطلاعاتی 
گرامی داشت  و  احترام  تعظیم،  ادای  ضمن  کشور 
حماسه ها و خاطرات لحظات ناب جهاد و مبارزه علیه 
استکبار جهانی در ایّام دفاع مقدّس، به تمامی اقشار 
پیشکسوتان  به ویژه  و  ایران  ولایت مدار  و  بزرگ  ملّت 
جهاد و شهادت در دفاع مقدّس و مقاومت اسلامی، 
قویاً اطمینان می دهند که با هوشمندی و هوشیاری 
همه جانبه، مترصد نقشه و بازی سازی های ابلهانه ی 
توطئه های  مهار  و  خنثی سازی  و  خبیث  دشمنان 
شوم آنان خواهند بود و اجمالًا به فتنه گران داخلی و 
خارجی هشدار می دهند که هرگز خواب های آشفته 
دستاوردهای  و  دینی  ارزش های  علیه  آنان  شوم  و 
سترگ انقلاب اسلامی تعبیر نخواهد شد و چنان که 
خود  بیانات  در  )مدّظّله العالی(  رهبری  معظم  مقام 
به مناسبت آغاز هفته ی دفاع مقدس با پیشکسوتان 
این عرصه فرمودند: »به لطف الهی، امروز کشور از 
لحاظ دفاعی به مرحله بازدارندگی رسیده است«. لذا 
دشمنان مانند همیشه، عِرض خود می برند و زحمت 

ما می دارند؛ بحوله و قوته.

تبسم نمازی*
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باید و نبایدهای واکسن آنفلوآنزا

سلامت

بهترین ساعت غذا خوردن
متخصصین علوم تغذیه معتقدند که ساعت غذا خوردن از اهمیت زیادی در 

سلامت افراد برخوردار است.
مقابل  در  بدن  شدن  ضعیف  علل  از  یکی  شاید  مهر،  خبرنگار  گزارش  به 
بیماری ها، نحوه تغذیه افراد باشد که امروزه به شکل عجیبی در حال اتفاق 
افتادن است. به طوری که کمتر کسانی هستند که سر ساعت، صبحانه، ناهار 

و شام می خورند.
گرایش به سمت زندگی صنعتی و خارج شدن از الگوی مناسب تغذیه، منجر به 

تشدید رفتارهای غلط غذایی شده است.
اما، متخصصین تغذیه و رژیم درمانی، برای خوردن صبحانه، ناهار و شام، ساعات 

مناسبی را تعریف کرده اند.
صبحانه

بهترین زمان خوردن صبحانه، ۷ تا ۸.۵ است و نباید از ساعت 10 دیرتر بشود.
ناهار

بهترین زمان خوردن ناهار، بین 1۲.۵ تا 1۴ است و نباید این تایم، از 1۶ دیرتر 
شود.

شام
بهترین ساعت شام خوردن، بین 1۸ تا ۲1 است و این زمان، نباید از ساعت ۲۲ 

دیرتر شود.
فاصله زمانی ایده آل بین صبحانه تا ناهار، ۴ ساعت است و شام را باید حداقل ۳ 

ساعت قبل از خواب بخورید.
روش های تأمین آهن بدن ؛

شایع ترین علائم کم خونی را بشناسید
کم خونی یا همان فقر آهن، باعث می شود بدن در مقابل برخی بیماری ها توان 

مقاومت نداشته باشد و در نتیجه بیمار می شود. 
به گزارش خبرنگار مهر، آهن یکی از مهم ترین مواد معدنی موجود در بدن انسان 
است که برای حفظ سلامتی تک تک سلول ها مورد نیاز است. در حالی که تمام 
سلول ها حاوی آهن هستند، اما این ماده معدنی بیشتر در گلبول های قرمز خون 

یافت می شوند.
شایع ترین علائم کم خونی

رنگ پریدگی لب ها، احساس خستگی، سرگیجه و سردرد، تنگی نفس، سرعت 
ضربان قلب، عدم تمرکز، خواب آلودگی، بی حوصلگی، ریزش مو، تغییرات خلقی 

و کمبود انرژی، از مهم ترین علائم کم خونی به شمار می رود.
روش های درمان کم خونی

با توجه به میزان کم خونی و عوارض کمبود آهن در بدن، پزشک معالج ممکن 
است روش های درمانی متفاوتی برای شما در نظر بگیرد. در اکثر موارد استفاده 
از یک مکمل غذایی مناسب می تواند این کمبود را به راحتی طی چند ماه 
جبران کند و به ندرت باعث ایجاد مشکلات طولانی مدت می شود؛ مگر در 

موارد خاص.
برای داشتن یک دوره درمان کامل و موفق لازم است تحت نظر یک متخصص 
باشید و هر چند ماه یک بار برای معاینه به او مراجعه کنید. طی این دوران، پزشک 
معالج میزان تأثیر مکمل و داروهای تجویزی را کنترل می کند تا ببیند سطح آهن 

خون شما به حالت عادی برگشته است یا خیر.
برای به حداقل رساندن عوارض کمبود آهن در بدن ابتدا باید علت زمینه ای بروز 
این مشکل درمان شود تا دوباره دچار کم خونی نشوید. افزایش میزان آهن در رژیم 
غذایی روزانه و مصرف غذاهای سرشار از آهن نیز می تواند در روند درمان تأثیر به 

سزایی داشته باشد.
منابع غذایی حاوی آهن

تخم مرغ
برنج قهوه ای

حبوبات و لوبیا
آجیل و دانه ها

گوشت و ماهی
غلات یا نان غنی شده با آهن

سبزیجات با برگ سبز تیره مانند شاهی و کلم پیچ
میوه های خشک مانند زردآلو و آلو خشک و کشمش

امروزه تلفن همراه به بخش مهمی از زندگی تبدیل شده است؛ تا جایی که 
برای انجام خیلی از کارهای روزمره از خرید خانه، کسب وکار، گرفتن تاکسی 
و اطلاع از اخبار روز جهان وابسته به این ابزار کوچک شده ایم. این وسیله 
هوشمند خیلی وقت ها ما را از تنهایی نجات می دهد و ارتباط با دیگران را 
آسان کرده و ابزار سرگرمی ما را فراهم می کند. تلفن همراه با همه مزایایی 
که دارد اما نور آبی ساطع شده از آن می تواند آسیب قابل توجهی به سلامت 

ما وارد کند.
کنترل وزن و داشتن پوست صاف و شفاف از اهمیت بالایی به خصوص در 
میان زنان برخوردار است اما مطالعات نشان داده است که نور ساطع شده از 
موبایل، تبلت و لب تاپ نه تنها بینایی را ضعیف می کند بلکه بر روی دو عضو 

ظاهری بدن - پوست و وزن- تأثیر فوق العاده ای می گذارد.
 نور موبایل به اندازه نور خورشید مضر است

از نور خورشید ساطع  همه ما کم وبیش درباره اشعه های مضر UV که 
می شود، شنیده ایم و اغلب تلاش می کنیم تا با اقدامات لازم ازجمله استفاده 
از کرم ضد آفتاب، از پوستمان در برابر نور خورشید محافظت کنیم اما خیلی 
از مردم باوجود مراقبت از پوست در برابر نور خورشید از این موضوع آگاه 
نیستند که نور آبی ساطع شده از صفحه نمایش موبایل و لب تاپ نیز به اندازه 

نور خورشید سلامت پوست را به خطر می اندازد.
نور آبی ساطع شده در اکثر صفحه نمایش هایی که ما استفاده می کنیم، 
نوری با طول موج کوتاه است که انرژی زیادی ساطع می کند. از این رو، 
استفاده مداوم از این وسیله الکترونیکی و قرار گرفتن در معرض نور مضر 

آن، به یک نگرانی جدی تبدیل شده است. اگرچه دریافت مقدار مشخصی 
از نور خورشید برای بدن ما مفید است اما نوری که از موبایل و لب تاپ ساطع 

می شود، ساخته دست بشر است و ازاین رو هیچ تأثیر مثبتی ندارد.
نور موبایل منجر به پیری و شل شدن پوست می شود

هوشمند،  گوشی های  صفحه نمایش  آبی  نور  که  داده  نشان  تحقیقات 
لپ تاپ و تبلت می تواند منجر به پیری، چین وچروک، افزایش رنگ دانه و 
شلی پوست شود. افرادی که رنگ پوست تیره تری دارند محتوای ملانین 
بیشتری در پوست خود دارند و ازاین رو، بیشتر در معرض قرمزی ناشی از نور 
صفحه نمایش و رنگ دانه ها هستند. کلاژن سالم به دلیل نور صفحه نمایش 
شکسته می شود و این باعث ایجاد لکه های سیاه و رنگ دانه های بیش ازحد 
می شود؛ بنابراین، مهم است که از پوست خود در برابر هرگونه آسیب ناشی از 
نور ساطع شده از صفحه نمایش محافظت کنیم. اگرچه در این دنیای فناوری 
محور نمی توان به طور کامل استفاده از لپ تاپ و موبایل را کنار گذاشت لذا 
بهترین راه برای محافظت از پوست، استفاده از کرم ضد آفتاب است، حتی 
زمانی که در خانه هستید زیرا SPF موجود در کرم های ضد آفتاب، از پوست 

در برابر هرگونه نور مضر محافظت می کند.
نگاه کردن به تلفن همراه قبل از خواب یکی از دلیل چاقی است

خواب  هنگام  شما  بدن  است.  مهم  بدن  برای  زیادی  دلایل  به  خواب 
هورمون هایی تولید می کند که به رشد بدن، عضله سازی، مبارزه با بیماری ها 
و ترمیم آسیب کمک می کند. نداشتن خواب کافی می تواند بر خلق وخو، 

سلامت، وزن و توانایی شما برای انجام فعالیت های روزانه تأثیر بگذارد.

چرخه شبانه روزی یک فرآیند طبیعی و درونی است که چرخه خواب وبیداری 
را تنظیم می کند و تقریباً هر ۲۴ ساعت تکرار می شود. چرخه های طبیعی 
روزانه بدن در درجه اول به نور و تاریکی پاسخ می دهند. خوابیدن در شب و 

بیدار بودن در روز نمونه ای از چرخه شبانه روزی مرتبط با نور است.
ساعت بیولوژیک در مغز به هماهنگ کردن ریتم های طبیعی بدن و تنظیم 
فعالیت هایی مانند برنامه خواب و اشتها کمک می کند. وقتی نور کمتری 
وجود دارد، مغز هورمونی به نام ملاتونین را بیشتر می سازد که این امر باعث 
خستگی می شود. مطالعات روی حیوانات نشان می دهد که قرار گرفتن 
در معرض نور موبایل در شب ممکن است ملاتونین را تحت تأثیر قرار دهد 
و منجر به تغییر در ریتم شبانه روزی و افزایش وزن ناشی از تغییر الگوهای 

غذایی شود.
کنترل وزن با محدود کردن استفاده از موبایل در شب

محققان از طریق آزمایش هایی روی موش های نر دریافتند که حتی یک 
ساعت قرار گرفتن در معرض نور آبی موبایل در شب، قند خون آن ها را 
افزایش می دهد و باعث می شود آن ها نیز قند بیشتری بخورند. بر اساس این 
مطالعه، محققان به این نتیجه دست یافتند که بین قرار گرفتن در معرض نور 
آبی ساطع شده از گوشی های هوشمند و افزایش اشتها و چاقی ارتباط وجود 
دارد. همچنین تحقیقات محققان دانشکده پزشکی هاروارد نیز نشان داده 
که قرار گرفتن در معرض نور آبی در اواخر شب با بی خوابی، سرطان، بیماری 
قلبی و حتی دیابت مرتبط بوده است. بنابراین، بهترین اقدام برای محافظت 
از خود در برابر اثرات مضر نور آبی موبایل، محدود کردن زمان استفاده از این 

وسیله در شب است.
محققان توصیه می کنند که در صورت نیاز به استفاده از تلفن همراه در 
شب، تلفن همراه را  روی حالت شب فعال کنید؛ در این صورت صفحه نمایش 
به رنگ نارنجی و کمتر آبی درمی آید و باعث می شود به چشم آسیب کمتری 
وارد شود و در نهایت ملاتونین تحت تأثیر کمتری قرار بگیرد. برای فعال کردن 
 Display بروید، وارد قسمت Setting حالت شب در تلفن همراه کافی است به

شوید و ازاینجا Night Light را فعال کنید.
هنگام غذا خوردن از تلفن همراه استفاده نکنید

مطالعه جدیدی که در مجله علمی Physiology & Behavior منتشرشده، 
نشان می دهد که استفاده از تلفن همراه در حین غذا خوردن می تواند منجر 
به افزایش وزن و چاقی شود. در این مطالعه از ۲۶ مرد و ۳۶ زن استفاده شد 
که به آن ها سینی غذا داده شد و سپس از آن ها خواسته شد تحت سه شرایط 

مختلف آزمایشی غذا بخورند.
آن ها در حالت اول هنگام غذا خوردن از گوشی هوشمند خود استفاده 
کردند، در دومی هنگام مطالعه مجله غذا خوردند و در سومی، در حال غذا 
خوردن اجازه نداشتند به تلفن یا مجله خود نگاه کنند. حدس می زنید 
آن ها چه زمانی بیشتر غذا خوردند؟ وقتی آن ها به تلفن یا مجله خود نگاه 
می کردند. درواقع آن ها زمانی که در غذا خوردن به تلفن همراه و مجله نگاه 
می کردند، 1۵ درصد بیشتر از زمانی که اجازه نداشتند به این دو نگاه کنند، 

کالری دریافت کردند.
در این مطالعه محققان دریافتند استفاده از تلفن همراه در حین غذا خوردن 
باعث حواس پرتی شده و منجر به این می شود که شما به میزان غذای خود 
توجه نکنید و بیش ازاندازه غذا بخورید که این امر می تواند منجر به افزایش 

وزن و چاقی شود.

یافته محققان ایتالیایی؛نور موبایل چه تأثیری بر بدنمان می گذارد؟

محصولات لبنی نقش حفاظتی در مقابل 
دیابت نوع۲ دارند

نتایج یک مطالعه جدید، مصرف محصولات لبنی را با کاهش خطر ابتلا به دیابت 
نوع ۲ و مصرف گوشت های قرمز و فرآوری شده را با خطر بالاتر ابتلا به این بیماری 

مرتبط دانست.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از مدیکال نیوز، دیابت نوع ۲، شایع ترین شکل 
دیابت، زمانی ایجاد می شود که بدن در برابر انسولین تولید شده توسط پانکراس 
)لوزالمعده( مقاوم شود یا زمانی که پانکراس انسولین کافی تولید نمی کند. انسولین 

هورمونی است که سطح گلوکز خون را تنظیم می کند.
را  شواهدی  ایتالیا،  در  فدریکو  ناپل  دانشگاه  محققان  جدید،  مطالعه  یک  در 
جمع آوری کردند که نشان می دهد برخی غذاها می توانند خطر ابتلاء به دیابت 

نوع۲ را کاهش دهند.
دستورالعمل های غذایی فعلی برای پیشگیری از دیابت نوع ۲، مصرف محدود 

بیشتر محصولات حیوانی را توصیه می کند.
با این حال، تحقیقات نشان می دهد که برخی از محصولات حیوانی ممکن است 

برای کاهش خطر دیابت نوع۲ فواید سلامتی داشته باشند.
دیابت نوع ۲ یکی از علل اصلی مرگ و میر ناشی از رژیم غذایی در سراسر جهان 

است.
دکتر »آنالیزا جیوسو«، عضو تیم تحقیق، گفت: »یادگیری بیشتر در مورد اینکه 
چگونه اجزای مختلف رژیم غذایی باعث افزایش یا کاهش خطر ابتلاء به دیابت نوع 

۲ می شود، کلید پیشگیری از دیابت است.«
برای این منظور، محققان 1۳ متاآنالیز موجود را در مورد اینکه کدام غذاها با افزایش 

خطر دیابت نوع۲ مرتبط هستند، بررسی کردند.
بررسی ها نشان داد مصرف روزانه 100 گرم گوشت با ۲0 درصد خطر بیشتر ابتلاء 

به دیابت نوع۲ همراه است.
مصرف ۵0 گرم گوشت های فرآوری شده، مانند بیکن و سوسیس، ممکن است در 

افزایش ۳0 درصدی خطر ابتلاء به دیابت نوع۲ نقش داشته باشند.
به گفته جیوسو، »گوشت، به ویژه گوشت های قرمز و فرآوری شده، منبع اسیدهای 
چرب اشباع، کلسترول، و آهن هِم ]مشتق شده از حیوان[ است که در تحریک 

التهاب مزمن و اختلال در حساسیت به انسولین نقش دارند.«
جیوسو همچنین توضیح داد: »سدیم، نیترات و نیتریت های موجود در گوشت های 
فرآوری شده ممکن است نه تنها به سلول های پانکراس تولیدکننده انسولین آسیب 
بزنند، بلکه باعث استرس اکسایشی و اختلال عملکرد عروقی شوند که به نوبه خود، 

حساسیت سلول ها به انسولین را کاهش می دهند«.
از سوی دیگر، ۵0 گرم گوشت سفید، که شامل مرغ و بوقلمون می شود، تنها با ۴ 

درصد بیشتر خطر ابتلاء به دیابت نوع۲ مرتبط است.
این تیم تحقیق دریافت که غذاهای لبنی ممکن است در برابر دیابت نوع۲ نفش 

محافظتی داشته باشند یا تأثیری در شروع آن نداشته باشند.
مصرف ۲00 گرم )تقریباً 1 فنجان( شیر با 10 درصد کاهش و 100 گرم ماست با 

کاهش ۶ درصدی خطر ابتلاء به دیابت نوع۲ مرتبط بود.
یک فنجان لبنیات پرچرب و لبنیات کم چرب هر کدام به ترتیب با ۵% و ۳% کاهش 
خطر ابتلاء به دیابت نوع۲ مرتبط بودند. از نظر تغذیه ای، محصولات لبنی منبعی از 
مواد مغذی، ویتامین ها و سایر اجزا یعنی کلسیم، پروتئین ها، پپتیدها و غیره، با اثرات 
مفید بالقوه بر متابولیسم گلوکز هستند. به عنوان مثال، پروتئین آب پنیر موجود در 
شیر تأثیر شناخته شده ای بر تعدیل افزایش سطح گلوکز خون بعد از غذا و همچنین 

بر کنترل اشتها و وزن بدن دارد.

متخصص تغذیه و رژیم درمانی؛
برای جلوگیری از سنگ کلیه آب زیاد بنوشید 

متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: برای ایجاد نشدن سنگ کلیه آب زیاد بنوشید، 
آب معدنی و یا آب لوله کشی می تواند در پیشگیری از ایجاد سنگ های کلیوی اثر 
داشته باشد. گلبن سهراب، با اشاره به اینکه حدود 10 تا 1۵ درصد ایرانی ها مبتلا 
به یکی از انواع سنگ کلیه هستند، اظهار کرد: ژنتیک، ناهنجاری های آناتومیک و 
رژیم غذایی نامناسب از اصلی ترین دلایل تشکیل سنگ های کلیوی هستند. وی با 
بیان اینکه مصرف محدود مایعات از اصلی ترین ایجاد سنگ های کلیوی هستند، 
افزود: املاح موجود در آب لوله کشی بسته به منطقه جغرافیایی و نوع خاک نیز با 
هم تفاوت دارند. عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گفت: مثلًا 
آب لوله کشی مشهد، اصفهان و تبریز با هم تفاوت دارند و آب های معدنی شهرهای 
مختلف نیز با هم متفاوتند و بسته به اینکه از کدام چشمه و یا منطقه باشند، باز هم 
هم فرق دارند. بنابراین نمی تواند ادعا کرد که مصرف آب های معدنی باعث افزایش 
خطر تشکیل سنگ کلیه می شود. وی توصیه کرد: اگر در شهرهایی زندگی می کنید 
که تصفیه خانه های مجهزی دارد از آب لوله کشی استفاده کنید در غیر این صورت از 

آب های معدنی با کیفیت بالا استفاده شود.

آگهی فقدان سند مالکیت
صفحه   ۲۸0 دفتر  در  قم   ۲ بخش  اصلی   1۸۸۷/1۷9 پلاک  ششدانگ 
1۲۳ ذیل ثبت ۵01۳۶ بنام هادی امیرحسینی برابر سند قطعی ۴۷9۵۶-
1۳/0۴/1۳۶0 دفتر 1 قم ثبت و سند مالکیت ۴۷9۲۴1 صادر وتسلیم شده و 
بموجب وکالت شماره ۴۳9۸۵-۲0/0۵/1۴01 دفتر ۳۳ قم اکرم حسینی نورزاد 
از طرف ورثه نامبرده اعلام نموده که به علت جابجائی سند مالکیت مذکور مفقود 
گردیده است، لذا به استناد تبصره یک اصلاحی ماده 1۲0 آئین نامه قانون ثبت 
در 1 نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود 
و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف 
مدت 10 روز کتباً به این اداره اعلام وارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی 
قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور اسناد مالکیت 

المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. )م الف 1۵۶۸۴(
عباس پور حسنی حجت آبادی-رییس ثبت اسناد منطقه دو قم

------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

علی اکبر یاری به موجب وکالتنامه شماره ۲۶۷90-1۴01/0۵/1۵دفتر ۴ قم 
از طرف ابراهیم زهرائی برابر درخواست شماره1۴01/0۵/۲9-1۴01/۳۶۸۴ 
اعلام داشته اند که سند مالکیت 1۵0 سهم مشاع از 1۷۷۳0 سهم شش دانگ 
پلاک ثبتی ۳۵۳۵ از ۷10 از 1 واقع در بخش ۴ ثبت قم که در دفتر الکترونیکی 
1۴01۲0۳۳000100۷09۵ به نام ابراهیم زهرائی فرزند غلامحسن ثبت و سند 
مالکیت ۳۴1۴۷1 ب 1۴00 صادر وتسلیم شده است که به علت سهل انگاری 
مفقود گردیده است که درحال حاضر دراین اداره در شرف صدور المثنی بنام 
ایشان میباشد، لذا مراتب طبق تبصره 1 اصلاحی ماده 1۲0 آئین نامه قانون ثبت 
در1نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود 
و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف 
مدت 10 روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی 
قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت 

المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف 1۵۶۸۶(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
مهدی زارع شحنه-رئیس اداره ثبت اسناد واملاک منطقه یک قم
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به مناسبت سالروز شهادت  امام علی بن موسی الرضا )ع(:
هجرت امام رضا )ع( و شکل گیری تمدن رضوی

روزهای آخر صفر یادآور شهادت مظلومانه و غریبانه امام هشتم حضرت امام 
رضا علیه السلام است امامی که به دستور مامون عباسی از مدینه به سوی طوس 
خراسان کنونی هجرت کردند و این هجرت برای ایران و ایرانیان و برای شیعیان 

منشأ خیر و برکت شد.
حضرت امام رضا علیه السلام؛ پس از شهادت پدر بزرگوارشان، در سال  1۸۳ 
هجری در ۳۵ سالگی، عهده  دار مقام امامت   شد؛ دوره امامت ایشان بی ست سال 
بود که ده سال نخست آن با خلافت »هارون   الرشید«، پنج   سال با خلافت »محمد 

امین « و ۵ سال آخر با خلافت مامون عباسی بود.
با شهادت امام موسی کاظم )ع(، سیاست ضد علوی عباسیان با شکست مواجه 
شد. مردم بیش از پیش به اهل بیت عصمت )ع( گرایش پیدا کردند لذا با توجه به 
موقعیت پیش آمده، مامون باید دست   به کاری بزند لذا چنان اندیشید که برای 
خلافت امام رضا )ع( از مردم بیعت بگیرد، تا امام را خلیفه مسلمانان و امیر بنی 
 هاشم، اعم از عباسیان و طالبیان، قرار دهد. حضرت امام رضا )ع( با پیشنهاد 

مامون مخالفت کرد.
وقتی کار امین پایان یافت و حکومت مامون استقرار پذیرفت. مامون ضمن 
نامه های متعدد از امام رضا )ع( خواست تا همراه بزرگان علوی به خراسان بیاید و 
چون با مخالفت امام رو به رو شد، پیکی برای انتقال امام رضا )ع( روانه مدینه کرد.

با هجرت امام رضا علیه السلام به شهر طوس نقشه های عباسیان به هم ریخت 
آثار و برکات فراوانی برای شیعیان به همراه داشت و همه  چرا که این هجرت 
نقشه های آنها را نقشه بر آب کرد با هجرت تاریخی امام هشتم به سمت ایران 
زمینه های تاریخی تشیع در ایران شکل گرفت حتی این آثار در تاریخ معاصر این 
سرزمین هم قابل لمس است که می توان نمونه بارزvآن را به شکل گیری نهضت 

امام خمینی )ره( و انقلاب اسلامی اشاره کرد.
اما ناگفته نماند؛ که در تاریخ اسلام هجرت های تمدن ساز بسیاری وجود داشته 
است ازجمله؛ هجرت پیامبر )ص( از مکه به مدینه، هجرت امیرالمومنین )ع( 
از مدینه به کوفه و مهاجرت امام حسین )ع( از مدینه به کربلا تأثیر بسزایی در 
گسترش گفتمان دینی داشته و هجرت مهم دیگری که می توان از آن به هجرت 
تمدن ساز فرهنگ رضوی نام برد و با تاریخ ما مستقیماً گره خورده، هجرت امام 

رضا )ع( به ایران است.
در  قبل در سال 1۴۸ هجری قمری  و ۲۵0 سال  )ع( حدود هزار  امام رضا 
شهر مدینه به دنیا آمد. پدر ایشان امام موسی بن جعفر )ع( امام هفتم شیعیان 
و مادرشان بانویی بزرگوار و خردمند به نام نجمه بود؛ حضرت امام رضا علیه السلام 
پس از شهادت پدر بزرگوارش، در سال 1۸۳ هجری در ۳۵ سالگی به امامت رسید. 
مامون خلیفه عباسی که از قدرت و نفوذ امام رضا )ع( در میان مردم هراس داشت 
به بهانه انتخاب ایشان به ولایت عهدی، امام رضا )ع( را از مدینه به مرو مرکز خلافت 

خود فرا خواند.
جدای از اینکه این هجرت زمینه ساز بروز و رشد فرهنگ تشیع در ایران شد ولی 
تکلیف ما ایرانیان را در برابر این هجرت و نعمت و آثار و برکات آن دوچندان می کند 
و آن اینکه برای رسیدن به یک جامعه سالم و برای برون رفت از مشکلات فرهنگی 

نیاز به ترویج فرهنگ رضوی در جامعه کنونی داریم.
فرهنگ رضوی و رسیدن به جامعه سالم

یک استاد حوزه در گفت وگو با خبرنگار مهر درباره لزوم ترویج فرهنگ رضوی در 
جامعه می گوید: وجود امام رضا علیه السلام برای جامعه ایرانی دارای آثار و برکات 
مهمی است اما تکلیف ما ایرانیان را در مقابل این نعمت دو چندان می کند باید ما 
ایرانیان به ویژه جوانان بیش از پیش با اهداف و سیره و زندگانی این حضرت آشنا 

شویم هجرت امام رضا تمدن ساز سیره و فرهنگ رضوی در جامعه است.
حجت الاسلام سید حمید رضوی گفت: برای رسیدن به فرهنگ و سیره رضوی 
باید ۵ ویژگی مهم را محور زندگی خود قرار دهیم و آن اینکه در ابتدا همیشه خداوند 
محور رفتار و زندگی ما باشد و تکلیف مدار باشیم یعنی با توجه به شرایط زمان و 

متناسب با آن فرهنگ دینی را به کار ببریم.
وی در ادامه عنوان کرد: محور سوم برای رسیدن به سیره و فرهنگ رضوی این 
است که باید به طبقه فقرا و مستضعفان توجه کنیم حضرت امام رضا )ع( با آنکه در 
ظاهر در سمت ولایت عهدی بودند اما ارتباط خود را با طبقه فقرا قطع نکردند هم 
چنین این امام همام به دنبال بحث علمی و تبلیغی بودند و گفت وگوهایی با سایر 
مذاهب و ادیان مختلف داشتند در فضایی مناسب و با کمال ادب مناظراتی را با 

فرق وادیان مختلف برگزار می کردند تا حقانیت دین اسلام را روشن کنند.
بارگاه طلایی که آثار فرهنگی و اقتصادی فراوانی را برای ایرانیان به همراه داشته 

است
وی با اشاره به آثار و برکات وجود بارگاه ملکوتی امام رضا علیه السلام برای ما 
ایرانیان گفت: وجود بارگاه شریف حضرت امام رضا علیه السلام از نظر عاطفی 
و فرهنگی و هم اقتصادی آثار و برکات فراوانی به همراه داشته است وجود بارگاه 
این حضرت موجب وحدت مسلمانان و تأمین کننده برکات روحی و عاطفی برای 

ما ایرانیان است.
یک کارشناس و استادیار دانشگاه دیگر نیز می گوید: هجرت امام رضا علیه 
السلام و وجود بارگاه مطهر این امام همام آثار فرهنگی؛ اجتماعی و هم چنین 
اقتصادی برای ایران به همراه داشته است. فضای زیارتی و عبادی برای دوستداران 
ائمه اطهار نه تنها برای ایرانیان بلکه همه شیعیان با حضور امام رضا در مشهدالرضا 

به وجود آمده است.
حجت الاسلام سید رضا رکن آبادی می افزاید: آستان قدس رضوی از مراکز 
نهاد موقوفاتی جهان  بزرگترین  را  آن  و فرهنگی است و حتی  اقتصادی  مهم 
اسلام می دانند و علت این امر نفوذ معنوی است که امام رضا )ع( در دل شیعیان 
دارد و روز به روز به شمار آن اضافه می شود. هم اکنون نیز بسیاری از مغازه ها، 
خانه ها، زمین های کشاورزی در مشهد وجود دارد که به عشق امام رضا )ع( وقف 
شده است، البته در این میان نباید از موقوفاتی که در دیگر شهرها وجود دارد، 
چشم پوشی کرد. به گفته وی؛ حضور گردشگرانی شیعه از کشورهای اسلامی به 
قصد زیارت بارگاه امام رضا جدای اینکه موجب وحدت و تبادل فرهنگی می شود 
در رشد گردشگری معنوی و مذهبی هم نقش داشته و آثار این نوع سیاحت بازده 

اقتصادی خوبی برای شهر مشهد و ایران اسلامی به همراه داشته است.
یک کارشناس گردشگری می گوید وجود و قدوم امام رضا در کشور به قدری آثار 
و برکات فراوانی به همراه داشته است حتی مسیر قدوم ان حضرت از مدینه تا مرو 
به دلیل شدت ارادت شیعیان به آن حضرت به عنوان قدمگاه امروز جز جاذبه های 
معنوی برای گردشگران مذهبی به شمار می رود مسیری که مأمون برای انتقال 
امام رضا )ع( از مدینه به مرو انتخاب کرد از دیدگاه جغرافیای طبیعی، اجتماعی، 

سیاسی و مذهبی حساب شده و زیرکانه بود.
سید علی فاطمی می افزاید: قَدَمگاه در لغت به معنی جای نهادن قدم و مکانی 
است که جای پای بزرگان و اولیای خداوند به آنجا رسیده باشد؛ به معنای خاص به 
جاهایی که اثر پایی در سنگ و جز آن پدیدار است و گمان برند جای پای پیامبری 
یا امامی است. نظیر مکان قدمگاه آدم در سراندیب که اول قدم حضرت آدم )ع( 
روی زمین در آنجا رسیده است و در موضوع بحث ما به اماکنی که امام رضا )ع( در 

آنجا قدم نهاده است، اطلاق می شود.
وی می افزاید: همچنین وجود بارگاه امام رضا علیه السلام و حضرت معصومه 
سلام الله علیه در ایران منشأ ایجاد نوعی گردشگری به نام گردشگری مذهبی 
است و امروز به برکت این دو بزرگوار دو شهر مشهد و قم از مقاصد مهم سفر و زیارت 

شیعیان جهان است.

به مناسبت سالروز رحلت نبی مکرم اسلام )ص(:

اخلاق محمدی، زمینه ساز وحدت اسلامی

عالم خلقت در ۲۸صفر سال یازدهم هجری، با از دست دادن پیامبر مهربانی 
ها، درد و فراقی تلخ را متحمل شد، و مکارم اخلاقی به عنوان میراث ماندگار خاتم 

انبیا برای جهانیان برجای ماند.
مردمداری، امانتداری، ساده زیستی، حکمت و حیا، راستگویی، نجابت و صلح، 
تواضع و سخاوتمندی تنها ذره ای از اقیانوس بی پایان فضایل اخلاقی پیامبر 
رحمت است و این همان فضایلی است که توجه به آن موجب اقتدار بیشتر امت 

محمدی خواهد شد.
دوری جامعه اسلام  از انحطاط اخلاقی جامعه غرب با درپیش گرفتن سیر و 
سلوک اجتماعی و سیاسی حضرت محمد)ص( میسر است و تا زمانی که این 
سیره حفظ شود، هیچ کفر و استکباری توان غلبه بر دنیای اسلام را نخواهد 

داشت.
پیامبر مکرم اسلام)ص( برای اخلاق و احیای اخلاق مبعوث شدند، لذا تمام 
تاثیرگذاری پیامبر رحمت)ص( در ابتدا بر محور اخلاق شکل گرفت، ابتدا اخلاق 
پیامبر )ص( توانست جایگاه خودش را پیدا کند و سپس بعثت پیامبر)ص( محقق 

شد.
شیوه و نگرش برپایه اخلاق پیامبری باشد

از همین رو یک کارشناس مذهبی در خصوص این میراث ماندگار به ایرنا گفت: 
بدون شک زیربنای هر حرکتی در عالم وجود و یکی از شالوده  های اساسی زندگی 

بشری می  تواند اخلاق باشد.
و  عالم  در  توانیم  ما می   اگر  داد:  ادامه  میرزایی«  حجت الاسلام»مجید 
جهان کنونی اثرگذار باشیم ابتدا باید شیوه رفتار و نگرشمان به دنیا و مردمان 
را اصلاح کنیم و آن را بر پایه اخلاق پیامبری قرار دهیم، همانطور که رسول 
گرامی اسلام )ص( برای همین مبعوث شد و زمانی توانست در عرب جاهلی 
تاثیرگذار باشد که اخلاق خود را ابتدا عرضه کرد و هنگامی که این اخلاق در 
بین عرب جاهلی رسوخ پیدا کرد، پیامبر اسلام )ص( توانست دین خدا را هم 

به آنها عرضه کند.
حوزه  های  در  بخواهیم  اگر  بنابراین  کرد،  اضافه  میرزایی  الاسلام  حجت 
اجتماعی، سیاسی، اقتصادی و رفتاری تاثیرگذار باشیم، باید بساط خودمان را در 
حول محور اخلاق تسری بدهیم، همانگونه که پیامبر گرامی اسلام این خصیصه 

را داشتند.
وی عنوان کرد، زمانی که پیامبر اکرم )ص( رحلت نمودند، حضرت علی علیه 
السلام فرمود که »عالم وجود دارای دو امان است؛ یکی پیامبر گرامی اسلام 
)ص( و دیگری قرآن کریم است«، و امروز فقدان یک امان برای دنیا است، اما قرآن 
همچنان هست و می تواند مورد تأمل و استفاده مردم قرار بگیرد و به واسطه عمل 

به قرآن، مردم می توانند در امان باشند و زندگی کنند.
به گفته وی، منظور از امان این است که در دنیا با آرامش زندگی کنیم و زمانی که 
اینگونه زندگی کنیم می توانیم به اهداف عالی انسانی دست پیدا کنیم و در همین 

راستا انسان به موفقیت دست پیدا می  کند.
میرزایی به روایتی دیگر اشاره کرد و افزود: حضرت جعفر بن محمد)ع( فرمودند 
که »اگر می خواهید در فردای قیامت، از این پناه و از این ملجا و از این جایگاه 
رفیعی که خداوند به پیامبر گرامی اسلام )ص( عطا فرموده، استفاده کنید باید 

چند خصلت را در دنیا رعایت کنید زیرا دنیا مزرعه آخرت است«.
راستگو همنشین پیامبر)ص( می شود

این کارشناس مذهبی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان کرمانشاه یادآور 
شد، اولین چیزی که باید رعایت کنیم این است که باید در گفتار و عمل صادق 
باشیم و هر آنچه را که در دنیا به آن استناد می  کنیم از صدق آن اطمینان حاصل 
کنیم و بدانیم آن کسی که راستگوتر و صادق تر باشد در روز قیامت به پیامبر )ص( 

نزدیک تر است و در امان خواهد بود.
وی عنوان کرد، لازم به توضیح است که متاسفانه بخشی از دنیای امروزه در 
دنیای مجازی می گذرد و برای انتقال و انتشار مطالب در این فضا و دنیا باید حتما 
از صدق و کذب آن مطمئن باشیم و این جایی است که بحث صدق مطرح است.

به عهد وفادار باشیم
وی از وفای به عهد به عنوان سومین خصیصه ای یاد کرد که  به آن اشاره شده 
است و خاطرنشان ساخت، در مقابل پیمان های فردی، اجتماعی، خانوادگی، 
اخلاقی، اقتصادی و سیاسی باید وفادار بمانیم و بدانیم هر شخصی که در عالم 

وفای به عهدش بهتر بود در روز قیامت به پیامبر )ص( نزدیکتر خواهد بود.
میرزایی ادامه داد: چهارمین چیزی که می توانیم برای آن احترام قائل شویم 
و یکی از شروطی است که می توانیم خود را به سنت پیامبر گرامی اسلام )ص( 
نزدیکتر بدانیم، حسن و نیکویی اخلاق است که در حیطه فردی و اجتماعی باید 

رعایت شود و به آن توجه کنیم.
وی معتقد است، حسن و نیکویی اخلاق، همان نکته ای است که پیامبر گرامی 
اسلام )ص( توانست به واسطه آن در همه اعصار آن رحمت و سیطره خود را بر 
عالم ارزانی بدارد و در ابتدا اخلاق پیامبر )ص( بود که زمینه را برای بعثت ایشان 

فراهم کرد.
مردمی بودن، سبک زندگی اسلامی است

این کارشناس امور مذهبی و قرآنی یادآور شد، پنجمین مورد مردمی بودن 
است یعنی باید در بین مردم باشیم و سبک زندگی اسلامی این است که در هر 
سمت، مسئولیت و موقعیت مالی و اجتماعی که باشیم نباید خود را از مردم 

جدا کنیم.
وی عنوان کرد، باید زندگی خود را با عموم مردم همطراز و شبیه آنها کنیم و در 
بین آنها باشیم و پیامبر گرامی اسلام )ص( نیز همین خصلت را داشتند و بدون 
تکبر، غرور و بدون در نظر گرفتن شأن و جایگاه خودش، در بین آحاد مختلف 
امت اسلامی حضور داشتند و بهترین خصیصه ای که پیامبر اسلام )ص( داشتند 

عامی بودن ایشان بود و در بین مردم بصورت عادی زندگی می کرد.
فرهنگ و اخلاق زمینه ساز اثرگذاری در عالم هستند

وی خاطرنشان ساخت، تمام موارد عنوان شده همگیمی توانند زمینه ساز 
تاثیرگذاری و زیربنای فرهنگی باشند و می توانند جامعه را مترقی کنند، در این 
صورت می  توانیم بگوییم فرهنگ و اخلاق زمینه ساز اثر گذاری در عالم هستند.
به گفته وی، اخلاق نیکو، اولین چیزی است که از زندگی پیامبر )ص( می توان 
درس گرفت و باید با سرلوحه قرار دادن اخلاق ایشان در زندگیمان در روز رحلت 

آن پیامبر سعید )ص(، خودمان را به آن وجود مبارک نزدیک کنیم.
 پیامبر برای تکریم اخلاق آمد

یکی دیگر از کارشناسان فرهنگی و مذهبی نیز در گفت و گو با ایرنا، به خصایص 
اخلاقی پیامبر)ص(، اشاره کرد و اظهار داشت: پیامبر اکرم)ص( می فرماید؛ »من 
برای تکریم اخلاق آمده ام « و این همان ویژگی است که امروزه به آن نیاز داریم و با 
داشتن اخلاق اسلامی، می توانیم به وحدت و توافق بین المللی اسلامی برسیم.
حجت الاسلام »مهدی توسلی« افزود: دشمن درصدد ورود به فروعات دینی 
مسلمانان و تفرقه افکنی است همانطور که از این طریق شاهد اتفاقات اخیر در 
کشور آذربایجان و افغانستان بودیم چراکه از محوریت و خلقیات پیامبر)ص( دوری 

شده است.

 بیست و هشتم ماه صفر سالروز شهادت امام حسن 
مجتبی)ع( است؛ امام همامی که با عدل و کرامت 
و  هدایت  سنگین  رسالت  گرفتن  برعهده  با  و  خود 
رهبری مسلمانان و با اتخاذ راهبرد جنگ نرم توانستند 
به مبارزه با طاغوت زمان بپردازند و اجازه ندادند تا 

معاویه به اهداف شوم خویش دست یابد.
در مشی ائمه اطهار)ع( هیچ تفکیکی میان سیاست 
و وظایف آن ها نیست. آنان سیاستمدارترین، بندگان 
الهی هستند و تدبیر آن ها در تمام امور به صورت کامل 
و بی نقص انجام می گیرد. از این رو امامت امام حسن 
آنچه  ندارد.  تفاوت  یکدیگر  با  نیز  امام حسین)ع(  و 
باعث اختلاف در روش آنان شد، شرایط زمان و مکان 
است. بعد از شهادت حضرت علی)ع(، مردم با امام 
حسن)ع( بیعت کردند و امامت حضرت ۶ ماه و سه روز 
به طول انجامید و در ٤١ قمری میان ایشان و معاویه 

صلح نامه امضا شد.
پس از اجرای صلح، امام)ع( به مدینه مراجعت کردند 
و مدت 10 سال آخر عمر شریفشان را در آن جا ساکن 
بودند. بر پایه منابع موجود، امام)ع( در این هنگام هم 
چون پدر و جد بزرگوارش، طبیب دلسوز و پناهگاهی 
مطمئن برای مردم و شیعیان و مظلومان عالم بودند. 
مسلمانان جهان را با درایت رهبری می کردند و رفتار 
همراه  صلح،  پیمان  به  پایبندی  ایشان،  سیاسی 
سخنرانی های سیاسی و برخورد با زیاده خواهی و 
نقشه های شیطنت آمیز معاویه است. ایشان با حمایت 
های سیاسی از شیعیان و موالیان و حفظ جان آنان، 
برای  را  زمینه  کارآمد،  نیروهای  تربیت  و  کادرسازی 

نهضت عاشورا آماده می کردند.
سرانجام امام حسن مجتبی)ع( پس از سال ها مبارزه 
در راه برقراری حق و حقیقت در بیست و هشتم صفر 
۵0 هجری به وسیله جعده همسرش، مسموم شد و 
به مقام والای شهادت رسید و پیکر مطهر ایشان در 
آرامگاه بقیع به خاک سپرده شد. سالروز شهادت امام 
حسن مجتبی)ع( پرچمدار احسان و بخشش بهانه ای 
شد تا به همین مناسبت به گفت وگو با حجت الاسلام 
»مجید رضویان« استاد تاریخ اسلام و کارشناس امور 

دینی بپردازیم.
*بر پایه منابع تاریخی، آنچه تفاوت میان امامت 
امام حسن)ع( و امام حسین)ع( را از هم متمایز 
می کند، نوع رفتار در صلح و قیام آنان در شرایط 
زمانی و مکانی خاص بود، اندیشیدن به این مهم تا 

چه اندازه ضرورت دارد؟
اگر زمان و شرایط هر امام)ع(  تغییر می کرد، امام 
حـسن)ع( قـیام را اخـتیار و امام حسین)ع( نیز صلح 
را انتخاب می کردند. بنابراین  شرایط  دوره و زمـانه امام 
حسن)ع( به گونه ای بود که امام)ع( مجبور به  قبول  
صلح  نامه شدند. امام حسن مجتبی)ع( چند روز پس 
از امـضای قـرارداد صـلح با معاویه  و رفت  وآمدهای  مکرر 
از سوی دوستان و دشمنان، مصلحت را در آن دیدند که 
بـه هـمراه بعضی  از یاران از کوفه به مدینه جدش رسول 
خدا)ص( هجرت نمایند. ایشان به همراه  برادرش  امام  
مدینه  راهـی  اطـرافیانش،  و  خـانواده  و  حسین)ع( 
شدند. سبط اکبر پیامبر)ص(، این ناخدای بردباری، 
تصمیم گرفت  با فروبردن خـشم خـود و صـبر و تحمل، 
کشتی اسلام را از غرقاب حتمی حکومت معاویه  نجات  
بخشد و نگذارد که حکام بنی امیه بـا احـادیث جـعلی 

و نسبت های ناروا به پیامبر عظیم الشان)ص( و پدرش  
امیر مؤمنان)ع( و صحابه بزرگ، چهره واقـعی اسـلام را 
عوض کنند و به اسم اسلام  بعد از پیامبر)ص(، اهداف 
نـمایند  تـحمیل  اسـلامی  امت  بر  را  شیطانی خود 
و بدعت ها و سنت های جاهلیت  را دوباره  همانند 

اجدادشان، احیا کنند.
مـدینه   در  سـال  صلح،  10  از  بعد  حضرت)ص( 
اقامت  گزید و در این مدت با سخنان  زیبای علی گـونه 
و رفـتار حکیمانه محمدی و حجب  و تقوای  فاطمه 
در  کرد.  می  رهبری  را  جهان  مسلمانان   اش   گونه 
مـقابل جـبهه کفر و همه اندیشه های  شیطانی  آنان در 
راستای مبارزه با باطل ، راست قامتانه ایستادگی کرد 
و به  نـور الهـی درخششی دیگر داد. امام مـجتبی)ع( 
عـابدترین و زاهـدترین انسان زمانش بـود و هـمواره 
این چنین نیایش می کـرد: »مـن از پروردگارم حیا می 
کنم که او را ملاقات کنم درحالی  که پیاده به سوی 

خانه او نرفته بـاشم.« 
و  شرایط  به  توجه  با  باید  را  تاریخی  حوادث    
کـرد،  بررسی  خودش  زمان  سـیاسی  اوضـاع  
اوضاع سیاسی زمان امام حسن)ع( چه شرایطی 

داشت؟
قـبل از بررسی رفتار سیاسی امام)ع( می بایست، 
نگاه به شرایط  و اوضاع  زمانه امام حسن)ع( بیاندازیم 
تا رفتار ایشان را بهتر درک نماییم. صلح امام حسن)ع( 
و قیام امام حسین)ع( دو حادثه تاریخی هستند که 
مـعلول شـرایط و اوضاع سیاسی و اجتماعی زمان خود 
هستند و این  دو واقعه را باید با در نظر گرفتن اوضاع 
امام حسن)ع(  کرد.  بررسی  زمان خودشان  واحوال 
زمانی که به خلافت رسیدند با مخالفت و لشکرکشی 
معاویه روبـرو شـدند، ازاین جهت لشـکری را تجهیز 
کردند تا به دفاع و مقابله برخیزند، اما در ادامه شرایطی 
فراهم شد که امام)ع( مجبور شدند، از اسـلام به گونه 
ای دیگر دفاع کنند. آن چه در تاریخ مسلم آمده، این 
است که مـعاویه  سـیاست مدار ماهر و شخص حیله 
گری بوده است و ظاهر اسلامی را در مجامع عمومی 
با اسلام دشمنی  اما در نهاد خود  رعایت می  کرده  
داشت و به هیچ یک از مقدسات اسلامی پایبند نبود. 
به همین جـهت بـود که امام حسن )ع( در زمان حیات 
معاویه با آن  که  نامه  هایی از اهل عراق برای دعوت 
به قیام علیه معاویه داشتند، دست به این  کار نزدند 
شـدن  پیدا  نـیست.«  قیام  روز  »امروز،  فرمودند:  و 
فرماندهان   و  یاران مخلص   نبود  و  نـیروهای خوارج 
فـداکار و ضـعف داخـلی، کراهت مردم از شرکت در 
نبرد با معاویه، نیز از شرایط زمانه امام  حسن )ع( بود 
که توان و قدرت نظامی امام حسن)ع( را ضعیف کرده 

بـود و این  شـرایط  به صلح منجر شد.
و  سیاست   میان  تفکیکی  هیچ  ائمه،  مـشی  در 
وظایف  آن ها نبوده  است. چنان که در زیارت  جامعه 
ائمه  العباد« می خوانیم.  را »ساسة  آنان  مـا  کـبیره 
سیاستمدارترین بندگان الهی هستند و تدبیر آن هـا در 
تـمام امـور به  صورت  کامل  و بی  نقص  انجام می گیرد. 
یکی از نخستین رفتارهای سیاسی و نـیز اخـلاقی 
امـام)ع( پایبندی به پیمان صلح بود. هنگامی که صلح 
تحمیلی  میان امام حـسن)ع( و مـعاویه برقرار شد. 
پایبندی به مواد عهدنامه و نقض نکردن آن ، خودش 
یک نوع حرکت و فعالیت سیاسی محسوب مـی شـود 

زیرا در مـعادلات سیاسی  اجتماعی آن روزگار، تأثیر 
داشته  است و بـرای رسـواسازی دسـتگاه سـلطنت 
امـوی بسیار مؤثر بوده است. یکی دیگر از مهم ترین 
بود.  یاران و شیعیان  امام)ع(، حفظ جان  رفتارهای 
عمومی  مصالح   مصادیق  از  شیعیان  حفظ  اگرچه 
است اما از آنجایی که شیعیان، حافظان و پاسـداران 
دین و موالی اهل بیت)ع( بودند، حفظ آنان از اهمیت 
ویژه ای برخوردار بود. پس با جرأت می توان گفت 
کـه   صـلح  امام حـسن مجتبی)ع( از انقراض شیعه و 
نابودی محبان و پیروان مکتب اهل بیت)ع( به دست 
سپاهیان معاویه  پیشگیری  کرده است زیرا ادامـه نبرد 
امام حسن )ع( با معاویه و احتمال پیروزی سپاهیان  
شام  بر سپاهیان عـراق، آرزوی دیرینـه مـعاویه را برآورده 
می کرد و او با این بهانه شیطانی ، ریشه  اسلام  ناب 
محمدی را می خشکانید و به جای آن، اسلام تحریف 

و تـفسیر    شـده امویان را ترویج  می کرد.
در  مـجتبی)ع(  امام  مهم  سیاسی  های  برنامه  از 
مدینه منوره، برخورد بـا زیاده خـواهی های امویان 
و نقشه های شـیطنت آمـیز آنان بود. حضرت در هر 
زمان و مکان مناسبی که  فرصت  می یافت، مشروعیت 
حـکومت مـعاویه را زیر سؤال می برد و نمی گـذاشت، 
تـبلیغات مـسموم آنها که وانـمود مـی کردند با خاندان 
رسـالت رابـطه حسنه دارند و آنان نیز از بنی  امیه  راضی 

و خشنود هستند، به ثمر بنشیند.
امور  مهمترین  از  اسلام  اصیل  فرهنگ  نشر   
اساسی و رفتاری امام حسن مجتبی)ع( به شمار 

می رفت در این زمینه توضیح دهید؟
از امور اساسی  دیگری که امام مجتبی)ع( آن را به 
بهترین وجـه انـجام داد و بـدان  اهمیت  فراوان می 
و  تحریفات  برابر  در  نشر فرهنگ اصیل اسلام  داد، 
تهاجم فرهنگی حـاکمان امـوی بـه ویژه معاویه  بود، 
زیرا این خاندان بیش ترین دشمنی ها را در مقابل 
پس  معاویه  داشتند.  روا  خدا)ص (  رسول  و  اسلام 
از پیروزی نـظامی عـلیه حـکومت عراق و اهل بیت 
عصمت و طهارت)ع(، تهاجمی را برای  نابودی فرهنگ 
کرد.  آغـاز  شـیعه  راستین  امامان  امامت  و  رسالت 
امام مجتبی)ع( نامه  هایی را به بعضی  از افراد مؤثر و 
ناآگاه به صورت  کاملا پنهانی ارسال می داشت و در 
آن، انحرافات هـیأت حـاکم را از سیره جدش  رسول  
خدا)ص( بـیان مـی کرد و نیز مردانی  را آموزش و تعلیم 
می  داد و به شهرهای مختلف می  فرستاد. آن امام)ع( 
بزرگوار لحظه ای آرام نمی گرفت به طوری که معاویه 
از فعالیت  هایش  وحشت داشـت. نـشر فرهنگ اصـیل 
اسلام توسط حسن بن علی)ع( در دوره 10 ساله، 
موجب احیای مجدد اسلام و یادآور گفتار و کردار و 
نظریات پیامبر عظیم الشان بـود و اگر نبود نرمش 
قهرمانانه سبط اکبر رسول خدا)ص( آن هم از پایگاه 
وحـی و حـرم پیامـبر)ص(، معاویه و عمالش اثری از 

اسلام و اهل بیت)ع( باقی نمی گذاشتند.
آماده سازی    اقدامات مهم امام)ع( در جهت 
چه  در  انحرافات  از  جلوگیری  برای  شیعیان 

راستایی انجام می شد؟
هدایت یاران و کادرسازی نیرو توسط امام)ع( یکی 
از کارهای مهم ایشان پس از صلح به شمار می آید، 
یاران  حـتی  و  دوسـتان  انتقاد  مورد  وقتی   امام)ع( 
صمیمی قرار می گرفتند، با خوش رویی و مهربانی 
پاسخ آن ها را می دادند. پس از حضور امام حسن )ع( 
به   بزرگ   دانشمندان  و  راویان  محدثان،  مدینه،  در 
سوی آن شهر شتافتند و جـهت کـسب فیض، گرد 
آن حضرت جمع شـدند. در این مـدت، بسیاری از 
افراد که در خواب غفلت و گمراهی به  سر می بردند با 
روشنگری  آن  حضرت)ع( بیدار شدند و مبانی اصیل 

اسلام را از آن سلاله پاک پیامبر)ص( آموختند.
سیاسی  های  نـامه  وصـیت  و  هـا  سخنرانی    
امام)ع( از مهمترین منابع مکتوب در تاریخ اسلام 
است، اهمیت و بازخوانی آنها چه تاثیری در حفظ 

و بقای اسلام دارد؟
امـام)ع( بـسیاری از برنامه های سیاسی خـویش 
سخنرانی  از  شود  می  و  کرد  اعلام  سخنرانی   بـا  را 
های ایشان موضع و بسیاری از رفتار سیاسی وی را 
دریافـت. بخشی از این سخنرانی ها در کتاب موسوعه 

کلمات  الامام  الحسن)ع( جمع  آوری شده است.

به مناسبت سالروز شهادت امام حسن مجتبی)ع (؛

تجلی عدل و کرامت در سیره امام حسن مجتبی)ع(

دکتری تخصصی روانشناسی با اشاره به بازگشایی مدارس از اول مهرماه گفت: پس از 
۲ سال تعطیلی ناشی از بحران کرونا، اکنون خانواده به ویژه پدر و مادر نقشی اساسی در 

سازگاری فرزندان با محیط مدرسه ایفاء می کنند. 
زهرا حیدری در گفت وگوی افزود: همه کودکان و نوجوانان با آغاز دوران مدرسه یک روند 
سازگاری را طی  می کنند. در این فرآیند نقش خانواده بسیار حائز اهمیت بوده و در حقیقت 

والدین هم باید از این سازگاری حمایت و پشتیبانی کنند.
احساسات والدین به کودک منتقل می شود

وی تاکید کرد: احساسات والدین به طور مستقیم به کودک منتقل می شود؛ بنابراین پدر 
و مادر در صورت بروز عواطف و احساسات منفی نظیر اضطراب و استرس، نگرانی درباره 

سلامتی فرزندان و... موجب تبعات مخربی بر روان کودک و نوجوان خواهند شد.
وی توضیح داد: والدین باید با زبان ساده درباره محیط مدرسه با کودکان گفت وگو کنند. 
برای نمونه، درباره چگونگی رفتار در این محیط آموزشی، ساعت ورود و خروج، فرآیند 
استراحت در مدرسه، آموزش و مطالعه، ورزش و... با فرزندان صحبت کرده و برای کودک 
توضیح دهند که در این محیط چه اقداماتی انجام می شود و از طریق این شرح و گفت وگو، 

آرامش و انعطاف فرزندان را تقویت کنند.
والدین در بازدید از مدرسه کودکان را همراهی کنند

حیدری توصیه کرد: والدین همچنین قبل از آغاز مدرسه کودک را در بازدید از محیط 
آموزشی همراهی کنند؛ فرزندان را به معلمان خود معرفی کرده و بخش های مختلف مدرسه 
اعم از حیاط، بوفه، سالن غذاخوری و سرویس های بهداشتی را به کودکان نشان دهند. 
این اقدام باعث می شود که کودک )علیرغم تفاوت تفکر انتزاعی با بزرگسالان( با تجسم از 

چگونگی مدرسه و همچنین انتظارات این محیط از او احساس راحتی و امنیت کند.
پیام های روانی کودکان را دریابیم

وی تاکید کرد: والدین باید پیام های احساسی فرزندان همچون اضطراب و ترس را نیز به 
درستی دریابند. درک صحیح و پاسخ دهی به احساسات و نیازهای کودکان نقشی حیاتی در 

بهزیستی وی ایفاء می کند.
این روان درمانگر ادامه داد: پدر و مادر در گذار از فرآیند سازگاری، ابراز عواطف کودکان را 
نیز تشویق کنند. این اقدام می تواند از طریق بازی، ارائه عکس و کتاب هم انجام شود. در این 
فرآیند بیان احساسات والدین درباره بازگشایی مدارس نیز می تواند حائز اهمیت باشد؛ این 
امر که والدین )به عنوان نمادهای قدرت ذهن کودک( می توانند احساساتی مشابه با فرزندان 

را تجربه کنند، سبب احساس امنیت و آرامش در فرزندان خواهد شد.  
وی افزود: پدر و مادر همچنین از بیان اغراق آمیز )مثبت یا منفی( در برقراری ارتباطات و 
اشتراک  احساسات با کودک خودداری کنند. به عنوان مثال، جملاتی مانند »همه شما را 
دوست خواهند داشت« گاه با زندگی واقعی کودک مطابقت نداشته و بر این اساس، اعتماد و 

اطمینان فرزند به والدین را تضعیف می کند.
برای  مدرسه  درب  جلوی  والدین  حضور  زمان  از  کودک  آگاهی  داد:  ادامه  حیدری 
بازگرداندن او به خانه، محل انتظار پدر و مادر، آگاهی از محل سوارشدن تاکسی، اتوبوس و 

سرویس نیز به دانش آموزان در کاهش اضطراب و تقویت سازگاری کمک می کند.
سیستم پاداش و تنبیه ممنوع

این دکتری تخصصی روانشناسی با بیان اینکه حضور در مدرسه وظیفه کودک است، تاکید 
کرد: والدین از عبارتی نظیر »اگر به مدرسه بروی برایت بستنی می خرم« پرهیز کنند. سیستم 
پاداش و تنبیه در دوران سازگاری با مدرسه باید حذف شود؛ در غیر این صورت، گاه کودک از 

حضور در مدرسه به عنوان پاداش یا تنبیه برای والدین استفاده می کند.
وی اظهار داشت: خانواده همچنین خداحافظی را به موضوعی تحریک آمیز تبدیل نکند؛ 
زمان خداحافظی را کوتاه نگه داشته و بداند، کودکان و نوجوانان در صورت نگرانی، والدین 
را رصد می کنند و در صورت مشاهده این احساسات در پدر ومادر، در ذهن باور می کنند که 
ترس و نگرانی در مورد "مدرسه" بیجا نیست. حیدری در ادامه با اشاره به بحران کرونا گفت: 
دستیابی به اطلاعات صحیح درباره ویروس کرونا و قوانین محافظتی نیز در این زمینه موثر 
بوده و والدین از طریق الگوسازی و آگاهی بخشی عملی در مورد استفاده از ماسک، حفظ 

فاصله فیزیکی و رعایت بهداشت فردی، فرزندان را در این زمینه یاری کنند.
حیدری افزود: به طور کل، رشد کودکان در یک محیط بیش از حد محافظ، وابسته و 
حساس سبب اختلال در آرامش شده و این امر مانع از سازگاری کودک و نوجوان با محیط 

آموزشی به عنوان یک ساختار اجتماعی خارج از خانواده خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: آغاز مدرسه مستلزم آمادگی جسمی، ذهنی، عاطفی و اجتماعی 
است. این آمادگی می تواند برای هر کودک متفاوت باشد. به عنوان مثال، برخی از کودکان 
در سن ۵ سالگی به بلوغ مدرسه رسیده و برخی کودکان در سن ۷ سالگی به این رشد 
خواهند رسید. عدم دستیابی به این بلوغ نیز می تواند سازگاری با مدرسه را به ویژه در آغاز 
کلاس ها با دشواری مواجه سازد. بنابراین ارزیابی رشد روانی - اجتماعی کودک قبل از 
شروع مدرسه توسط روانشناسان و تقویت مهارت های وی با همکاری والدین نیز در این زمینه 

می تواند موثر باشد.
سخنی با مربیان؛ 

وی ادامه داد: معلمان و معاونین مدرسه هم می توانند در فعالیت های خلاقانه مانند بازی 
و نقاشی شرکت کرده و از این راه به کودکان کمک کنند تا احساسات منفی خود را در یک 

محیط امن و حمایتی بیان کرده و با مدرسین و آموزگاران ارتباط برقرار کنند.
حیدری اضافه کرد: این امر به دانش آموزان کمک می کند روش های مثبتی برای ابراز 
احساسات دشوار همچون خشم، ترس یا غم بیاموزند. در این بین، فرآیند یادگیری و سلامت 

جسمی و روانی کودک نیز باید توسط معلمان زیر نظر گرفته شود.

در گفت و گو با یک دکتری تخصصی روانشناسی  مطرح شد؛

نقش خانواده  در سازگاری فرزندان با مدرسه
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رئیس مرکز پژوهش های مجلس:

کاهش و رفع فقر از طریق صنعت بیمه 
امکان پذیر است 

رئیس مرکز پژوهش های مجلس گفت: صنعت بیمه وبیمه ایران می تواند باطراحی 
وگسترش بیمه های جدید درچارچوب برنامه هفتم توسعه به کاهش فقر درکشور 

کمک کند.
بابک نگاهداری در یک همایش متعلق به بیمه ایران با اشاره به تدوین چارچوب های 
جدید و نوع نگاهی تازه به توسعه کشور در برنامه هفتم توسعه اظهار کرد: یکی از 
مباحث مهمی که مقام معظم رهبری در ابلاغ سیاست های کلی برنامه هفتم به آن 
اشاره خاص کردند، بحث عدالت است. هم اکنون ضریب جینی در کشور به 0.۴ 
درصد رسیده و این یعنی نابرابری در کشور افزایش یافته است. همچنین جمعیت 
زیر خط فقر کشور به ۲۶.۵ میلیون نفر رسیده و طبقه متوسط که راهبر توسعه کشور 
است، لاغر شده است. برای درمان این وضعیت یکی از اهرم های مناسبی که وجود 

دارد، صنعت بیمه است. 
وی گفت: صنعت بیمه و در رأس آن بیمه ایران که بخش عمده بازار بیمه ای کشور 
را دراختیار دارد، می تواند با تدوین بیمه های جدید و گسترش بیمه های موجود مانند 
بیمه های عمر و زندگی، به کاهش فقر کمک کند. گسترش این بیمه ها علاوه بر اینکه 
منابع لازم برای توسعه سرمایه گذاری صنعت بیمه در اقتصاد کشور را فراهم می آورد، 
می تواند به توسعه آموزش، کاهش نابرابری ها و افزایش رفاه اجتماعی منجر شود. از 
همین رو توسعه بیمه های عمر برای کاهش فقر یکی از محور های مهم مورد توجه 
دربرنامه هفتم توسعه است وافزایش ۵0 درصدی این بیمه ها برای پنج سال آینده 

هدف گذاری شده است. 
وی با بیان اینکه ارتقای حکمرانی درصنعت بیمه را دردستور کار داریم، افزود: 
افزایش شفافیت، نظارت وپاسخگویی درصنعت بیمه، افزایش سواد مالی مردم 

وآشنایی بیشتر افکار عمومی با صنعت بیمه جزو برنامه های دردست تدوین است.
 رئیس مرکز پژوهش های مجلس بااشاره به اینکه چهار چالش وسه پنجره فرصت 
کشوردرچارچوب برنامه هفتم توسعه به عنوان اولویت مورد توجه قراردارد، ادامه داد: 
صنعت بیمه کشور اگر بخواهد به رسالت خوددرتوسعه کشور عمل کند، باید نگاهی 
به این اولویت ها داشته باشدکه یکی از مهمترین آن، ایجاد منابع مالی از طریق 
شرکت های سرمایه گذاری است. باخلق منابع مالی ازاین طریق می توان ریسک 

سرمایه گذاری درکشوررا پوشش داده وبه فعالان اقتصادی کشور انگیزه بدهید.
 نگاهداری اظهار کرد: دربرنامه هفتم توسعه پیش بینی شده است ضریب نفوذ 
صنعت بیمه به هفت درصد برسدواز این طریق می توان فضای امنی برای کسب وکار 
ایجاد کرد. چرا که قراراست رتبه فضای کسب وکار ایران دردنیا از 1۲۷ کنونی به پله 

۷۷ برسدوصنعت بیمه یکی از ارکان اصلی تحقق این هدف است.
 این مقام مسئول با تاکید برضرورت دانش بنیان شدن بیشتر صنعت بیمه وحمایت 
از شرکت های دانش بنیان گفت: هم اکنون 0/9 درصد ارزش افزوده صنایع ما 
مربوط به بخش دانش بنیان است که صنعت بیمه دراین بخش هم می تواند کمک 

زیادی به کشور بکند.

تازه ترین گزارش از تورم مسکن؛
 میانگین فروش یک متر زمین در ایران چند؟ 

متوسط قیمت فروش هر مترمربع زمین یا زمین ساختمان مسکونی کلنگی معامله 
شده از طریق بنگاه های معاملات ملکی در کل کشور ١١٦ میلیون و ٧١١ هزار ریال 
با میانگین مساحت ٢٤٥ مترمربع بوده است، که نسبت به فصل قبل، ٦,٨ درصد و 

نسبت به فصل مشابه سال قبل ٢٥.٤ درصد افزایش داشته است.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، بنگاه های معاملات ملکی کشور موظف هستند، 
مشخصات کلیه معاملات خرید و فروشی که سند آن ها از طریق دفتر ثبت اسناد 
انتقال پیدا می کند را در سامانه  اطلاعات مدیریت معاملات املاک و مستغلات کشور 

ثبت نمایند.
با توجه به این که کاهش یا افزایش حجم )تعداد( معاملات در شهرهای بزرگ، باعث 
کاهش یا افزایش شدید متوسط )حسابی( قیمت در سطح استان یا کشور می شود، 
از متوسط تعدیل شده )وزنی( استفاده شده تا بتوان با حذف اثر حجم معاملات، 
تغییرات واقعی قیمت را مشخص کرد. در ضمن وزن های مورد استفاده بر مبنای 
واحدهای مسکونی دارای سکنه در سرشماری عمومی نفوس و مسکن١٣٩٥ به  روز 

شده است.
متوسط قیمت فروش هر مترمربع زمین یا زمین ساختمان مسکونی کلنگی معامله 
شده از طریق بنگاه های معاملات ملکی در کل کشور ١١٦ میلیون و ٧١١ هزار ریال 
با میانگین مساحت ٢٤٥ مترمربع بوده است، که نسبت به فصل قبل، ٦,٨ درصد و 

نسبت به فصل مشابه سال قبل ٢٥.٤ درصد افزایش داشته است
متوسط قیمت فروش هر مترمربع زیربنای مسکونی معامله شده از طریق بنگاه های 
معاملات ملکی در سطح کل کشور ١٢٧ میلیون ٩٧٥ هزار ریال با میانگین مساحت 
١٠٧ مترمربع و متوسط عمر بنای ١٣ سال بوده است، که نسبت به فصل قبل، ٨,٨ 

درصد و نسبت به فصل مشابه سال قبل ٢٤.٨ درصد افزایش داشته است.
متوسط مبلغ اجاره  ماهانه به علاوه  سه درصد ودیعه  پرداختی برای اجاره  یک 
مترمربع زیربنای مسکونی معامله شده از طریق بنگاه های معاملات ملکی در سطح 
کشور ٣٦٨ هزار و ٦٩٤ ریال با میانگین مساحت ١٠٣ مترمربع و متوسط عمر بنای 
١٥ سال بوده است، که نسبت به فصل قبل ١٦,٣ درصد و نسبت به فصل مشابه 

سال قبل ٦٠.٩ درصد افزایش داشته است.

معاون وزیر جهاد کشاورزی  خبرداد:

افزایش ۱۰۰ درصدی تعرفه صادرات 
محصولات جالیزی 

معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزیر جهاد کشاورزی گفت: تعرفه صادرات محصولات 
جالیزی حداقل 100 درصد افزایش می یابد.

محمد قربانی اظهارداشت: تعرفه صادرات محصولات جالیزی حداقل 100 درصد 
افزایش می یابد.

قربانی افزود: ۲ محدودیت در رابطه با تعرفه وجود دارد. محدودیت در وضع ابعاد 
فیزیکی و دیگری در مراودات بین المللی. در رابطه با برخی کشور ها موظم هستم 

تعرفه خود را متناسب با تعرفه آن ها تنظیم کنیم.
وی در ادامه تصریح کرد: برای کشور های اوراسیا که مشغول مذاکره هستیم، تعرفه 
متفاوتی داریم یعنی محصولاتی که آن ها به کشور ما وارد می کنند ما نیز موظفیم 

محصولاتی به آن ها با تعرفی دیگر صادر کنیم.
معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزیر جهاد کشاورزی اظهار داشت: در رابطه با 
سایر کشور ها، محصولاتی که در گلخانه تولید می شود عوارض کمتری در نظر 
گرفته می شود. یعنی تعرفه 100 درصد موضوعیت ندارد، چون آب کمتری مصرف 
می شود. ولی در محصولات مزرعه ای که آب بر هستند، طبق سیاست کلی حداقل 

100 تعرفه صادرات در نظر گرفته می شود.

بانک مرکزی کشور در مرداد ماه پیش نویس سندی را منتشر کرد که اهداف و 
فرصت های ارز دیجیتال را مشخص می کند. 

براساس این گزارش ،بانک مرکزی روز پنج شنبه اجرای آزمایشی ارز دیجیتال 
بانک مرکزی را آغاز می کند. در پیش نویس سند ریال دیجیتال بانک مرکزی 
آمده است که هدف "ریال دیجیتال" تبدیل اسکناس ها به موجودیت های قابل 

برنامه ریزی است.
و  تهدیدها  ابعاد،  »اهداف،  بر  مبنی  مرکزی  بانک  سند  این  پیش نویس 

فرصت های توسعه« ریال دیجیتال در مرداد ماه منتشر شد.
پیش از این عبدالناصر همتی، رئیس سابق بانک مرکزی گفت که این بانک 
قبلًا »نسخه اولیه« ریال دیجیتال را توسعه داده است. رئیس فعلی بانک مرکزی، 
علی صالح آبادی، اوایل ماه جاری گفت که این بانک زیرساخت ها و قوانین لازم 

را برای ارز دیجیتال بانک مرکزی در اختیار دارد.
بانک مرکزی کشور ارز دیجیتال را ابزاری برای دور زدن تحریم های سخت گیرانه 
ایالات متحده در نظر گرفته است؛ حتی با دادن یک سفارش واردات 10 میلیون 

دلاری که باید در اوایل سال جاری به صورت ارز دیجیتال پرداخت شود.
گفتنی است که بانک مرکزی اطلاعات کمی در مورد کار خود بر روی ریال 
دیجیتال یا عملکرد آن فاش کرده است و براساس پیش نویس سندی که منتشر 

شده است این ارز دیجیتال برای رقابت با ارزهای دیجیتال جهانی مانند بیت 
کوین طراحی نشده است.

ریال دیجیتال به چه شکل تولید می شود؟
ریال دیجیتال بانک مرکزی پس از طی مراحل قانونی و اخذ مجوزهای لازم، 
بر  نظارت  هیات  اختیار  در  و  تولید  مرکزی  بانک  توسط  مشخصی  حجم  در 
اندوخته اسکناس قرار خواهد گرفت. ریال دیجیتال تولید شده پس از تامین 
پشتوانه های لازم توسط بانک مرکزی و ارائه به آن هیات، از زیر کلید هیات خارج 
و منتشر شده و از این مرحله به بعد، هر واحد ریال دیجیتال، بدهی مستقیم 

بانک مرکزی به دارنده آن تلقی می شود.
ریال دیجیتال منتشر شده عینا همان ریال جاری کشور بوده و همواره هر 
واحد از آن معادل یک ریال ارزش خواهد داشت. بنابراین مباحثی مانند نرخ 
برابری ریال و ریال دیجیتال، مازاد ارزش ریال دیجیتال نسبت به سایر انواع پول 
رایج کشور و عایدی سرمایه ناشی از نگهداری ریال دیجیتال فاقد موضوعیت 
خواهد بود. پس از انجام عملیات انتشار، رمز ریال عملا در کیف ریال دیجیتال 
بود.  متقاضی خواهد  بانک های  بین  توزیع  آماده  و  گرفته  قرار  مرکزی  بانک 
همان گونه که در بخش بعد تشریح خواهد شد، مکانیزم توزیع ریال دیجیتال به 

بانک ها مشابه توزیع اسکناس بین بانک ها است.

ریال دیجیتال به چه شکل عرضه می شود؟
ساختار توزیع ریال دیجیتال، متشکل از دو لایه است. بانک مرکزی به عنوان 
ناشر ریال دیجیتال، در گام اول و سطح کلان ریال دیجیتال را در اختیار لایه اول 
)بانک های تجاری( قرار می دهد. در لایه اول، اعضا با بانک مرکزی در ارتباط 
بوده و قادر به نگهداری و انتقال ریال دیجیتال و توزیع خرد بین کاربران عادی 
و تجاری می باشند. همان گونه که عنوان شد، مکانیزم توزیع ریال دیجیتال 
بین بانک ها، مشابه توزیع اسکناس است. بنابراین ریال دیجیتال، در مقابل 
تامین مقدار متناظری اسکناس یا ذخایر از سوی بانک متقاضی، در کیف ریال 

دیجیتال بانک متقاضی قرار خواهد گرفت.
در لایه دوم نیز اعضا )کاربران عادی و تجاری( با لایه بالاتر از خود در ارتباط 
ریال  به  بانکها  نزد  یا سپرده خود  نقد  تبدیل وجه  از طریق  و مشتریان  بوده 
دیجیتال، مقدار مشخصی ریال دیجیتال را به کیف ریال دیجیتال خود منتقل 
می کنند. ریال دیجیتال مشتریان بانکها در حساب بانکی نگهداری نمی شود، 
بلکه در کیف ریال دیجیتال نزد خود مشتریان نگهداری می شود و در اثر انجام 

تراکنش ریال دیجیتال، بطور مستقیم به کیف های مختلف منتقل می شود.
ریال دیجیتال تحریم ها را دور خواهد زد؟

ارز دیجیتال بانک مرکزی و یا پول دیجیتال بانک مرکزی در دنیا چنین تعریفی 
ندارد و برای دور زدن تحریم ها ساخته نشده است و دقیقا همان ریالی است که 
در معاملات روزانه مورد استفاده قرار می گیرد منتها در تولید آن از زیر ساخت 
های بلاکچینی استفاده شده است و برای مجموعه ای از مزایایی که سمت 
مردم نیست و قابلیت های حاکمیتی دارد ساخته شده است؛ مانند قابلیت 
رهگیری بهتر، مبارزه با پولشویی به صورت بهتر و یا ایجاد سیستم هایی که به 
لحاظ فنی پایداری بیشتری داشته باشند. از میان مزایای مختلف دیگر آن می 
توان به استفاده از آن در توسعه پذیری و امکان سرویس دهی به سینتک ها 
اشاره کرد و همان قدر که با ریال می توان تحریم دور زد همان قدر نیز با ارز 

دیجیتال بانک مرکزی می توان تحریم ها را دور زد.
رمز ریال در واقع ارز دیجیتال بانک مرکزی است که پول نقد الکترونیکی به 
شمار می رود و نسخه الکترونیکی اسکناس های رایج در ایران خواهد بود. ارزش 

آن نیز به ریال کاغذی سنتی موجود متصل می شود.
البته کارت های نقدی یا اعتباری که بسیاری از مردم برای خریدهای روزانه 
از مغازه ها یا پرداخت های بانکی خود استفاده می کنند، نوعی پول دیجیتالی 
است. اما تاکنون صدور این پول های دیجیتالی از سوی بانک های تجاری و بر 

پایه اعتبار الکترونیکی که بانک مرکزی به آنها می داده، انجام می شده است.
به گفته کارشناسان آن چه که در حوزه رمزپول ملی اهمیت پیدا می کند 
ضوابط مشخص و تاثیرات اقتصادی آن است ولی به لحاظ تکنیکال حداقل در 
کوتاه و میان مدت تولید و عرضه ارز دیجیتال ملی در ایران چالش ساز نخواهد 
بود.حالا رییس کل بانک مرکزی نیز اعلام کرده است دستورالعمل رمز پول 
ملی در شورای پول و اعتبار مصوب شده است و احتمال می رود در شهریورماه 

اجرایی شود.

صفرتاصد پیش نویس سند بانک مرکزی؛

 ریال دیجیتال تحریم ها را دور خواهد زد؟

عضو هیات مدیره اتحادیه تولید کنندگان پوشاک :

قاچاق گسترده پوشاک به کشور و بی تفاوتی دستگاه های نظارتی 
با  پوشاک  کنندگان  تولید  اتحادیه  مدیره  عضو هیات 
انتقاد از انفعال دستگاه های نظارتی در مبارزه با قاچاق 
پوشاک گفت: دو یا سه ساعته مسافر را می برند ترکیه و کالا 
می آورند. خرید از سایت هم مدل جدیدی است که پس از 

سفارش، کالا سه روزه از ترکیه ارسال می شود.
مجید افتخاری عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان 
مورد  در  پوشاک،  بازار  چالش های  به  اشاره  با  پوشاک 
گردش مالی بازار پوشاک ایران گفت: اعداد متغیر است، 
اما حجم معاملات بازار پوشاک ایران، حدود ۸ میلیارد دلار 

برآورد شده است.
وی در مورد سهم تولیدات ایرانی از این ۸ میلیارد دلار 
گفت: ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز متولی اصلی اعلام 
رقم قاچاق است، اما میان بخش خصوصی و ستاد مبارزه 
زیادی در رقم قاچاق  ارز شکاف بسیار  و  با قاچاق کالا 
وجود دارد. ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز حجم قاچاق 
را حدود ۵00، ۶00 میلیون دلار برآورد می کند، اما بخش 

خصوصی به هیچ عنوان این عدد را قبول ندارد.
افتخاری افزود: تقریبا ۸ یا 9 ماه قبل راجع به بنگلادش 
که سهمی از بازار ایران را در دست دارد صحبتی شد، اما با 
توجه به حجم روزانه پرواز از ایران به ترکیه که بین ۶0 تا ۷0 
پرواز به شهر استانبول صورت می گیرد، حجم گسترده ای 
عمده  بخش  همچنین  می شود.  کشور  وارد  پوشاک  از 
کالا هایی که از ترکیه و اروپا وارد کشور می شود، کالای 
استوک است که در گونی قرار داده شده است و هیچ 

نظارتی بر آن وجود ندارد.
مثلا می گویند این گونی شلوار زنانه و گونی دیگر شلوار 
مردانه است. این در حالی است که معلوم نیست الیاف 
اجناس، سالم است یا از الیاف بازیافتی است و شاید به 
پوست صدمه بزند. دیگر از طراحی مکانیزم برای هدایت 
این مساله گذشته است و نهاد های امنیتی باید در این امر 

دخالت کنند.
تحویل سه روزه پوشاک سفارشی از ترکیه! 

از  آیا  که  این  و  قاچاق  واردات  روش های  مورد  در  وی 

از  یا خیر؟ گفت: اطلاعی  وارد می شود  مبادی رسمی 
واردات قاچاق کالا از مبادی رسمی ندارم، اما به شکل های 
مختلف با حجم های عجیب و غریب قاچاق وارد کشور 
می شود به طور مثال قبلا می گفتند که چه قدر پوشاک 
چه  بگوئید  کافیست  شما  حاضر  حال  در  اما  قاچاق؟ 
کالایی را چند روزه و در کجا می خواهید؟! خرید از سایت 
مدلی جدید است که پس از سفارش از دو تا سه روز کالا از 

ترکیه ارسال و درب منزل تحویل می شود.
با توجه به شرایط تحریم ها، تشکل ها مشکلی با موضوع 
قائل  برای مصرف کننده  انتخاب  و حق  ندارند  واردات 
کالا  که  است  این  آن ها  اصلی  درخواست  اما  هستند، 
از مبادی رسمی و نه به شکل قاچاق وارد کشور شود و 
متاسفانه قاچاق در سهم صنعت پوشاک گسترش پیدا 

کرده است.
در  پوشاک  تولیدکنندگان  اتحادیه  مدیره  هیات  عضو 
آیا واردات لباس  این سوال که در حال حاضر  به  پاسخ 
خارجی از مبادی رسمی به کشور داریم یا خیر؟ گفت: 
از سال 9۷ واردات پوشاک ممنوع و امکان واردات نداریم 
و در سال 99 آخرین شرکت خارجی که در ایران مجاز به 
فعالیت بود فعالیتش تمام شد و عملا از 99 یعنی تقریبا 
بیش از دوسال است که هیچ کدام از این شرکت ها مجوز 

فعالیت ندارند.
وی افزود: البته اجناسی قبل از سال 9۷ وارد کشور شده 
و فروشگاه نتوانسته به مدت ۵ سال کالا را بفروشد حال 
آن برند ترفندی می زند با عنوان کالکشن جدید و تکنیک 
در  سعی  اجناس  تولید  سوری  کردن  مطرح  با  دیگری 
جذب مشتری دارد که باید متذکر شویم برند ها اصلا اجازه 

تولید محصول را ندارند.
ستاد مقابله با قاچاق کالا و ارز سال گذشته نامه ای را 
به مراکز تجاری همراه با لیستی ارائه کرد و نام برند هایی 
که مجاز به فعالیت بودند یا باید بسته می شدند را اعلام 
کرد، اما دولت نه با قاچاقچیانی که شناسایی شده بودند 

برخورد کرد و نه با برند های متخلف.
چندوقت پیش موضوع قاچاق پوشاک، داغ ترین مبحث 
بود طوری که حجم بازار قاچاق ۲.۷ میلیارد دلار و به گفته 
بسیاری تا ۵ میلیارد دلار بود، اما دولت قاچاق پوشاک را 
اولویت پنجم قرار داد که عملا نه در سطح عرضه و نه با 
مبادی ورودی برخورد خاصی به عمل آمد و نه راهکاری 

ارائه شد.
وی در مورد قاچاق مسافری و موضوع اجاره پاسپورت 
گفت: به شکل مسافری، دو یا سه ساعته مسافر را می برند 
ترکیه و کالا می آورند در این میان شرکت های هواپیمایی 

ترکیه هم یارانه های وحشتناکی ارائه می دهند که بلیط 
هواپیما را با قیمت بسیار کمی می فروشند؛ می توان گفت 
که رقم ورود پوشاک از طریق مسافری چندین برابر عددی 
است که ستاد مقابله با قاچاق کالا و ارز به عنوان حجم بازار 

قاچاق مطرح می کند.
این  با  بیماری ها  و  ویروس  ورود  احتمال  مورد  در  وی 
پوشاک قاچاق به کشور گفت: هر چیزی ممکن است 
به طور مثال در یکی از قرارداد های خارجی خواندم اگر 
موجودی یا هر حشره ای داخل بسته بندی وارد کشور 
شخص ثالث شود مبلغی معین به عنوان خسارت باید 
وارد  قاچاق  به صورت  پرداخت شود حال کالا هایی که 
کشور می شود به شکل بسته بندی غیر اصولی به دست 
خریدار می رسد که شاید در انبار علوفه نگهداری شده 
ستاد  گذشته  سال  اسفندماه  اینجاست  جالب  و  باشد 
مقابله با قاچاق کالا و ارز در انباری حدود ۲00 میلیارد 
تومان کالا کشف و ضبط کرد، اما آن مجموعه به فعالیت 

خود ادامه داد!
به  ایران  کالای  شده  تمام  بهای  داد  هشدار  افتخاری 
دلیل افزایش حقوق و دستمزد، شرایط اجاره بها، مالیات، 
افزایش بهای مواد اولیه داخل، تعرفه های گمرکی و ده ها 
دلیل دیگر افزایش پیدا کرده است؛ کشتی صنعت پوشاک 

به شدت آسیب دیده و در حال غرق شدن است.
وی در پاسخ به این سوال که اگر جلوی قاچاق کالار را 
ببندند تولید داخل نیاز کشور را تامین می کند؟ گفت: 
قطعا تولیدکنندگان می توانند از عهده نیاز کشور برآیند 
در حال حاضر تولیدکنندگان با ۳0 درصد ظرفیت در حال 
فعالیت هستند؛ موضوع قاچاق با واردات متفاوت است و 
باید با یک برنامه ریزی و نظارت دقیق این معضل را آسیب 
ایرانی مثل  تجاری  به رشد نشان های  تا  شناسی کرده 
سال 9۷ و 9۸ منتج شود و سرمایه گذاری در این صنعت 
افزایش یابد تا جلوی کوچ کارآفرینان از تولید گرفته شود 
که به دلیل نبود صرفه اقتصادی مجبور نشوند به سمت 

قاچاق بروند.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با تاکید بر اهمیت موضوع مدیریت 
و کنترل قیمت ها گفت: باید در حوزه نظارت بر بازار و رسیدگی به مشکلات آن تلاش 

حداکثری شود. 
محسن امیدیان روز پنجشنبه در ششمین جلسه کارگروه  تنظیم بازار قم در سالن 
جلسه های دفتر معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری طی سخنانی افزود: زمینه 

گرایش به سمت تخلف های صنفی باید کاهش پیدا کند.
وی بابیان اینکه در مقطعی کارگروه گندم، آرد و نان به صورت روزانه تشکیل جلسه 
می داد و نتایج خوبی را نیز داشت گفت: در حال حاضر با سامانه ای که راه اندازی شده، 
اشراف نسبتا بهتری پیداکرده ایم. امیدیان گفت: ما به دقت بازار را رصد می کنیم و هر 

تخلفی که شناسایی شده را تذکر داده ایم.
مدیر توسعه بازرگانی سازمان جهاد کشاورزی قم نیز در این جلسه بابیان اینکه ظرف 
روزهای اخیر در استان های تاثیرگذار، شاهد افزایش قیمت مرغ زنده بوده ایم گفت: روز 
گذشته قیمت هر کیلو مرغ زنده به ۴۸0 هزار ریال رسید، تعدادی از کشتارگاه ها کشتار 

نکردند، به نظر می رسد، قیمت مرغ یک روند افزایشی را طی می کند.
هادی مومنی نسب افزود: مرغی که در استان تولید می کنیم، در چرخه یک تنظیم بازار 
قرار دارد، مجموعه مرغداران درخواست ۲0 هزار ریال افزایش قیمت مرغ زنده را دارند که 

بتوانیم بحث مرغ را مدیریت کنیم.
وی اظهار داشت: جهاد کشاورزی استان، کار توزیع مرغ منجمد را نیز به طور کامل 
انجام می دهد، با اتحادیه هماهنگ شده،  مباشران متعددی را نیز معرفی کردند، و خللی 

در این بازار نداریم.
مدیر بازرگانی جهاد کشاورزی استان همچنین گفت: در خصوص مرغ وارداتی که از 

سایر استان ها به منظور تامین نیاز استان  وارد می شود، نیز باید تصمیم گیری شود.
وی در ادامه وضعیت بازار تخم مرغ را نیر مورد توجه قرار داد و گفت: قیمتی که در بازار 

است با قیمت مصوب برابری می کند، تا شانه ای یک میلیون ریال تقاضای افزایش قیمت 
داریم، که این مساله در کارگروه ها در حال بررسی می باشد.

وی ادامه داد: در شرایط فعلی ظرفیت بازار تخم مرغ استان به شدت محدود است، اما 
شرایط پایداری دارد و مشکل خاصی نداریم.

مومنی نسب با اشاره به بازار قند و شکر خاطرنشان کرد: در هفته های اخیر شکری 
که در بازار تامین شد، زیر قیمت مصوب عرضه شد و شرایط نسبتا پایدار و متعادلی را 
پشت سر گذاشتیم، فقط به واسطه هزینه های ناشی از بارگیری و تخلیه اصلاحاتی را در 

قیمت ها داشتیم.
وی اضافه کرد: قیمت شکر بسته بندی شده ۲1۷ هزار ریال بود که 10 هزار ریال بیشتر 
و به مبلغ ۲۲۷ هزار ریال اِعمال می شود، قیمت شکر فله ای نیز هر کیلوگرم ۲10 هزار 
ریال است. وی ادامه داد: برای قند هم حدود هزار ریال افزایش قیمت را اِعمال کرده ایم، 

که در مقایسه با استان های دیگر پایین تر است.

وضعیت مطلوب انبار برنج و شکر قم
معاون بازرگانی اداره کل غله و خدمات بازرگانی استان قم نیز بابیان اینکه موجودی برنج 
و شکر در انبار کالاهای اساسی استان وضعیت مناسبی دارد گفت: موجودی برنج هزار و 
۴00 تُن است، که حدود ۲ هزار تُن نیز در دستور کار است. فائزه اصالت با اشاره به وجود 
سه هزار و ۵00 تُن شکر در انبار کالاهای اساسی استان گفت: موجودی گندم نیز ۵0 

هزار تُن است که ۳0 هزار تُن دیگر را هم در دستور کار داریم.
۸۷۰۰ پرونده تعزیراتی مختومه شد

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم نیز بابیان اینکه در سال جاری، هشت هزار و ۷00 
پرونده تعزیراتی مختومه شده و ۲۵0 پرونده دیگر باقیمانده است گفت: پرداخت ۲ هزار 
و ۳۶0 میلیارد ریال جریمه برای این تعداد پرونده تایید شده، که مربوط به حوزه قاچاق 
کالا و ارز است. مهدی ریاضی ادامه داد: وصولی تعزیرات حکومتی استان نیز مبلغ ۵10 

میلیارد ریال از هزار و ۷۵1 پرونده بوده است.
وی با اشاره به بالا بودن آمار تخلف ها و جرایم در حوزه آرد و نان خاطرنشان کرد: در 
صورت ادامه این شرایط، ظرف ماه های آینده شاهد تعطیلی ۵0 درصد نانوایی های 
از پرداخت جریمه استنکاف  نانوایی ها  بابیان اینکه برخی  استان خواهیم بود. وی 
می کنند یادآور شد: اداره کل تعزیرات استان، اسامی نانوایی ها و کارخانه های متخلف را 

برای قطعی سهمیه آرد و گندم به اداره کل غله معرفی می کند.
رئیس اتاق اصناف قم نیز با اشاره به  هزار و ۴۸ بازرسی از واحدهای صنفی این  استان 
انجام  اتحادیه ها  از  نیز  و ۶۵1 مورد  از واحدهای صنفی  بازرسی  تعداد ۳9۷  گفت: 
شده است. حمید خرمی گفت: ۷1 واحد فاقد پروانه بوده، و ۴۴ پرونده تعزیراتی نیز به 

ارزش ۲ میلیارد و ۷00 میلیون و ۶0۷ هزار ریال تشکیل شده است.
وی با اشاره به ثبت 1۷۳ شکایت گفت: 10۴ بازرسی از نانوایی های استان انجام شده، 

و هشت پرونده تعزیری به ارزش ۴۲ میلیون و ۸۸۷ هزار ریال نیز شکل گرفته است.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم: 
زمینه گرایش به سمت تخلف های صنفی باید کاهش یابد

اگهی دعوت مجمع  عمومی فوق العاده 
موسسه خیریه مصباح الهدی قم به شماره ثبت 

۲۶۲ و شناسه ملی ۱۰۵9۰۰۰۲۴9۷
آنان  قانونی  نمایندگان  و  از کلیه شرکا  بدینوسیله 
دعوت میشود تا در جلسه مجمع عمومی فوق العاده 
که در  در ساعت  ۱۰:3۰ مورخ ۰۷/۱۴/ ۱۴۰۱  

محل موسسه تشکیل حضور بهم رسانید 
دستور جلسه : اصلاح ماده ۷ و۱3اساسنامه  
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آقای شمسایی! بازیکنان سابق دلسوز تیم ملی هستند نه دشمن

رضا کردی: با شعار جوانگرایی آمدید
 اما اتفاقی نیفتاد 

مدرس فوتسال آسیا گفت: شمسایی با شعار جوانگرایی سکان تیم ملی را در دست 
گرفت اما میانگین سنی بازیکنان از دوره قبل بازیهای آسیایی بالاتر است. 

رضا کردی مربی و مدرس فوتسال در مورد شرایط تیم ملی فوتسال که خود را آماده 
حضور در رقابت های آسیایی می کنند اظهار داشت: در تایلند توانستیم نایب قهرمان 
شویم این مسابقات سالیان زیادی است که برگزار می شود و همیشه از کیفیت بالایی 

هم برخوردار بوده، و بازی های دوستانه مناسبی برای تیم  بوده است. 
وی افزود : با توجه به همه گیری کرونا در جهان، تمام کشورها از لحاظ ورزشی 
آسیب دیدند و نمی توانیم بگوییم این موضوع تنها بر فوتسال ما تاثیر منفی داشته، 
البته باید بگویم طی این دو سال، لیگ برتر فوتسال به صورت منظم و دقیق برگزار شد 

و کمک شایانی به تیم ملی کرد و تیم ما از این لحاظ مشکلی ندارد.
کردی در ادامه گفت: وحید شمسایی با شعار و شیب تند جوانگرایی سکان هدایت 
تیم ملی را بر عهده گرفت و انتظار داشتم این شعار عملی شود که این چنین نشد، 
زمانی می توانیم صحبت از جوانگرایی کنیم که میانگین سنی تیم ملی به ۲۳ الی 
۲۵ سال برسد که در حال حاضر این عدد به ۲۸ سال رسیده و حتی بازیکن ۳۳ یا 
۳۴ ساله به تیم ملی دعوت شده، به نظر بنده تغییر نسل رقم نخورده بلکه با سلیقه 
سرمربی که قابل احترام است تغییر بازیکن صورت گرفته، چون هر مربی سلیقه و 

سبک خاص خود را دارد و شمسایی نیز بازیکنان را تغییر داده است.
 سرمربی سابق فولاد زرند تصریح کرد : فوتسال آسیا برای ایران کوچک است و باید 
به فکر سکوهای جهانی باشیم، با آمدن شمسایی بسیار امیدوار بودم که او برای این 
هدف تلاش کند و با یک تیم بسیار جوان راهی رقابت های آسیایی شود اما این اتفاق 

رقم نخورد و گفته های وی در این خصوص عملی نشد.
کردی در ادامه بیان کرد: تیم ملی در گروه متعادلی حضور دارد و به راحتی صعود 
خواهد کرد و بدون شک در راه قهرمانی نیز نباید مشکلی وجود داشته باشد، اگر واقعا 
جوانگرایی صورت می گرفت و حتی این تیم در مرحله گروهی نیز حذف میشد بنده 
از کار وحید شمسایی دفاع می کردم ولی در حال حاضر تیم ملی باید قهرمان آسیا 

شود چون ایران چنین شایستگی دارد.
مدرس فوتسال آسیا با بیان این که بهانه ای برای قهرمان نشدن ایران وجود ندارد ، 
افزود: لیگ برتر به صورت منظم برگزار شده و کادرفنی با نظارت خود بازیکنان را به 
تیم ملی دعوت کردند، همچنین با انجام بازی دوستانه و حضور در مسابقات تایلند 
هماهنگی لازم نیز باید به دست آمده باشد و با توجه به میانگین سنی تیم ملی، 

انتظاری جز قهرمانی نداریم.
از اهالی  کردی در پاسخ به این سوال که استوری اینستاگرامی شما و برخی 
فوتسال درخصوص تیم ملی به چه دلیل بوده، بیان کرد: اگر صحبتی می کنم از روی 
دلسوزی است و این انتقادها را در زمان سید محمد ناظم الشریعه نیز انجام می دادم، 
چون اگر انتقاد سازنده وجود نداشته باشد پیشرفتی نیز بوجود نمی آید، اگر بازیکنان 
سابق تیم ملی واکنشی نشان دادند قطعا از روی دلسوزی بوده نه از دشمنی چون ما  

فوتسال زندگی می کنیم و از تمام اتفاقات آن اطلاع داریم.
وی در پایان گفت: تمام جامعه فوتسال سوار بر یک کشتی هستیم و اگر تیم ملی 
موفق شود همه موفق شدیم و اگر تیم  ملی ناکام باشد تمام اعضای خانواده فوتسال 
ناکام می شوند، برای تیم ملی در مسابقات پیش رو آرزوی موفقیت دارم و امیدوارم 
با قهرمانی قلب مردم ایران را شاد کنند چون چیزی جز قهرمانی شایسته تیم ملی 

نیست.

در رده سنی زیر ۱۵ رقم خورد ؛

قهرمانی پینگ پنگ باز قمی
 در مسابقات تور جهانی

محمدحسن حبیبی با شکست حریفان به مقام قهرمانی مسابقات جهانی تفلیس 
گرجستان دست یافت. 

براساس این گزارش ،رقابت های کانتندر جوانان گرجستان در چهار رده ی سنی زیر 
١٣، زیر ١۵، زیر ١٧ و زیر ١٩ ساله ها  از ٢٨ تا ٣١ شهریورماه به میزبانی تفلیس برگزار 
شد که تیم ملی ایران با هدایت علی گلستانی با ٨ ورزشکار در این مسابقات حاضر بود. 
محمدحسن حبیبی پینگ پنگ باز قمی تیم ملی کشورمان در رده سنی زیر 1۵ سال 
ابتدا ۳ بر ۲ نتیجه را به حریف قزاقستانی واگذار کرد، وی در ادامه ۳ بر صفر مقابل 
ورزشکار یونان به برتری دست یافت و راهی مرحله ی حذفی شد، حبیبی در این مرحله 
با قرعه ی استراحت روبرو شد و به جمع ۸ بازیکن برتر رقابت ها صعود کرد. حبیبی در 
این مرحله مقابل هم تیمی خود نیما نقوی به پیروزی رسید و سپس با شکست حریفی 
از ازبکستان فینالیست شد. وی در فینال و در یک بازی زیبا مقابل سینا قریشیان هم 
تیمی خود پیروز شد و به قهرمانی این رقابت ها دست یافت. حبیبی در رده سنی زیر 
1۷ سال نیز به جمع ۸ بازیکن برتر صعود کرد و پس از  رقابت با حریفی از مکزیک 
شکست خورد و در جایگاه پنجم مسابقات ایستاد. سید علی سجادیان دیگر ملی پوش 
قم در رده سنی زیر 19 سال این مسابقات ابتدا با پیروزی مقابل حریفانی از ارمنستان و 
اکراین به مرحله ی حذفی راه یافت و در این مرحله با پیروزی مقابل حریف خود به جمع 
۸ بازیکن برتر صعود کرد. سجادیان برای رسیدن به نیمه نهایی عصر دیروز چهارشنبه، 
۳0 شهریور ماه به مصاف حریفی از بلژیک رفت که با نتیجه سه بر صفر مغلوب شد و با 

قرار گرفتن در جایگاه پنجم به کار خود در این مسابقات پایان داد.

رئیس هیات کشتی استان قم:

۲ فرنگی کار قمی در اردوی تیم ملی امید 
حاضر شدند

 رئیس هیات کشتی استان قم گفت: ۲ تن از فرنگی کاران این استان با صلاحدید 
کادر فنی تیم ملی امید کشورمان به اردوی آمادگی این تیم دعوت شده و در آن 
حضور یافتند.  هادی علیایی شامگاه پنجشنبه در گفت و گویی اظهار داشت: اردوی 
تیم ملی کشتی فرنگی امید از امروز پنجشنبه در کمپ های تیم ملی تهران آغاز شد. 
وی بیان کرد: در وزن ۵۵ کیلوگرم مهدی جواهری به نمایندگی از قم در اردوی 
آمادگی حضور می یابد. علیایی ادامه داد: در وزن ۷۲ کیلوگرم نیز امیر عبدی از قم 

در اردوی تیم ملی امید حضور پیدا می کند.

 کارشناس فوتبال با بیان این که ترکیب تیم ملی را در جام   
جهانی لژیونرها تشکیل خواهند داد گفت: کی روش زمان 
زیادی برای آماده سازی تیم ندارد و همین امر راه فرار را برای 

او بازخواهد گذاشت.
مرتضی یکه در گفتگویی در خصوص وضعیت تیم ملی 
ایران و حضور این تیم در اردوی اتریش گفت: کارلوس کی 
روش در بهترین شرایط جانشین اسکوچیچ شد. او این 
فرصت را دارد تا بتواند با دو بازی برابر اروگوئه و سنگال نقاط 
ضعف را برطرف کرده و با یک تیم خوب راهی جام جهانی 
شود. البته کی روش علاقه عجیبی به لژیونرها دارد و بیشتر 
از آنها استفاده خواهد کرد و چندان اعتقادی به بازیکنانی 

که در لیگ برتر خودمان شاغل هستند ندارد.
کی روش راه فرار دارد

وی تاکید کرد: سه بازی سخت برابر انگلیس، ولز و آمریکا 
مصاف  به  کامل  آمادگی  با  باید  و  داریم  جهانی  جام  در 
حریفانمان برویم و نمایش قابل قبولی نشان دهیم. البته 
کی روش حتی اگر نتیجه هم نگیرد می تواند عنوان کند 
که مقصر نبوده چون تیم را دیر تحویل گرفته و تنها توانسته 
با دو یا سه بازی تدارکاتی راهی جام جهانی شود. بنابراین 
نمی توان از او انتقاد کرد بلکه باید از فدراسیون انتقاد کنیم 
که از ابتدا یک مربی بزرگ را به خدمت نگرفت که فوتبال 

ملی ما دچار چنین چالشی نشود.
باید به سلیقه انتخاب بازیکن احترام گذاشت

یکه در خصوص انتخاب بازیکنان و انتقاداتی که به او وارد 
است گفت: کارلوس کی روش سرمربی تیم است و باید 
اجازه دهیم او بازیکنانش را انتخاب کند. انتخاب بازیکن 
برای هر مربی سلیقه ای است. شاید اگر کسی دیگر هم 

جانشین کی روش می شد و نفرات دیگری را دعوت می کرد 
عده ای باز هم انتقاد می کردند البته کی روش علاقه مند به 
لژیونرها است و بیشتر از آنها استفاده خواهد کرد اما باید به 
تفکرات این مربی احترام گذاشت و اجازه داد تا او با آرامش 
کارش را انجام داده و اگر در جام جهانی نتوانست نتایجی 

او  باید  ایران بگیرد آن موقع است که  نام فوتبال  درخور 
پاسخگو باشد. هر چند که در آن زمان، دیگر هیچ مشکلی 

از فوتبال ما حل نخواهد شد.
نکونام بهترین تصمیم را می گیرد

کارشناس فوتبال در خصوص اینکه گفته می شود بعد 

از جام جهانی جواد نکونام سرمربی تیم ملی خواهد شد 
گفت: نکونام یکی از خوب های فوتبال ایران است. چه 
در آن زمان که بازی می کرد و چه الان که هدایت فولاد 
خوزستان را برعهده دارد. او تجربه بالایی دارد و مطمئناً 
تصمیم منطقی خواهد گرفت البته ما باید از همین امروز 

برای جام ملت های آسیا برنامه ریزی کنیم.
باید به فکر جام ملت های آسیا بود

بزرگ  تورنمنت  این  در  نتوانسته ایم  که  است  سال ها 
آسیایی به قهرمانی برسیم حتی کی روش که ۸ سال فوتبال 
ملی ما تحت نظر او بود و دو بار هم در جام ملت های آسیا 
حضور داشت نتوانست به قهرمانی برسد. بنابراین اگر قرار 
است نکونام یا هر مربی دیگری بیاید باید با برنامه ریزی 
حرکت کنیم ضمن اینکه شرایطی را برای نکونام در صورت 
فوتبالی ها  قول  به  که  کنیم  فراهم  او  برای  کردن،  قبول 
او را بسوزانیم. بنابراین باید با برنامه ریزی حرکت کنیم، 
تیم ملی  از مربی  و  باشیم  زیرساخت های خوبی داشته 
حمایت کنیم تا او بتواند در آرامش کامل نتایج خوبی هم 

به دست بیاورد.
نباید از تیم ملی انتظار غیرمنطقی داشت

وی در پایان و در پاسخ به این پرسش که چقدر امیدوار به 
تیم ملی در جام جهانی هستید گفت: ایران گروه سختی 
دارد. نباید انتظار غیرمنطقی داشته باشیم. سطح فوتبال 
ما با انگلیس، ولز و حتی آمریکا تفاوت های بسیاری دارد. 
شاید نتوانیم به دور بعد صعود کنیم اما امیدوارم تیم فوتبال 
کشور ما بازی های خوبی را از خود به نمایش بگذارد تا هم 
بتوانیم لژیونرهای بیشتری به اروپا بفرستیم و هم شأن و 

منزلت فوتبال ایران را بالاتر ببریم.

کارشناس فوتبال :

ترکیب اصلی تیم ملی در جام جهانی مشخص است

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید 

نموده اند:
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9۷۶0۳۳000۲0۳۶۵۲۶ شماره  رأی   -1
1۳9۳11۴۴۳000۲001۳۳۳ مربوط به تقاضای خانم معصومه صفرلو فرزند 
سلطانعلی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت1۴۲/۵0)یکصدو چهل ودومتر وممیز پنجاه( مترمربع پلاک شماره ۲ 
فرعی از ۲۳0۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی برابر صفحه ۳۳۶ دفتر ۵۷0 دارای 

مالکیت می باشد )م الف1۴۵۶۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۵9۵۴ شماره  رأی   -۲
1۴0111۴۴۳000۲000۳۴۶ مربوط به تقاضای خانم طیبه جوادیان فرزند 
محمدعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۵۲/۴۶ مترمربع پلاک شماره 11 فرعی از19۶۳ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از 

محمدعلی خوش اندام صفحه 1۳0 دفتر 1۵۶ )م الف1۴۵۶۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۶۳۷1 شماره  رأی   -۳
1۴0111۴۴۳000۲0000۵9 مربوط به تقاضای آقای لطیف کنجکاو فرزند 
صدقعلی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت109/1۳ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳0۳ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفتر 

الکترونیک ۴1۸۷-1۳9۷)م الف1۴۵۷۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۷1۸1 شماره  رأی   -۴
ملکی  سکینه  خانم  تقاضای  به  مربوط   1۴0111۴۴۳000۲000۳۶۲
فرزند محمد درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت۴۸مترمربع پلاک شماره فرعی از 19۶9 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از وراث 

احمد و زهرا شریف زاده)م الف1۴۶۴۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۷0۶۶ شماره  رأی   -۵
1۴0111۴۴۳000۲000۳۲۸ مربوط به تقاضای آقای علی النقی محرمی 
فرزند حیدرعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت 1۲0 مترمربع پلاک شماره فرعی از19۸0 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از بهرام آرگون صفحه ۳۳۳ دفتر 

۵۲۵)م الف1۴۶۵۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۶۵۴۴ شماره  رأی   -۶
فرزند  نوروزی  نادر  آقای  تقاضای  به  مربوط   1۳9911۴۴۳000۲000۲۶1
بداغعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
ازباقیمانده ۲1۶0/1۲1 اصلی  مساحت ۷۸ مترمربع پلاک شماره فرعی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع 

الواسطه از مهدی قراگوزلو صفحه 199 دفتر1۲۶ )م الف1۴۶۵۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۶۵۴۳ شماره  رأی   -۷
1۴0011۴۴۳000۲0000۷۳ مربوط به تقاضای آقای عبداله نجاری فرزند 
به  بنا شده  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  از ششدانگ  درقسمتی  حسین 
مساحت 1۲0 مترمربع درقسمتی ازپلاک شماره فرعی از 1۷۵۵ اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی 

شماره ۲0۲0۷۵ مورخ 1۴01/۵/1)م الف1۴۶۶0(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۷1۴۷ شماره  رأی   -۸
ابوالفضل جعفری  1۴0111۴۴۳000۲0000۵1 مربوط به تقاضای آقای 
فرزند فرمانعلی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 1۵۴ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳0۲/۵ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از مجید 

نادری راد صفحه 10۳ دفتر ۳۲۶ )م الف1۴۶۶۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۷1۵۷ شماره  رأی   -9
1۴0111۴۴۳000۲001۴1۵ مربوط به تقاضای خانم فضه خلیفهء فرزند 
ابوطالب درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
از اصلی واقع در قم بخش  مساحت ۷9/۵0 مترمربع پلاک شماره فرعی 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از علی 
صفایی بمقدار ۷۷ مترمربع وخریداری عادی از محمدرضا همایی بمقدار 

۲/۵0مترمربع صفحه 19۳ دفتر 1۸ )م الف1۴۶۶۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۶۷۲۲ شماره  رأی   -10
خرسندی  عباس  آقای  تقاضای  به  مربوط   1۴0011۴۴۳000۲00۲۲9۴
رفعتی فرزند حبیب اله درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت ۸۴ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲1۶9/۷1 اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از صفدر علی وسایر 

وراث احمد صمدی افخم صفحه ۵۷۸ دفتر۵۲۷ )م الف1۴۶۶۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۵01۶ شماره  رأی   -11
1۴0111۴۴۳000۲0000۸۳ مربوط به تقاضای آقای حیدر کفیل فرزند 
محمدعلی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت۶۷ مترمربع پلاک شماره فرعی از 19۳۴/1۵۲ اصلی واقع در قم 
بخش ۲ حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند صلح شماره 
۲۳۴1۵ مورخ 1۳9۸/9/1 دفترخانه ۷۴ قم بمقدار ۴0 سهم مشاع وطی سند 
قطعی شماره 1۴1۴0 مورخ 1۳9۷/0۴/۲۶ دفترخانه 9۴ قم بمقدار ۲۶/۶۶ 

سهم مشاع)م الف1۴۶۶۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۶۵۶۵ شماره  رأی   -1۲
1۴0011۴۴۳000۲0019۸۳ مربوط به تقاضای آقای علیرضا فلاحی فرزند 
حسنعلی،ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۵۷/۵0 
مترمربع درقسمتی از پلاک شماره ۵ فرعی از۲۳0۲ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از قهرمان 

وخداداد احمدی آدینه صفحه ۲۷0 دفتر 91 )م الف1۴۶۶۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۶۶۶9 شماره  رأی   -1۳
1۴0011۴۴۳000۲000۷۳9 مربوط به تقاضای آقای وحید خدائی فرزند 
سهراب درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۶0 مترمربع پلاک شماره فرعی از19۷۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از سیدتقی فاطمی 

قمی احدی از ورثه مرحوم سیدحسین فاطمی قمی )م الف1۴۶۷0(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۷1۸۳ شماره  رأی   -1۴
یوسفعلی حبیبی  آقای  تقاضای  به  مربوط   1۴0011۴۴۳000۲001۳۵0
فرزند امان اله درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت۶۴/10 مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳0۳ اصلی بمیزان ۳۸/۶0 
مترمربع وپلاک ۲۳0۴ اصلی بمیزان۲۵/۵0 مترمربع واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از معصومه 
صفری بمقدار ۳/۳۳ سهم صفحه ۴1۷ دفتر۵۴۸ وفاطمه چرلی بمقدار 10 
سهم ثبت دفتر الکترونیک۵0۸۸-1۳99 وصاحبعلی خانچرلی بمقدار ۲۵/۲۷ 
صاحبعلی  از  الواسطه  مع  وخریداری  اصلی  پلاک ۲۳0۳  از  صفحه  سهم 
خانچرلی بمقدار ۲۵/۵0 سهم ثبت دفتر الکترونیک از پلاک ۲۳0۴ اصلی)م 

الف1۴۶۷1(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۵9۵۲ شماره  رأی   -1۵
1۴0111۴۴۳000۲0000۳۶ مربوط به تقاضای خانم لیلا ملاقلی دهور 
فرزند علی اکبر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۴۶/۵0 مترمربع پلاک شماره فرعی از1۸۷0/19/۳19 اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی 

صفحه ۵۲۸ دفتر ۳۲۸)م الف1۴۶9۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9۸۶0۳۳000۲00۸0۴۲ شماره  رأی   -1۶
1۳9۳11۴۴۳000۲001۲01 مربوط به تقاضای آقای نظام علی کهن فرزند 
حسن درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۳۶0 مترمربع پلاک شماره فرعی ازباقیمانده ۲1۲1-اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت 
مشاعی نظام علی کهن نسبت به ۲۴0 مترمربع مالک رسمی ومع الواسطه 
1۲0 مترمربع ازسید حسین موسوی زاده کندلی خریداری کرده است )م 

الف1۴۶9۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۷0۸۶ شماره  رأی   -1۷
1۳9911۴۴۳000۲00۲19۴ مربوط به تقاضای آقای صادق خدایاری فرزند 
محمدعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 11۴مترمربع پلاک شماره فرعی از19۷۵ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از مهدی 

شاکری )م الف1۴۶99(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۵99۶ شماره  رأی   -1۸

1۴0011۴۴۳000۲000۴09 مربوط به تقاضای خانم فاطمه آماده فرزند 
داود،دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۶0 مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از ۲1۳9/۲۳۸ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع 
الواسطه از شکراله محمدیان قلچ کندی صفحه19۳ دفتر1۴1 )م الف1۴۷00(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۵99۷ شماره  رأی   -19
فرزند  زارعی  بتول  تقاضای خانم  به  مربوط   1۴0011۴۴۳000۲000۴10
اکبر،دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۶0 مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از ۲1۳9/۲۳۸ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع 
الواسطه از شکراله محمدیان قلچ کندی صفحه19۳ دفتر1۴1 )م الف1۴۷01(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۵99۴ شماره  رأی   -۲0
1۴0011۴۴۳000۲000۴0۸ مربوط به تقاضای آقای امیرحسین تلخابی 
فرزند محمود،دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ۶0 مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از ۲1۳9/۲۳۸ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع 
الواسطه از شکراله محمدیان قلچ کندی صفحه19۳ دفتر1۴1 )م الف1۴۷0۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۷0۷۶ شماره  رأی   -۲1
1۳9۸11۴۴۳000۲000۳01 مربوط به تقاضای آقای ناصر صحت فرزند 
اصغر درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۳۵۳ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۲۸۷ مکرر اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از کامران پورجوان طی سند قطعی 

شماره 1۶۳۶۴ مورخ 1۳۸9/11/۲۴ دفترخانه ۵۲ قم)م الف1۴۷0۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۷1۶۴ شماره  رأی   -۲۲
1۴0011۴۴۳000۲00۲۴1۷ مربوط به تقاضای آقای شمس اله سلیمان 
پور فرزند آقا، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
10۸ مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از ۲1۶۴ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه 
از زهرا پناهنده ورثه مرحوم نادر فاطمی قمی ورثه تقی فاطمی قمی ورثه 
مرحوم سیدحسین فاطمی قمی ونوید فاطمی قمی ونسیم فاطمی قمی )م 

الف1۴۷19(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۷0۸۴ شماره  رأی   -۲۳
آقازاده  حوریه  خانم  تقاضای  به  مربوط   1۴0011۴۴۳000۲00۲1۴۳
کردکندی فرزند قربان،سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت 11۷/۲۵ مترمربع درقسمتی از پلاک شماره 
فرعی از باقیمانده 1۷9۴ اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک 1۷9۴/1۸ 
اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی وخریداری مع الواسطه از علی محمدی فرد صفحه۳۸۳ دفتر۳۳۸ )م 

الف1۴۷۲1(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴01۶0۳۳000۲00۷0۸۵ شماره  رأی   -۲۴
1۴0011۴۴۳000۲00۲1۴۴ مربوط به تقاضای خانم زهرا نظرنژاد فرزند 
عطااله،سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت 11۷/۲۵ مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از باقیمانده 
1۷9۴ اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک 1۷9۴/1۸ اصلی تبدیل 
شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری 

مع الواسطه از علی محمدی فرد صفحه۳۸۳ دفتر۳۳۸ )م الف1۴۷۲۲(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی 
به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و 
ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم 
به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و اخبار صنعت(
نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۶/۱۶
نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۷/۰۲
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان 
پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح 

ذیل تأیید نموده اند.
1- رای شماره 1۴01۶0۳۳000100۴۵0۴مربوط به پرونده کلاسه 1۴0111۴۴۳0001000۴۳۲مربوط 
به تقاضای آقای هادی فیروزی فرزند اصغردر ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت1۳۸/۵۴ مترمربع 
پلاک شماره 11۲۳۲/۲۳ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر الکترونیکی 1۳9۷۲0۳۳0001011۴۴۳ خریداری به موجب سند رسمی شماره ۴۸۵۸۲ 

مورخ 1۳9۷/0۴/1۴ دفترخانه ۲9 قم)م الف 1۴۷1۶(
۲- رای شماره 1۴01۶0۳۳000100۳۸۲۲مربوط به پرونده کلاسه 1۴0011۴۴۳0001000۴۳۳مربوط 
به تقاضای آقای رضا اکبری فرزند قربان علی در سه دانگ مشاع ازششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 

ششدانگ 1۸۶مترمربع پلاک شماره 10۶۳۶ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
رونوشت از سند رسمی شماره ۸19۲9 مورخ 1۳9۳/0۴/۳0 دفترخانه 1۴ قم )م الف 1۴۷1۷(

۳- رای شماره 1۴01۶0۳۳000100۳۸۲۳مربوط به پرونده کلاسه 1۴0011۴۴۳0001000۴۳۴مربوط 
به تقاضای آقای عباس محسنی راد فرزند اسمعیل در سه دانگ مشاع ازششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت ششدانگ 1۸۶مترمربع پلاک شماره 10۶۳۶ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم سند رسمی شماره 119۵۶9 مورخ 1۳90/0۸/11 دفترخانه 1۵ قم )م الف 1۴۷1۸(
۴-رای شماره 1۴01۶0۳۳000100۲0۶۲مربوط به پرونده کلاسه 1۳9911۴۴۳0001001۴09مربوط 
به تقاضای آقای عبدالرضا احمدی فرزند اکبر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 10۳/۵۵ مترمربع 
پلاک شماره 1/۴۷9 اصلی واقع در قم بخش ۴ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از علی اکبر جمکرانی صادره در دفتر ۲1 صفحه ۴۲۳ )م الف 1۴۷۲0(

مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت 
رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا 
چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود 
را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به 

توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و اخبار صنعت(
نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۶/۱۶
نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۷/۰۲
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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 دکتر سید ابراهیم رئیسی عصر چهارشنبه )به وقت محلی( در ادامه برنامه های 
سومین روز از سفر به نیویورک، با تاکید بر اینکه از ابتدا اعلام کردیم که موافق مذاکره 
با هدف رسیدن به نتیجه و توافق عادلانه و منطقی هستیم نه مذاکره برای مذاکره، 

گفت، گره توافق باید به دست همان کسی باز شود که گره را زده است. 
رئیس جمهور در نشستی با جمعی از متخصصان و کارشناسان سیاست خارجی 

آمریکا به سوالات آنان پاسخ گفت.
وی یکی از دلایل اصلی تاکید ایران بر عدم دخالت بیگانگان در مسائل منطقه 
را وضعیت امروز ملت افغانستان پس از بیش از ۲0 سال اشغال و مداخله آمریکا و 
نیروهای ناتو در این کشور دانست و گفت: معلولیت ۳۵ هزار کودک، فقط یکی از 
نتایج دو دهه اشغال افغانستان است. مردم در نقاط مختلف دنیا تا کی باید تاوان 

سیاست های غلط و سلطه طلبانه دولتمردان آمریکایی و اروپایی را بدهند؟
رئیس جمهور در پاسخ به سوالی درباره اینکه آیا ایران تمایل به توافق در مذاکرات 
هسته ای دارد یا نه؟ گفت: جمهوری اسلامی ایران از توافق موجود خارج نشده است 
و به همه تعهدات خود در این توافق نیز عمل کرده است. این آمریکا بود که از این 

توافق خارج شد و کشورهای اروپایی بودند که به تعهدات خود عمل نکردند.
دکتر رئیسی با تاکید بر اینکه از ابتدا اعلام کردیم که موافق مذاکره با هدف رسیدن 
به نتیجه و توافق عادلانه و منطقی هستیم نه مذاکره برای مذاکره، افزود: آنچه با آن 
مواجه هستیم احتمال خروج یکی از کشورهای طرف مذاکره از توافق نیست، بلکه 
رخدادی است که تجربه شده و امروز جمهوری اسلامی به درستی به دنبال آن است 
که تضامینی اعتمادآور و اطمینان بخش از عدم تکرار این تجربه به دست بیاورد. این 

گره باید به دست همان کسی باز شود که گره را زده است.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه هیچ کسی خواسته های ایران را غیرمنطقی توصیف 
نکرده است، گفت: نکته بعدی این است که مسائل پادمانی تا چه زمانی قرار است به 
عنوان یک اهرم فشار علیه ایران مورد سوء استفاده قرار گیرد؟ تا به حال چند پرونده 
در این زمینه گشوده شده و هر بار اعلام شده که ادعاهای مطرح شده در آن صحیح 

نبوده است؟
بر  بار  تا کنون 1۵  انرژی اتمی  آژانس بین المللی  آیت الله رئیسی تصریح کرد: 
از  ایران  فعالیت های هسته ای جمهوری اسلامی  انحراف  و عدم  بودن  صلح آمیز 
مقررات این آژانس تاکید کرده است، آیا این گزارش ها برای کشورهای غربی فاقد 
اعتبار است؟ آیا منطقی است ایران پای توافقی را امضا کند که چنین ادعاهایی علیه 
آن مطرح بوده و ممکن است تنها چند روز بعد از امضای دوباره توافق، دستاویز اقدام 

علیه آن شود؟
دکتر رئیسی در واکنش به این مطلب که آژانس بین المللی انرژی اتمی نهادی 
مستقل و غیرسیاسی است، گفت: در همین منطقه ای که ایران قرار دارد، چند کشور 
دیگر فعالیت های هسته ای و حتی فعالیت های مرتبط با تولید سلاح های هسته ای 
دارند؟ چقدر از فعالیت های آنها تحت نظارت آژانس است و حتی با وجود ساخت 
سلاح های هسته ای، نه آژانس و نه کشورهای مدعی در جهان حساسیتی روی 
آنها ندارند؟ رئیس جمهور در پاسخ به سوال دیگری درباره روند بهبود روابط ایران و 
عربستان افزود:  ایران به دنبال تقویت و توسعه روابط با همسایگان خود است و بارها 
تاکید کرده ایم که اگر بیگانگان در مسائل منطقه دخالت نکنند، خود کشورهای 

منطقه توانمندی کافی برای حل و فصل مسائل فیمابین را دارند.
آیت الله رئیسی در پاسخ به این سوال که راهکار حل مسائل افغانستان از نظر ایران 
چیست؟ تصریح کرد: یکی از دلایل اصلی تاکید جمهوری اسلامی ایران بر عدم 
دخالت بیگانگان در مسائل منطقه، وضعیت امروز ملت افغانستان پس از بیش از ۲0 
سال اشغال و مداخله آمریکا و نیروهای ناتو در این کشور است. فقط یک مورد از انبوه 
ویرانی، جنایت و کشتار بیش از دو دهه اشغال افغانستان معلولیت ۳۵ هزار کودک 
افغانستانی، صرف نظر از کشته ها و آوارگان افغانستانی است. مردم در نقاط مختلف 
دنیا تا کی باید تاوان سیاست های غلط و سلطه طلبانه دولتمردان آمریکایی و اروپایی 

را بدهند؟
رئیس جمهور افزود: از نظر جمهوری اسلامی ایران راهکار رفع مشکلات افغانستان 

تشکیل دولتی فراگیر از طریق گفت وگو و تفاهم همه گروه ها و طوایف این کشور 
است. این راهکار رفع مشکلات یمن، سوریه و فلسطین نیز هست که پس از ۷0 
سال اشغال، امضای توافقنامه های متعدد از جمله کمپ دیوید، شرم الشیخ و اسلو 
نیز نتوانسته منافع آنان را تامین و مشکلات شان را حل کند. کشورهای غربی اگر در 
ادعای خود در حمایت از دموکراسی صادق هستند، شرایط برگزاری انتخاباتی آزاد با 
حضور همه فلسطینیان فارغ از یهودی، مسیحی یا مسلمان بودن آنان را فراهم کنند 

تا خودشان برای سرنوشت شان تصمیم بگیرند.
دکتر رئیسی در پاسخ به سوالی درباره درگیری های اوکراین گفت: ایران خود تجربه 
تلخ جنگی هشت ساله را که با حمایت و تحریک آمریکا و کشورهای اروپایی به این 
کشور تحمیل شد از سر گذرانده و لذا از تمام ظرفیت های خود برای میانجی گری و 

پایان یافتن هر چه سریع تر این درگیری ها بهره خواهد گرفت.
رئیس جمهور سیاست های توسعه طلبانه ناتو را یکی از دلایل بروز ناامنی در نقاط 
مختلف جهان توصیف و تصریح کرد: شما به عنوان اندیشمندان سیاست خارجی به 
سیاستمداران و دولتمردان مشورت دهید تا مردم نقاط مختلف دنیا بیش از این هزینه 

خطاها و اشتباهات آنان را متحمل نشوند.
آیت الله رئیسی در پاسخ به این سوال که ایران برای مبارزه با تجارت مواد مخدر چه 
کرده است، اظهار داشت: بیشترین حجم تولید مواد مخدر در افغانستان است که 
تحت اشغال و سیطره آمریکا و نیروهای ناتو بود؛ اگر ایران جلوی تجارت مواد مخدر را 

نگیرد، تمام اروپا و آمریکا جولانگاه قاچاقچیان مواد مخدر خواهد شد.
رئیس جمهور در ادامه این نشست در پاسخ به این سوال که شما به عنوان رئیس 
جمهور در برابر کشته شدن یک دختر جوان چه کرده اید، خطاب به فرد سوال کننده 
گفت: شما یک پژوهشگر هستید و از شما توقع می رود که قبل از پذیرفتن و باز طرح 
یک موضوع، از صحت آن اطمینان کسب کنید و آنچه می گویید بر اساس اسناد 

معتبر و تایید شده باشد.
رئیس جمهور افزود: بنده شخصا با خانواده ایشان تماس گرفتم و قول دادم که 
موضوع را به دقت پیگیری خواهم کرد تا همه جوانب موضوع بررسی شده و حقی 
ضایع نشود. در روزهای گذشته حداقل دو گروه از پزشکی قانونی و نمایندگان مجلس 
ایران این موضوع را به شکل دقیق مورد بررسی قرار داده اند و مقام قضایی بررسی 

کننده این پرونده باید نظر نهایی خود را اعلام کند.
آیت الله رئیسی گفت: دفاع از حقوق بشر در ذات جمهوری اسلامی قرار دارد و این 
موضوع برای ما نه یک ابزار سیاسی، بلکه یک تکلیف الهی و یک وظیفه در جایگاه 

حاکمیت است.
رئیس جمهور معیارهای مدعیان غربی حقوق بشر را دوگانه خواند و گفت: مدعیان 
حمایت از حقوق بشر در برابر گزارش ها و اخبار رسمی از کشته شدن زنان و مردان 

در کشورهای غربی و آمریکا به دست نیروهای پلیس حساسیتی نشان نمی دهند.
و روابط  تبادلات  از حاضران درباره  به سوال یکی دیگر  رئیس جمهور در پاسخ 
تبادل و روابط فرهنگی میان اسلام،  از  ایران  فرهنگی گفت: جمهوری اسلامی 
مسیحیت، یهودیت و زرتشتیان، میان ایران و غرب و بین تمدن ها و فرهنگ های 
مختلف کاملًا استقبال می کند و آن را مفید می داند. به نظر ما جنگ، لشکرکشی و 
سلاح هسته ای راه حل مشکلات دنیا نیست، بلکه این مشکلات با گفتگو و مفاهمه 

قابل حل است.
دکتر رئیسی در پاسخ به سوال یکی دیگر از حاضران که درخواست تضمین از سوی 
ایران را بستن دست دولتمردان آینده آمریکا توصیف می کرد، گفت: آیا اگر توافق و 
امضای هر دولتی صرفا در زمان روی کار بودن آن دولت اعتبار داشته باشد، دیگر 
می توان روابط بین المللی را اداره کرد؟ آیا با قبول فرض شما دیگر کنوانسیون ها و 

توافقات بین المللی قابل اتکا و اجرا هستند؟
رئیس جمهور همچنین در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه ایران در حال 
نزدیک شدن به شرق است، گفت: ما خواهان توازن و تعادل در سیاست و تعاملات 
خارجی خود هستیم و ارتباط با جهان را صرفاً در تعامل با چند کشور غربی نمی بینیم.

رئیسی در دیدار متخصصان و کارشناسان سیاست خارجی آمریکا؛

رئیس سابق خانه احزاب ایران:گره توافق باید به دست کسی باز شود که آن را ایجاد کرده است

 سخنان رئیسی در سازمان ملل
 از موضع عزت و اقتدار بود

 رئیس سابق خانه احزاب ایران گفت: سخنرانی رئیس جمهور در مجمع عمومی سازمان ملل 
از موضع عزتمندی و اقتدار ملت ایران بود و کلید حل مسائل بین المللی را هم به سران کشورها 

ارائه کرد. 
»سید شهاب الدین صدر« در گفت وگو با ایرنا با ارزیابی سخنرانی روز گذشته رئیس جمهور 
در مجمع عمومی سازمان ملل، اظهار داشت: بعد از پیروزی انقلاب تاکنون روسای جمهور 
ما در مجمع عمومی سخنرانی کردند که یکی از سخنرانی های به یادماندنی، سخنرانی شهید 
رجایی بود که از موضع انقلاب درباره ظلم هایی سخن گفت که به ملت ایران توسط رژیم شاه و 
ابرقدرت ها به ویژه آمریکا شد. شهید رجایی آثار شکنجه ها را نشان داد و سخنرانی اش برای ملت 

ما و ملت های آزاده مهم و اثرگذار شد.
وی افزد: مهمتر از همه، سخنرانی مقام معظم رهبری بود که در دوران ریاست جمهوری در 
سازمان ملل از موضع »عزت، حکمت و مصلحت« که سه محور اصلی در سیاست خارجی 
ایشان بود، مطرح کردند. در آن زمان که هنوز سال های زیادی از انقلاب نگذشته بود، رهبری 
از سربلندی ملت ایران با اعتماد به نفس بالا سخن گفت که سخنانشان برای کشور باعث افتخار 

بود.
رئیس سابق خانه احزاب ایران سخنرانی روز گذشته رئیس جمهور را در مقایسه با سخنرانی بقیه 
روسای جمهور بسیار خوب توصیف و اظهار کرد: روسای جمهور دیگر کشورمان گاهی از موضع 

اقتدار صحبت می کردند و گاهی هم انتقاداتی به سخنانشان وارد بود.
داد:  ادامه  کشورها،  سران  سخنرانی  در  ملل  سازمان  فضای  تأثیرگذاری  به  اشاره  با  وی 
تأثیرگذاری فضا بر سخنرانی ممکن است باعث شود رئیس جمهوری آنطور که باید از موضع اقتدار 
ملت ما سخن نگوید اما سخنرانی آیت الله رئیسی از موضوع اقتدار و عزتمندی ملت ما بود و لذا 

قابل توجه و تقدیر است.
رئیس جمهور مواضع انقلابی نظام اسلامی را به خوبی تبیین کرد

رئیس جبهه پیشرفت، رفاه و عدالت با اشاره به ابعاد فکری و سوابق کاری رئیس جمهور 
گفت:  و  دانست  تأثیرگذار  وی  سخنرانی  در  را  فعالیت  تنوع  این  مختلف،  عرصه های  در 
رئیس جمهور به عنوان شخص روحانی درباره ادیان و شخصیت قضایی در ارتباط با عدالت 
صحبت کرد و خواستار محاکمه عادلانه افرادی شد که در دنیا جنایت می کنند؛ او از جایگاه 
شخص اول اجرایی کشور، مواضع انقلابی نظام و کشور را در سخنرانی خود به خوبی مطرح 

و تبیین کرد.
صدر خاطرنشان کرد: رئیس جمهور در یکی از فرازهای سخنان خود به زوال نظم کهنه و 
سلطه طلبی و گفتمان یکجانبه گرایی اشاره و از آن انتقاد و تأکید کرد که این سیاست باید تغییر 

کند.
مردم دنیا تحت سلطه بودن را نمی پذیرند

وی افزود: آمریکا و گاهی اتحادیه اروپا در تصمیم گیری و اظهارنظرهایشان حالت تکبر دارند 
و فکر می کنند دیگر کشورها تحت سلطه و مستعمره آنها هستند؛ درحالی که مردم دنیا این را 

نمی پذیرند و شعار دموکراسی و برابری ملت ها را سر می دهند.
این فعال سیاسی اصولگرا نخستین انتقاد را همین سلطه طلبی عنوان کرد و خواستار توجه 
سران همه کشورها به آن شد و با پیوند زدن آن به برجام، تصریح کرد: رئیس  جمهور براین اساس 
اعلام کرد که اگر مذاکره می کنند، باید در شرایط برابر انجام شود و از موضع قدرت نباید ما را 
تهدید کنند؛ چون ایران برای حفظ انقلاب اسلامی و نظامی که حاصل اراده یک ملت است، 

صدها شهید داده و در برابر توطئه ها و فتنه های بدخواهان با قوت می ایستد.
برای دفاع از حقوق بشر باید استانداردهایی وجود داشته باشد

وی نکته دیگر سخنان رئیس جمهور را اشاره به استانداردهای دوگانه غربی در موضع حقوق بشر 
عنوان و اعلام کرد: کشورهای غربی و آمریکا و ابرقدرت ها در برابر هر جنایتی در کشورهای خود 
و کشورهای هم پیمان سکوت یا به شکلی حمایت می کنند؛ بنابراین باید برای دفاع از حقوق بشر 
استانداردهایی وجود داشته باشد و این استانداردها رعایت شود و اگر کشور هم پیمان حقوقی را 

زیر پا بگذارد باید آنها را محکوم کند.
صدر در عین حال یادآور شد »آنها منتظرند اتفاقی در ایران بیفتند تا این اتفاق را به دلیل کینه و 
خصومت دیرینه فوراً علم کرده و کشورمان را بکوبند؛ درحالی که در کشور خود مشکلات زیادی 
دارند و جنایت های بی شماری رخ می دهد و حتی در کشورهای هم پیمانشان نیز اتفاقات زیادی 

می افتد ولی در برابر این رخدادها سکوت پیشه می کنند«.
رئیس جمهور در داخل خاک آمریکا خواستار محاکمه رئیس جمهور وقت این کشور شد
این کارشناس مسائل سیاسی درباره نمایش تصویر سردار شهید سلیمانی در صحن سازمان 
ملل توسط رئیس جمهور گفت: رئیس جمهور به ترور ناجوانمردانه شهید قاسم سلیمانی که اتفاق 
بسیار تلخی در تاریخ بود اشاره کرد؛ شخصیتی که در کشورهای مختلف و جامعه محبوب است و 

مقابل ظلم و جنایات کشورهای مختلف ایستادگی و ریشه داعش را از بین برد.
صدر ادامه داد: رئیس جمهور وقت آمریکا گستاخانه اعتراف کرد که او دستور این جنایت را داد 
و رئیس جمهور هم به خوبی خواستار رسیدگی عالانه به این جنایت در دادگاه بین المللی شد و با 
اقتدار در داخل خاک آمریکا به خونخواهی از قهرمان مبارزه با تروریسم سخن گفت و از حق ملت 

در مجازات عوامل ترور این چهره امنیت ساز در منطقه دفاع کرد.
وی مساله دیگر مطرح شده توسط رئیس جمهور به عنوان نماینده ملت ایران را دفاع از حقوق 
کشورمان برشمرد و گفت: آیت الله رئیسی در مجمع عمومی از مردمی دفاع کرد که آموخته روی 
پای خود بایستد؛ چون در دو جنگ جهانی با وجود اعلان بی طرفی ایران، ملت ما را اشغال کرده 
و منابع ما را از بین بردند. لذا آیت الله رئیسی به خوبی منطق ایستادگی و مقاومت در برابر ظلم 
و جنایت را مطابق فرمایشات رهبری که بارها گفته بودند هزینه عقب نشینی و کوتاه آمدن بیشتر 
از هزینه مقاومت است، مطرح کرد. هر چه قدر کوتاه بیاییم آنها گستاخ تر می شوند و پیشروی 

می کنند.
منطق آمریکا زورگویی و سلطه طلبی است

رئیس جبهه پیشرفت، رفاه و عدالت یادآور شد: تحریم های بی رحمانه علیه ملت در ۴۴ سال 
گذشته و در سال های اخیر به بهانه های مختلف تشدید می شود هم مسأله مهمی است که این 
تحریم ها همیشه وجود دارد؛ در عین حالی که آمریکایی ها دم از مذاکره می زنند، همزمان تحریم 
جدید علیه ملت ما وضع می کنند. مشخص است که منطق آنان زورگویی و سلطه طلبی است که 
رئیس جمهور این تحریم ها را بی رحمانه خواند که در همه زمینه ها حتی در بخش سلامت و جان 

انسان ها اعمال می شود.
مسیر خود را برای پیشرفت پیدا کرده ایم

صدر با اشاره به این بخش از سخنان رئیس جمهور که همزمان با اعمال تحریم های مختلف 
علیه ایران، ملت ما مسیر خود را پیدا کرده است، بیان کرد: این همان اقتصاد مقاومتی در زمان 
تحریم هاست که رهبر معظم انقلاب از آن سخن می گویند و حالا با وجود تحریم ها اقتصاد ما 
شکوفاتر شده و این طور نیست که ما نیازمند باشیم. نیازهای خود را با وجود مشکلات رفع 

می کنیم و مسیر خود را برای رسیدن به پیشرفت پیدا کرده ایم.
وی تصریح کرد: رئیس جمهور در ارتباط با برنامه هسته ای ایران دقیق اعلام کرد که ایران تنها دو 
درصد از برنامه هسته ای جهان را دارد اما میزان بازرسی های آژانس بین المللی انرژ اتمی در ایران 

۳۵درصد کل دنیاست که این هم ناعادلانه بودن آن را نشان می دهد.
صدر افزود: با وجود صلح آمیز بودن فعالیت هسته ای کشور، روشن است که با ما کینه خاصی 
دارند و برای ما مشکلات ایجاد می کنند. آنها نمی خواهند ملت مظلومی که انقلاب کرده و روی 

پاهای خود ایستاده، به پیشرفت برسد.
حل مسأله فلسطین با مراجعه به آرای همه فلسطینی ها

نائب رئیس  سابق مجلس شورای اسلامی درباره موضوع فلسطین گفت: آیت الله رئیسی در 
سخنان خود درباره حل مسأله فلسطین خواستار مراجعه به همه آرای مردم این کشور از هر دین 
و اعتقادی شد و این همان سیاستی است که هر ساله در کشور ما اعلام می شود و رهبر هم بر آن 

تأکید دارند؛ راه حل مسأله فلسطین همان خواست اکثریت این ملت است.
به گفته صدر، رئیس جمهور در مجمع عمومی سازمان ملل خواستار گفت وگوی اندیشه ای 
میان ادیان و پیروان و طرفداران ادیان شد و تأکید کرد که درگیری ها و برخوردها در ادیان باید 
حذف شود؛ چون همه ادیان به توحید، معنویت و ارزش های والا تأکید دارند و بین طرفداران 

ادیان نباید اختلافی وجود داشته باشد.
کلید حل مسائل بین المللی چیست؟

این کارشناس مسائل سیاسی محور دیگر سخنان رئیس جمهور را صیانت از استقلال کشور 
می بینیم  امروز  ماند؛  ناکام  ایران  سرنوشت  اسارت  برای  سلطه گران  تلاش  گفت:  و  خواند 
توطئه هایی علیه کشورما وجود دارد و از همان ۲۲ بهمن ۵۷ به دنبال از بین بردن انقلاب بودند و 

تاکنون نیز تلاش خود را متوقف نکرده اند اما ملت ما و انقلاب ما پایدارتر شده است.
وی افزود: ناراحتی آنها از این است که چرا ملت ما مستقل است و مسئولان ما بدون توجه 
به دنیای غرب تصمیم می گیرند؛ درحالی که ایران اسلامی سازوکار خود را دارد و ولی فقیه بر 

کشور حاکم است.

تاجیک تحلیلگر مسائل بین الملل: 

هرچه زودتر وزنه برجام را از پای سیاست خارجی ایران باز کنیم 
تحلیلگر مسائل بین الملل گفت: اینکه می خواهیم با 
آژانس همکاری کنیم، یک ایده کلی است. ما باید طرح 
بر  را  قدم ها  این  ما  بگوییم  مثال  طور  به  دهیم،  اجرایی 
می داریم و آژانس نیز این قدم ها را بردارد و بیاییم در قالب 
یک بحث تخصصی، فنی و حرفه ای مسائل و مشکلات 
خودمان را با آژانس حل کنیم. در حقیقت اگر می خواهیم 
پرونده های ما بسته باشد باید به دنبال ایده مشخص باشیم 
تا دوباره بعد از امضا و احیای برجام زمینه ای برای نقض 

عهد برای طرف های کشور، به ویژه آمریکا نباشد. 
در  بین المللی  مسائل  تحلیلگر  تاجیک  الله  نصرت 
گفت وگو با  ایلنا، در پاسخ به این سوال که اهداف سفر 
حجت الاسلام رئیسی به آمریکا چه خواهد بود، گفت: تیم 
سیاست خارجی دولت و آقای رئیس جمهور باید توضیح 
دهند که چه اهدافی برای این سفر تدوین کردند و به دنبال 
چه نتایجی هستند. اگر این کار را انجام می دادند، خیلی 
خوب بود. یعنی در انتهای سفر کسانی که ناظر یا آگاه به 
مسائل سیاست خارجی کشور هستند، می توانند ارزیابی 
چه  و  بوده  چه  این سفر  که هدف  باشند  داشته  بهتری 

دستاوردهایی داشته است.
رئیس  از  را  سوال  این  باید  رسانه ها  کرد:  تصریح  وی 
اصولا  ولی  بپرسند  خارجی اش  سیاست  تیم  و  جمهور 
چنین سفرهایی برای استفاده از یک تریبون بین المللی 
است. یعنی این سفر جایی است که هم می شود ایده های 
دوجانبه و چندجانبه را دنبال کرد و در عین حال فضایی 
است که می شود با افراد مختلف ملاقات کرد، پیام رساند 
و پیام گرفت. در حقیقت اهداف سیاست خارجی را تامین 
یا برنامه های سیاست خارجی را جلو برد. معمولا هم روسای 

جمهوری ایران در گذشته از این فضا استفاده کردند.
تاجیک گفت: ولی این سفر راحتی برای رئیس جمهور 
نیست و به عقیده من سخت است. به دلایل مختلفی از 
جهت خود شخص رئیس جمهور و هم از جهت مسائل و 
مشکلاتی که ما در داخل کشور و سیاست خارجی خودمان 
و مشخصا برجام داریم. برجام روند بسیار خوبی و امیدوار 
را کمی  آخر، مسئله  این وضعیت  ولی  کننده ای داشت 
مواضع  اروپایی،  کشور  سه  مواضع  است.  کرده  پیچیده 
اظهار  که  بوررل«  جوزپ   « موضع گیری  اروپا،  اتحادیه 

ناامیدی کرده جنبه های منفی برای این سفر است.
وی تصریح کرد: اگر رئیس جمهور بخواهد در دیدارهای 
دوجانبه با صحبت های کلی از جمله اینکه می خواهیم با 
کشورها رابطه داشته باشیم یا علاقه داریم برجام به نتیجه 
برسد پیش برود، بعید می دانم این سفر موفق شود. اگر 
واقعا تیم سیاست خارجی دولت علاقمند است از این فضا 
و سفر استفاده کرده و به تامین نیازها و اهدف ما در سیاست 
خارجی کمک کند باید با یک فرمول مشخص جلو رفته و 
طرح مشخصی داشته باشد. دقیقا بگوید چه می خواهد و 
حاضر است که چه چیزی بدهد. این موضوع خیلی مهم 
است. اما اگر بخواهد به صورت کلی رفتار کند بعید می دانم 

سفر آقای رئیسی به نیویورک فایده ای داشته باشد.
 تاجیک در پاسخ به این سوال که از این فرصت چگونه 
می توان استفاده درست کرد، گفت: تنها راه این است که 
تیم سیاست خارجی باید یک برنامه داشته باشد، صرف 

خبرسازی، خبردادن و ملاقات، موضوعاتی است که در 
هر مقطع اتفاق می افتد. اما اگر یک پیشنهاد خاصی و 
مشخصا درباره برجام، مطرح شود ممکن است اتفاقاتی 
رخ دهد. اما اگر آن چیزی که تا به الان گفته شده بار دیگر 

مطرح شود، بعید می دانم استقبالی شود.
وی تصریح کرد: بحث امروز شاید اصلا امتیاز دادن ایران 
نیست. بلکه بحث بر سر این است که چگونه می شود از بن 
بستی که آقای بوررل از آن صحبت کرده راه را در این سفر 
باز کرد و خون تازه ای به برجام بخشید. برجام به تنهایی در 
اختیار دولت نیست بلکه این موضوعی حاکمیتی است 
این موضوع  امنیت ملی  اگر حاکمیت و شورای عالی  و 
را بررسی کرده باشند دقیقا مشخص خواهد شد که چه 
چیزی در این سفر باید گفته شود تا فضا را مقداری تغییر 

دهد.
تاجیک در ادامه افزود:  در حال حاضر مخالفان برجام، 
علاقمند نیستند که بار دیگر برجام به سرانجام برسد و به 
ایران  خارجی  سیاست  مشکلات  که  هستند  این  دنبال 
پنجه  و  آنها دست  با  و  باشد  پابرجا  در سیاست خارجی 
نرم کنند. طبیعتا آن ها در حال فعالیت هستند و یک جو 
مایوسانه ای را به وجود آورده اند. حال ما باید ببینیم چگونه 
این جو را از بین ببریم. البته از این سفر باید در حد معقول 

انتظار داشت و خیلی نباید ایجاد انتظار کرد.
در  اقدامی  هر  و  سفر  هر  پدیده،  هر  کرد:  تصریح  وی 
سیاست خارجی یک وزنی دارد. به میزان مشخص می توان 
سیاست  به  شتاب  و  حرکت  یک  که  داشت  انتظار  آن  از 
خارجی بدهد. ولی در همان حد معقول هم باید با برنامه 
باشد، یعنی اگر بخواهد برنامه سفر با کلیات باشد، مطمئنم 
که هیچ نتیجه ای که ایجاد نشود، حتی ممکن است نتیجه 
منفی هم داشته باشد. یعنی اگر ما نخواهیم با ایده های 
مشخص و ملموس این بن بست را از بین ببریم، اگر سفر 
برنامه  تمام  که  دارم  قبول  را  این  البته  است.  بهتر  نرویم 
سیاست خارجی ما برجام نیست، ولی اکنون برجام وزن 
بسیار زیادی در سیاست خارجی ما پیدا کرده است. حال 

بخواهیم یا نخواهیم این واقعیت اتفاق افتاده است.

انتظار از سفر رئیس جمهور به نیویورک باید در حد 
معقول باشد

تاجیک افزود: یعنی در حال حاضر موارد دوجانبه، چند 
جانبه و همچنین مسائل منطقه ای کشور تقریبا منتظر 
نتایج برجام است. مسائل داخلی از جمله بازار و اقتصاد 
کشور، وابسته به برجام است و ما ناچاریم خونی در کالبد 
تنها  لذا  بیاییم.  بیرون  فضا  این  از  تا  کنیم  تزریق  برجام 

امیدواری من این است که دولت این سفر را عادی نبیند.
وی تصریح کرد: اگر برنامه و جزئیات سفر مشخص باشد، 
آن وقت ملاقات های دوجانبه شکل و مفهوم بهتری پیدا 
می کند، یعنی رئیس جمهور با یک ایده مشخصی برای باز 
کردن بن بست وارد می شود نه اینکه فقط بخواهد توپ را در 
زمین طرف دیگر بیاندازد و حل شدن برجام را به داشتن 
اراده سیاسی از سوی آمریکا ربط دهیم. اما باید با طرح 
مشخص برجام را احیا کرد. اگر سفر به نیویورک به یک ماه و 
نیم پیش اتفاق می افتاد آن زمان که جو مثبتی وجود داشت 
قطعا سفر موفقی بود اما در حال حاضر به دلیل وضعیت 
موجود و مشکلاتی که اتفاق افتاده، مشخصا مسائل داخلی 

کشور روی این سفر تاثیر خواهد گذاشت.
تاجیک گفت: ما یک کشور عادی نیستیم، بلکه کشوری 
هستیم که در هر صورت دشمنان یا مخالفین ما خیلی 
یعنی  باشیم  محتلف  حوادث  درگیر  تا  می کنند  تلاش 
آنقدر سرمان خلوت نباشد که بتوانیم ابتکار عملی داشته 
باشیم. اکنون با این وضعیت مخالفان ما از هر چیزی برای 
بزرگنمایی و قرار دادن ما در انفعال و عکس العمل استفاده 
می کنند. بنابراین ما نباید در زمین آنها بازی کنیم. باید 
سعی کنیم با طرح ایده های مشخص ایجاد امیدواری کرده 

تا طرف مقابل با ما همکاری کند.
بیرون  زمان  ما در  نقاط قوت  از  یکی  وی تصریح کرد: 
رفتن ترامپ از برجام این بود که با آژانس همکاری خوبی 
داشتیم، در حال حاضر با موضع گیری اخیر سخنگوی 
وزارت امور خارجه کشور که اظهار علاقه کرده که بتوانیم 
با آژانس مسائل را حل کنیم، واقعا در این سفر باید یک 
طرح مشخصی در این زمینه ارائه دهیم که این ایده را برای 

اجرایی کردن همکاری با آژانس داریم.
برای حل پرونده خود در آژانس ایده اجرایی بدهیم 

تاجیک گفت: اینکه می خواهیم با آژانس همکاری کنیم، 
یک ایده کلی است. ما باید طرح اجرایی دهیم، به طور 
مثال بگوییم ما این قدم ها را بر می داریم و آژانس نیز این 
قدم ها را بردارد و بیاییم در قالب یک بحث تخصصی، فنی و 
حرفه ای مسائل و مشکلات خودمان را با آژانس حل کنیم. 
در حقیقت اگر می خواهیم پرونده های ما بسته باشد باید 
به دنبال ایده مشخص باشیم تا دوباره بعد از امضا و احیای 
برجام زمینه ای برای نقض عهد برای طرف های کشور، به 

ویژه آمریکا نباشد.
تاجیک در پاسخ به این سوال که آیا در سفر رئیس جمهور 
به نیویورک موضوع مذاکرات وین حامل دستاوردی خواهد 
بود یا خیر گفت: به دلیل اینکه موضوع مذاکرات برجام در 
وین، وزن بسیار سنگینی در سیاست خارجی برای خود جا 
باز کرده و سایه سنگینی بر آن انداخته است شاید به حق 
یا ناحق بهتر بود نگذاریم برجام به این میزان به سیاست 
خارجی کشور تحمیل شود و دارای یک بخش مشخصی 
باشد. اما واقعیت امر این موضوع نیست، چراکه در حال 

حاضر سیاست خارجی کشور برجام شده است.
وی تصریح کرد: با این وضعیت ما باید تلاش کنیم تا 
هر چه زودتر این وزنه را از پای سیاست خارجی خود باز 
کنیم تا ابعاد دیگری از سیاست خارجی ما شکوفا شود. 
حال اگر از ابتدا نظر مسئولین همین بود که این دور از 
مذاکرات در دولت بایدن زود به سرانجام برسد و طولانی 
نشود می توانست نتیجه بهتری به همراه داشته باشد اما 
متاسفانه به هر دلیلی طولانی شده و شامل قانون بازده 
نزولی می شود. یعنی ممکن است اولویت طرف مقابل ما 
از بین رفته و اولویت های جدیدی پیدا کنند که برجام دیگر 

اولویت اول اروپا و آمریکا نباشد.
تاجیک افزود: واقعا مهم است که بدانیم سیاست خارجی 
دولت چگونه تحولات را می بیند. مسئله جنگ اوکراین، 
نفت، گاز و انرژی دارای یک وزن مشخص است. اگر تیم 
سیاست خارجی بخواهد به این مسائل وزن بیش از حدی 
بدهد و فکر کند که زمستان سرد اروپا باعث می شود تا 
است.  اشتباه  محاسبه ای  بدهند،  ما  به  امتیازاتی  آن ها 
اگر ما واقع بین باشیم و اشتباه محاسبه ای نداشته باشیم، 
می توانیم به دنیا این مژده را بدهیم که حاضریم این قدم ها را 
برداشته تا برجام احیا شود و ایران نقش سازنده ای در تامین 
انرژی جهان بازی کند. وی تصریح کرد: ما استحقاق این را 
داریم که با استفاده از ظرفیت ها و پتانسیل نیروی انسانی، 
ثروت، بازار، تکنولوژی و فناوری، نقش سازنده ای در جهان 
و منطقه ایفا کنیم. این مسائل در گرو این است که ما چه 
طرح و برنامه ای داریم و می خواهیم چگونه با دنیا ارتباط 

برقرار کرده و جایگاه خود را در پیدا کنیم.
تاجیک تصریح کرد: امیدوارم تیم سیاست خارجی دولت 
نقاط ضعف و قوت ما را در نظر بگیرد و با طراحی یک برنامه 
منظم این سفر با نتیجه مثبت همراه باشد. اگر این مسائل 
باشد سفری موفق  تیم سیاست خارجی دولت  نظر  مد 
خواهیم داشت اما اگر غیر از این باشد ممکن است با تبعات 

منفی بر سیاست خارجی همراه شود.
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آنچه بیش از هر چیز درباره امّتم نگران کننده 
است، سه چیز است : لغزش عالم، یا مجادله منافق 

به وسیله قرآن، یا دنیایی که گردن های شما را 
می زند. پس، از دنیا بر خویش بترسید.
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الخصال : ص ١٦٣ ح ٢١٤

هدیه آیت الله رئیسی به گوترش چه بود؟
 رئیس جمهور در دیدار با آنتونیو گوترش دبیر کل سازمان ملل متحد کتاب بوستان سعدی و کتابی از مجموعه 
اسناد خلیج فارس یعنی ترکیبی از فرهنگ و تاریخ ایران را به وی اهدا کرد. آیت الله سید ابراهیم رئیسی  شب 
گذشته به وقت تهران در آخرین روز از سفر به نیویورک با آنتونیو گوترش دبیرکل سازمان ملل دیدار و گفت وگو 
کرد.رئیس جمهور کشورمان پس از این دیدار دفتر یادبود سازمان ملل را امضا و در پایان با اهدای کتاب بوستان 
شیخ اجل سعدی و کتابی از مجموعه اسناد خلیج فارس به وی، فرهنگ و هنر و تمدن و تاریخ غنی ایران را 
یادآوری کرد.سبک کتاب بوستان از نظر قالب شعری به صورت حماسی بوده و پادشاه سخن، سعدی شیرازی 
در 10 باب، محتوای این کتاب را حول محور موضوعات مهمی همچون اخلاق، تربیت، مسائل اجتماعی 
و مسائل سیاسی تنظیم کرده است. همان گونه که گفته شد، به علت مشکلات سیاسی، فرهنگی و شرایط 
نامناسبی که بر حال و هوای آن دوران حاکم بود، نوشتن کتابی حماسی با محتوای تعلیمی باعث شد تا اخلاق 

و ادب در سطح اجتماع بهبود یابد.

 کشاورز قمی رکورد تولید پسته در کشوررا شکست 
کشاورز قمی رکورد تولید پسته در هر هکتار را شکست. محمد حسینی توانست تولید پسته در هر هکتار را که 
۶ تن در هر هکتار بود را به 1۳ تن در هکتار برساند.رکورد قبلی )۶ تن در هر هکتار( هم متعلق به این کشاورز 
بود. این رکورد جدید توسط کارشناسان موسسه آموزش و ترویج وزارت جهادکشاورزی ثبت شد.محمد حسینی 
از کشاورزان نمونه استان است که در مزرعه ای به وسعت ۲00 هکتار در کنار شهرک صنعتی شکوهیه فعالیت 
می کند.وی موفقیت خود را مرهون توکل به خدا، تلاش و بهره مندی از دانش روز دانست و گفت: استفاده از 

کود حیوانی از دیگر راه کار های موفقیت کشاورزان است.

عضو کمیسیون انرژی مجلس: صادرات رایگان بنزین به لبنان دروغ است
هادی بیگی نژاد عضو کمیسیون انرژی مجلس، درباره صادرات بنزین به لبنان اظهار داشت: ما همواره به هر 
کشوری که تمایل داشته باشیم و متقاضی باشد صادرات سوخت داریم، در مورد لبنان هم قبلا صادرات صورت 
گرفته است. نکته دیگر اینکه ما کشور فروشنده هستیم و هر کشوری که درخواست داشته باشد ما نسبت به 
صادرات اقدام خواهیم کرد. وی افزود: اگر ما به لبنان صادرات کنیم چه بسا بهتر هم است، چون سوخت و 
فراورده را می فروشیم و پول آن را دریافت می کنیم و قرار نیست رایگان چیزی را صادر کنیم، ضمن اینکه به 

همفکران خودمان کمک می کنیم خوشحال هستیم. 

آمریکا پلیس امنیت اخلاقی ایران را تحریم کرد
وزارت خزانه داری آمریکا پلیس امنیت اخلاقی ایران را به »خشونت علیه زنان« متهم کرده و آن را در فهرست 
تحریم ها قرار داده است. آمریکا در این بیانیه، پلیس امنیت اخلاقی را بابت مرگ خانم »مهسا امینی« مسئول 
دانسته است. وزارت خزانه داری علاوه بر این، هفت نفر از مقام های ارشد سازمان های امنیتی ایران- شامل 
پلیس امنیت اخلاق، وزارت اطلاعات و امنیت، نیروی زمینی ارتش، نیروی مقاومت بسیج و نیروی انتظامی 

ایران- را نیز در فهرست سیاه مربوط به دفتر کنترل دارایی های خارجی این وزارتخانه قرار داده است.

حضور در تجمعات غیرقانونی موجب تعقیب قضایی می شود 
وزارت اطلاعات جمهوری اسلامی ایران در پی حوادث اخیر بیانیه ای صادر کرد.به گزارش ستاد خبری وزارت 
اطلاعات در این بیانیه آمده است: با توجه به بهره برداری جریانات ضدانقلاب در حوادث اخیر، هرگونه حضور و 

همراهی در تجمعات غیرقانونی طبق قانون مجازات اسلامی، تعقیب قضائی در پی دارد.

پدر مهسا امینی: تجمعات هیچ ربطی به ما ندارد 
پدر مهسا امینی در واکنش به تجمعاتی که این روزها به نام مهسا امینی در سطح کشور و استان کردستان 
برگزار می شود، تصریح کرد: این تجمعات هیچ ربطی به ما ندارد و نه از طرف ما بوده و نه خودم و نه خانواده ام به 

این کارها راضی نیستیم. امینی گفت: تنها خواسته ما برخورد و مجازات عاملان مرگ دخترم است.

انهدام تیم تروریستی در مرزهای آذربایجان شرقی 
فرمانده مرزبانی استان آذربایجان شرقی گفت: با اشراف اطلاعاتی و عملیاتی مرزبانان هنگ مرزی خداآفرین 
اعضای تیم تروریستی شناسایی و دستگیر شدند.سردار"محمد احمدی" در تشریح جزئیات این خبر، اظهار 
داشت: ۲ نفر از اعضای تیم تروریستی که قصد عملیات خرابکارانه در داخل کشور را داشتند به همراه مقادیر 

قابل توجهی سلاح و مهمات جنگی در نوار مرزی خداآفرین دستگیر شدند.

هیچ ایرانی برای حضور در کشور ممنوع الورود نیست 
رئیس جمهور سهولت رفت و آمد ایرانیان به کشور و فراهم کردن جاذبه های شغلی و تحصیلی را لازم و ضروری 
دانست و تاکید کرد: هیچ ایرانی برای حضور در ایران ممنوع الورود نیست. رئیسی اکثریت قابل توجه ایرانیان 
خارج از کشور را از چهره های فرهیخته ای دانست که در خارج از کشور یا کسب و کارهای بسیار با شرافتی دارند 

یا دنبال تحقیق، تحصیل و پژوهش هستند.

به مناسبت آغاز هفته دفاع مقدس ؛

رژه نیروهای مسلح استان قم برگزار شد
همزمان با هفته دفاع مقدس مراسم رژه 
نیروهای مسلح استان قم همزمان با سراسر 

کشور در بلوار پیامبر اعظم برگزار شد.
روز  از ظهر  ، پیش  این گزارش  براساس 
پنجشنبه همزمان با سی و یکم شهریور ماه 
آغاز گرامیداشت هفته دفاع مقدس مراسم 
رژه نیروهای مسلح استان قم با حضور آیت 
الله سید هاشم حسینی بوشهری رئیس 

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، شاهچراغی استاندار قم، سردار موحد فرمانده سپاه قم، سرهنگ 
محسنی زرین ارشد نظامی ارتش در قم، سردار میرفیضی فرمانده انتظامی قم، امیرآبادی و ذوالنور 

نمایندگان قم در خانه ملت و تنی دیگر از مسئولان استان در بلوار پیامبر اعظم قم برگزار شد.
خون مطهر شهدا عزت و اقتدار را برای ما به ارمغان آورد

فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب )ع( استان قم دراین مراسم  گفت: خون مطهر شهدا ضمن 
اینکه عزت و اقتدار را برای ما به ارمغان آورد حقانیت انقلاب اسلامی را در تاریخ به اثبات رساند.

سردار محمد رضا موحد اظهار داشت: خون مطهر شهدا ضمن اینکه عزت و اقتدار را برای ما به 
ارمغان آورد حقانیت انقلاب اسلامی را در تاریخ به اثبات رساند. فرمانده سپاه قم بیان داشت: این وعده 
الهی است که پیروزی از آن مجاهدان است و باید از تلاش های ایثارگران و خانواده های شهدا در طول 
هشت سال جنگ تحمیلی تقدیر کرد. وی افزود: مسئولیت رژه هفته دفاع مقدس امسال در سراسر 
کشور با ارتش بوده که در استان قم نیز اینگونه است که البته سایر نیروهای مسلح نیز در برگزاری آن 
مشارکت دارند. سردار موحد گفت: نیروهای مسلح استان قم در مراسم رژه هفته دفاع مقدس بخشی 
از توانمندی های خود را به نمایش می گذارند تا ضمن تجدید بیعت با رهبر معظم انقلاب و تجدید عهد 

با روح امام راحل و شهدای گرانقدر، آمادگی خود برای اجرای فرامین رهبری اعلام کنند.
در این مراسم یگان های نمونه ارتش، سپاه علی بن ابی طالب )ع(، نیروی انتظامی و بسیج از جلوی 
جایگاه رژه رفتند. محموله ها، تجهیزات و ادوات نظامی نیروهای مسلح استان قم نیز به خصوص 

تجهیزات پدافندی قرارگاه حضرت معصومه )س( در این مراسم به نمایش گذاشته شد.

رییس جهاد کشاورزی استان قم:

 ۶ هزار تُن پسته دراستان قم برداشت شود
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: با آغاز فصل پاییز روزهای برداشت محصول پسته از 
باغ های قم فرا می رسد و در همین رابطه پیش بینی می شود امسال ۶ هزار تُن پسته در استان برداشت 

شود. 
محمدرضا حاجی رضا روز پنجشنبه در آیین شکرانه برداشت پسته در قم، اظهارداشت : پسته 
کاری در بخش باغبانی قم می درخشد و اکنون 1۴ هزار هکتار باغ پسته در این استان موجود است 
که هفت هزار و ۵00 هکتار آن بارور است و یک هزار و ۶00 نفر از کشاورزان قمی در زمینه تولید این 
محصول فعالیت می کنند. وی با اشاره به این که ظرفیت پسته کاری در استان قم بسیار ویژه  است، 
افزود: پسته کاری علاوه بر تناسب با شرایط آب و هوایی قم از نظر اقتصادی نیز برای بخش کشاورزی 
استان ارزش افزوده مناسبی ایجاد می کند. وی ادامه داد: نیاز است تا فرآیند کشت پسته در قم بر 
اساس مباحث دانش بنیان متحول شود و شاهد افزایش عملکرد و برداشت بیشتر محصول در باغ های 
پسته استان باشیم. حاجی رضا گفت: کشت پسته برای کشاورزی قم مهم است و به همین دلیل برای 
افزایش سطح کمی و کیفی تولید این محصول با همکاری کشاورزان استان از جدیدترین فناوری های 
علمی استفاده خواهیم کرد. وی تاکید کرد: به طور حتم نیاز است تا موضوع سلامت محصول مورد 
توجه پسته کاران استان باشد و در این رابطه باید بتوانیم با رعایت استانداردهای تعیین شده در بازارهای 

بین المللی حضور موفق داشته باشیم.

شهردار قم :

 ۶۴ اتوبوس شهری به ناوگان 
حمل ونقل عمومی اضافه می شود

شهردار قم با اشاره به وعده های مدیریت شهری برای ارتقای کیفیت حمل ونقل 
عمومی، از تلاش برای تأمین ۶۴ اتوبوس جدید شهری خبر داد.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به اهداف مدیریت شهری در مسیر 
ارتقای کیفیت حمل ونقل عمومی اظهار داشت: با توجه به تکالیف دولت در 
حمایت از حمل ونقل پاک در کلان شهرها، از طریق نامه نگاری و پیگیری های 
مستمر تلاش کردیم تا شهر مقدس قم از اعتبارات دولتی در این زمینه بهره مند 

شود.
وی افزود: در این زمینه نامه ای به سازمان  شهرداری ها و دهیاری ها ارسال شد و 
با توجه به ویژگی زائرپذیری شهر قم و پذیرایی از میلیون ها زائر داخلی و خارجی، 
درخواست تأمین 100 دستگاه اتوبوس شهری برای حمل ونقل عمومی داشتیم.

شهردار قم با اشاره به دستور سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور بر 
اساس این نامه در اختصاص ۶۴ دستگاه  اتوبوس شهری به شهر مقدس قم 
گفت: اضافه شدن این ۶۴ دستگاه موجب افزایش سرعت، کیفیت و مطلوبیت 

حمل ونقل عمومی و ارتقای رضایت شهروندان خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه برای انعقاد این قرارداد شهرداری قم در مدت ۷۲ ساعت 
باید ۸۴ میلیارد تومان اعتبار تأمین کند اظهار داشت: درمجموع قسمتی از 
هزینه های خرید این اتوبوس ها توسط دولت و قسمتی توسط مدیریت شهری 
تأمین خواهد شد. دکتر سقائیان نژاد با اشاره به اینکه شهرداری قم در سال های 
اخیر تلاش مضاعفی برای خرید و نوسازی ناوگان اتوبوس رانی داشته خاطرنشان 
کرد: تلاش برای افزایش سهم قم از این قرارداد همچنان ادامه دارد و از مسیرهای 
دیگر نیز به دنبال تأمین اتوبوس  نو به منظور خدمت رسانی شایسته به شهروندان 

عزیز هستیم.

 رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم :

ترویج فرهنگ شهدا چراغ راه
 کشور است

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم گفت: ترویج فرهنگ 
شهادت و تبیین اهداف انقلاب و مسیری که شهدا در آن خون خود را ایثار کردند، 

باید بیش از همیشه موردتوجه جامعه قرار بگیرد.
سید مجتبی سبحانی ثابت در حاشیه برگزاری آیین غبارروبی مزار شهدای 
گران قدر گلزار امامزاده علی بن جعفر)ع( به مناسبت آغاز هفته دفاع مقدس 
اظهار داشت: ترویج فرهنگ شهادت و تبیین اهداف انقلاب و مسیری که شهدا 

در آن خون خود را ایثار کردند، باید بیش از همیشه موردتوجه جامعه قرار بگیرد.
وی صیانت از انقلاب و دفاع از ارزش های دینی را از اهداف مهم شهدا یادکرد 
و ادامه داد: شهدای گران قدر در دفاع از ناموس، عقاید و ارزش های ملی و دینی 
خود جان خود را نثار کردند و امروز وظیفه همگان است که در راستای ترویج 
فرهنگ شهادت در جامعه تلاش کنند. رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای 
اسلامی شهر قم با تأکید بر اهمیت قدردانی و پاسداشت یاد و خاطره شهدا، 
خاطرنشان کرد: در روزهایی که دشمنان برای لطمه وارد ساختن به نظام اسلامی 
چنگ و دندان تیز کرده اند باید بیش از همیشه در راستای معرفی آرمان های شهدا 

مجاهدت شود و اجازه ندهیم آن ها آسیبی به انقلاب اسلامی برسانند.
وی اضافه کرد: مردم ما آگاه بوده و با حضور میلیونی خود در پای صحنه به زودی 
این فتنه جدید را نیز خنثی خواهند کرد و بستر پیشرفت و توسعه انقلاب اسلامی 
را بیش از گذشته فراهم خواهند نمود. سبحانی ثابت بابیان اینکه آشوبگران مانند 
کف روی آب هستند که به زودی خنثی خواهد شد، یادآور شد: عده ای از افراد 
به صورت ناآگاهانه از افراد معاند ممکن است پیروی کنند که باید در بین این افراد 

نیز روشنگری و بصیرت آفرینی شود.
  

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

ستون های منوریل قم سبز می شوند
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: اجرای فاز نخست 
پروژه ستون سبز منوریل در محدوده بلوار شهید سلیمانی با اعتبار یک میلیارد 

ریالی در دستور کار این سازمان قرار گرفته است. 
پیام جوادیان با اشاره به اجرای طرح ستون سبز مونوریل در بستر رودخانه اظهار 

کرد: این پروژه در فاز نخست با اعتبار یک میلیارد ریالی اجرایی شده است.
وی با تأکید بر اینکه در این بخش پروژه ۲0 پایه مونوریل با اجرای عملیات فنی 
سبز خواهند شد تصریح کرد: گیاهان آویز و رونده مثل یاس امین الدوله برای 
این پروژه در نظر گرفته شده است. جوادیان با تأکید بر اینکه اجرای طرح دیواره 
سبز در بستر بلوار شهید سلیمانی منظر بسیار زیبایی به این محدوده داده است 
عنوان کرد: با توجه به اینکه بخش عمده این پروژه اجرایی شده در تلاش هستیم 
ستون های مونوریل را نیز مشمول این طرح کرده و طرح ستون سبز را روی آن ها 
اجرایی کنیم. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم همچنین از 
اجرای طرح کاشت فضای سبز مساجد و مدارس در آستانه بازگشایی مدارس 
خبر داد و گفت: برای این پروژه ۵ میلیارد ریال اعتبار در نظر گرفته شده است که 
پیمانکار آن مشخص شده و از شهریورماه اقدامات مربوط به آن انجام خواهد شد.

 
عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم :

انتقال صحیح ارزش های دینی
 به نسل جوان یک ضرورت  است

عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم گفت: شهدا در وصیت نامه خود 
تأکید و توصیه زیادی نسبت به صیانت از فرهنگ عفاف و حجاب به خواهران 
خود و تمام زنان و دختران داشته اند.   نرجس نیازمند در حاشیه برگزاری آیین 
غبارروبی مزار شهدای گران قدر گلزار امامزاده علی بن جعفر)ع( به مناسبت آغاز 
هفته دفاع مقدس، اظهار داشت: در این گلزار معنوی و حیات بخش شهدای 
والامقامی از ملیت های مختلف دنیا در دفاع از ارزش های اصیل اسلام و انقلاب 
آرام گرفته اند. وی با اشاره تجدید بیعت مجدد اعضای شورای اسلامی شهر قم با 
آرمان های شهدا و انقلاب اسلامی، تصریح کرد: برادر شهیدم محمدرضا نیازمند، 
در وصیت نامه خود تأکید و توصیه زیادی نسبت به صیانت از فرهنگ عفاف و 
حجاب به خواهران خود و تمام زنان و دختران داشته است. عضو هیات رئیسه 
شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر ضرورت صحیح انتقال ارزش های دینی به 
نسل جوان جامعه، ادامه داد: امروز نیز اگر بخواهیم رهرو راه شهدا باشیم باید 
نسبت به حفظ فرهنگ عفاف و حجاب کوشا بوده و باتربیت صحیح نسل جدید 

نیز این فرهنگ متعالی و نجات بخش را ارتقا بدهیم.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم  تاکید کرد:

لزوم تغییر ساعات بازگشایی مدارس 
برای مدیریت سرویس مدارس

 معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به کمبود سرویس مدارس و 
لزوم تغییر ساعات ادارات گفت: یکی از اقدامات مهم سازمان حمل ونقل و ترافیک 
شهرداری اجرای خط کشی ها روبه روی مدارس بوده و تا امروز خط کشی چهار 
منطقه کامل شد و تمام خط کشی ها، تابلوها و علامت گذاری ها تا پایان مهر تمام 
می شود. مسعود طبیبی ، با اشاره به آغاز سال تحصیلی اظهار داشت: با توجه به 
آغاز سال تحصیلی تمرکز مجموعه شهرداری بر روی سرویس مدارس، حمل ونقل 
ایمن دانش آموزان و نرخ سرویس مدارس است. وی سپس پل های عابر پیاده و 
مکانیزه شدن آن ها را موردتوجه قرارداد و تصریح کرد: در ابتدای مسئولیت من، 
برای تعدادی از طبیبی ادامه داد: با همکاری شورای ترافیک استان و فرماندار قم 
در حال برنامه ریزی برای تغییر ساعات اداری به ساعت ۸ صبح هستیم، تا والدین 
بتوانند فرزندان خود را به مدارس برسانند و این کمبود سرویس مدارس به این نحو 

مدیریت شود و امیدواریم استاندار قم این تغییر را بپذیرید.

شهردار قم با اشاره به فرسودگی ۶0 درصدی تاکسی های شهری قم، تاکید کرد: 
مساله نوسازی یکی از اولویت ها و نیازهای حیاتی این ناوگان است.

سید مرتضی سقائیان نژاد در جلسه شورای مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی قم، با تاکید 
بر ضرورت اصلاح اساسنامه سازمان تاکسیرانی، بیان کرد: تا زمان اصلاح احتمالی، 
اساسنامه کنونی باید باقدرت اجراشده و حداکثر استفاده از ظرفیت های آن صورت 

بگیرد.
وی با بیان اینکه نوسازی و ارتقای کیفیت تاکسیرانی در کلانشهری مانند قم با توجه 
به حجم بالای زائران و مسافران ورودی ضرورت دارد، افزود: ماهیت تاکسیرانی متفاوت 
از اتوبوس رانی است و در نگاه کلان تاکسی به عنوان وسیله حمل ونقل عمومی به شمار 

نمی رود و نمی توان نسخه واحدی برای این دو ناوگان پیچید.
سقائیان نژاد با تاکید دوباره بر استفاده حداکثری از ظرفیت های فعلی اساسنامه این 
سازمان، ابراز داشت: تا زمانی که اساسنامه سازمان نظارت و مدیریت بر تاکسیرانی 
توسط وزارت کشور اصلاح شود، باید سازوکار مطلوبی برای افزایش بهره وری و استفاده 

حداکثری از اساسنامه فعلی در پیش گرفته شود.
وی درادامه  آیین نامه مصوب سرویس مدارس را موردتوجه قرار داد و اظهار داشت: 
یکی از الزامات مهم در ایفای نقش بیشتر سازمان تاکسیرانی در سرویس مدارس، در 
کنار توجه به مباحث اجتماعی و اقتصادی شهروندان، فرهنگ سازی عمومی نسبت به 

هدایت والدین و مدارس به سوی مقررات ملی و محلی است.
سقائیان نژاد با اشاره به فرسودگی ۶0 درصدی تاکسی های شهری قم، تاکید کرد: 

مساله نوسازی یکی از اولویت ها و نیازهای حیاتی این ناوگان است.
ضرورت  استفاده  ازفناوری های روز دنیا درحمل ونقل مسافر 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم  نیز دراین جلسه بابیان اینکه شهرداری 
از فناوری های روز دنیا در حمل ونقل مسافر استفاده کند، گفت: استفاده از ظرفیت و 
توان بخش خصوصی راهکار اصولی مدیریت و ارتقای بهره وری در بخش خدمات است. 
ابراهیم معتمدی بیان کرد: در حوزه خدمات باید به سمت مردمی کردن فعالیت ها 

حرکت نموده و از توان بخش خصوصی استفاده بیشتری شود.
وی گفت:  مردمی سازی و استفاده حداکثری از توان فناوری و تکنولوژی های مدرن 

بهترین راه جهت مدیریت مطلوب ناوگان عمومی قم است.
معتمدی یادآور شد: در وضعیت بودجه ای حاکم بر کشور و نهادهای عمومی، باید به 

سراغ بهره گیری از توان بخش خصوصی باشیم.
وی اهمیت حمل ونقل بار را نیز موردتوجه قرار داد و تصریح کرد: ساماندهی این حوزه 

نیز در اولویت برنامه های آتی شهرداری قم باشد.
باید سیاست گذاری واحدی در حوزه حمل ونقل صورت گیرد 

فرماندار قم نیزدراین جلسه  با بیان اینکه جابه جایی دانش آموزان طبق قانون بر عهده 
شهرداری است، گفت: شرکت های اینترنتی به رانندگانی که در زمینه سرویس مدارس 

همکاری لازم را ندارد، خدمات سفر ارائه ندهند.
عباس ذاکریان تصریح کرد: درحال حاضر توان و ظرفیت سازمان تاکسیرانی قم کمتر 

از تعداد بالای دانش آموزان است.
وی اضافه کرد: باید متناسب با نیاز و توقعی که در سازمان تاکسیرانی در خصوص 

سرویس مدارس است، ظرفیت های لازم نیز ایجاد شود.
ذاکریان بابیان اینکه باید سیاست گذاری واحدی در حوزه حمل ونقل صورت گیرد ، 
اظهار داشت: اگر سیاست گذاری واحد در این حوزه عملیاتی شود احتمال سوءاستفاده 

برخی شرکت های خصوصی و آنلاین کاهش می یابد.
فرماندار قم با اشاره به کمبود سرویس مدارس، تصریح کرد: هم اکنون ۶ هزار سرویس 
مدرسه در قم نیاز است و درصورتی که ساعت شروع مدارس هفت صبح باشد، بسیاری 

از والدین می توانند بار جابه جایی دانش آموزان به مدارس را به دوش کشیده و حدود ۵0 
درصد از نیاز را برطرف کنند.

کمبود 3 هزار خودرو برای سرویس مدارس در قم
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم نیز دراین جلسه با اشاره به تفاوت نرخ 
سرویس مدارس در قم با سایر شهرها گفت: به علت گرانی و تفاوت نرخ سرویس مدارس 
در قم با سایر شهرها امسال استقبال از سرویس مدارس نشده و بیش از ۳ هزار خودرو 

کم داریم.
مسعود طبیبی ادامه داد: رفاه و آسایش مسافران درون شهری، بالا بردن سطح دانش 
و توانایی رانندگان، راه اندازی سیستم های جدید تاکسیرانی، نظارت دقیق بر نحوه 
سرویس دهی، تعیین اولویت های خطوط و استخدام افراد توانمند از مهمترین اهداف 

و وظایف این سازمان است.
وی یادآور شد: در حال حاضر سهم جابه جایی مسافران درون شهری خودروهای 

برخط و اینترنتی بیشتر از ناوگان تاکسیرانی شده است.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با تاکید بر ضرورت تعریف خدمات حرفه ای 
پزشکی  و  تجاری،  در حوزه گردشگری،  ارائه خدمات  تعریف  با  تاکسیرانی، گفت: 

می توان شاهد تحول در فعالیت این سازمان بود.
طبیبی گفت: برای توسعه و ارتقای جایگاه این سازمان، طرح غربالگری رانندگان، 
ارتقای شغل تاکسیرانی به عنوان یک شغل حرفه ای و دسترسی ساده به انواع وسیله 

متناسب با سفر مسافر برای رفاه و آسایش مسافران باید اجرایی شود.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با تاکید نرخ پایین سرویس مدارس، یادآور 
شد: برای توسعه سیستم تاکسیرانی قم لازم است تا  ایفای نقش بیشتر در سرویس 
مدارس، توسعه خدمات تاکسی گردشگری، توسعه خدمات تاکسی مارکت و خدمات 

تاکسی طب جدی گرفته شود.
آیین نامه سرویس مدارس، تصریح کرد: درصورتی که  از عدم اجرای  انتقاد  با  وی 
ملزومات اولیه سرویس مدارس ایجاد شود، شهرداری قم می تواند تمام دانش آموزان  را 

توسط ناوگان تاکسیرانی جابه جا کند.
وی خاطرنشان کرد: کمبود خودرو به دلیل عدم استقبال راننده هاست و ازآنجایی که 
بخش خصوصی قرار است عهده دار این کار شود، متأسفانه با عدم استقبال از سرویس 

مدارس روبرو هستیم.
نیک با تأکید بر اینکه هزینه ها و نرخ مصوب تطابقی با هم ندارد عنوان کرد: در این 
زمینه یک سری تمهیدات تشویقی قرار داده شد و با شبکه های حمل ونقلی اینترنتی 
برای تأمین تاکسی نیز تعاملاتی شکل گرفته است تا با همراهی هم مشکلات رفع شود.

وی اضافه کرد: اولیا و افرادی که می توانند در تأمین سرویس مدارس کمک کنند 
می توانند با همراهی خود شرایطی را رقم بزنیم که بتوانیم سال تحصیلی جاری را در 

بهترین وضعیت پشت سر بگذاریم.
لزوم برخورد با رانندگان فاقد مجوز برای سرویس مدارس 

گفت:  جلسه  دراین  نیز  قم   استان  دادگستری  جرم  وقوع  از  پیشگیری  مدیرکل 
دستگاه های نظارتی باید با رانندگانی که مجوز لازم برای ارائه سرویس مدارس را نداشته 
برخورد کنند تا مشکلات سال های گذشته تکرار نشده و امنیت جانی و اخلاقی آن ها 

حفظ شود.
سعیدکاویانی با اشاره به کمبود خودرو برای سرویس مدارس اظهار داشت: می توانیم 
با برنامه ریزی درست کمبود خودرو در سرویس مدارس را بدون تحمیل کردن هزینه های 

اضافی به خانواده ها رفع کنیم.
وی تغییر ساعات شروع مدارس را موردتوجه قرارداد و افزود: با تغییر ساعات شروع 
مدارس والدین می توانند فرزندان خود را به مدرسه رسانده و تقاضا برای سرویس مدارس 

کاهش پیدا کند.
مدیرکل پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان قم، سیاست آموزش وپرورش در 
ثبت نام دانش آموزان در نزدیک ترین مدرسه را مثبت ارزیابی کرد و گفت: با ثبت نام 
دانش آموزان در نزدیک ترین مدرسه به محل زندگی، علاوه بر کاهش تقاضای سرویس، 

در ترافیک شهر نیز تأثیر زیادی خواهد داشت.
وی تأکید کرد: والدینی که می خواهند فرزندانشان در مدارس خاص تحصیل کنند نیز 
باید هزینه سرویس مدارس را پرداخت کرده و باید در این نرخ اعلام شده تجدیدنظر شود 

تا رانندگان نیز برای سرویس داوطلب شوند.
کاویانی تصریح کرد: دستگاه های نظارتی باید با رانندگانی که مجوز لازم برای ارائه 
سرویس مدارس را نداشته برخورد کنند تا مشکلات سال های گذشته تکرار نشده و 

امنیت جانی و اخلاقی آن ها حفظ شود.
وی در پایان یادآور شد: سرویس مدارس حکم مدرسه سیار را داشته و باید برنامه های 

فرهنگی ویژه ای برای زمانی که بچه ها در سرویس بوده اجرا شود.

شهردار قم مطرح کرد:

60درصد تاکسی های شهر قم فرسوده است

 رژه نیروهای مسلح استان قم

گفت:  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  رئیس 
نیروهای مسلح باید بیداری خود را حفظ کنند و 
نگذارند توطئه دیگری در کشور شکل گیرد و این 

خواست ملت است.
، آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری پیش از 
ظهر پنجشنبه در مراسم رژه نیروهای مسلح استان 
به  که  انقلابی  هر  داشت:  اظهار  سخنانی  در  قم 
وقوع می پیوندد در ادامه کار خود با تهدید داخلی و 

خارجی مواجه است.
امام جمعه قم بیان داشت: اگر انقلاب نتواند به 
آرمان ها و ارزش های خود دست یابد و مردم از ادامه 
همراهی با انقلاب دلسرد شوند و دلشان از رسیدن به 
آن اهداف بزرگ خالی شود و امیدها کمرنگ شود، 
این صورت شاهد تهدیدهای داخلی خواهیم  در 

بود.
وی افزود: اگر مسائل و اتفاقات آرام آرام بین مردم 
مردم  و  بیندازد  فاصله  انقلاب  بلند  آرمان های  و 
فراموش  از  را  اسلامی  انقلاب  ابتدای  آرمان های 
داخلی  تهدیدات  دچار  نیز  صورت  این  در  کنند 

خواهیم شد.
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ادامه داد: 
نسل جوان به خاطر اینکه بیش از دیگران تأثیرپذیر 

هستند، ممکن است تحت تأثیر افکار بیگانگان قرار 
گیرد.

وی با اشاره به تهدیدهای خارجی علیه انقلاب 
اسلامی گفت: در زمانی که رهبر انقلاب و مسئولان 
تعریف  انقلاب  برای  را  رسالتی  کشور  پایه  بلند 
است  متفاوت  دیگر  انقلاب های  با  که  می کنند 
این امر موجب می شود تا این احتمال برود برخی 
کشورهای مشابه سرگذشت ما از انقلاب ایران الگو 
گیری کنند و دسته دوم نیز کشورهایی هستند که 
دارای منافعی بودند که سالیان متمادی از کشور 
بهره می بردند که این دو دسته با هم دست به دست 

هم می دهند و با انقلاب ارزشی مقابله می کنند.
انقلاب اسلامی ایران با تهدیدهای درونی و 

بیرونی مواجه است
آیت الله حسینی بوشهری بیان داشت: انقلاب 
اسلامی ایران با تهدیدهای درونی و بیرونی مواجه 
است گر چه با هدایت های امام راحل و مقام معظم 
رهبری و حضور نیروهای مسلح و مردم در میدان، 

دشمنان نتیجه نگرفتند.
توطئه های  سال ها  این  در  دشمنان  افزود:  وی 
بسیاری را اعمال کردند که جنگ تحمیلی از جمله 
بزرگترین آنان بود که نیروهای مسلح و توده مردم در 

سراسر کشور جانانه با هدایت های امام راحل وارد 
میدان شدند و دشمنان را ناکام گذاشتند و برخلاف 
در  کشور  خاک  از  بخشی  که  گذشته  جنگ های 
از  اتفاقی پس  از دست می رفت، چنین  جنگ ها 
هشت سال دفاع مقدس رخ نداد و ما نه تنها تسلیم 
ایجاد  دشمنان  علیه  مقاومت  جبهه  بلکه  نشدیم 

کردیم که خواب را از دشمن ربوده است.
وی با بیان اینکه رشادت های شهدا در دوران دفاع 
مقدس برگ زرینی در تاریخ انقلاب اسلامی و ایران 
است و آنان به آیات الهی عمل کردند افزود: نباید در 
برابر دشمنان احساس سستی کرد و تسلیم شد که 
این امر از ویژگی های شهدا و رزمندگان دوران دفاع 

مقدس است که ما به این عزیزان می بالیم.
عضو مجلس خبرگان رهبری اضافه کرد: انقلاب 

اسلامی ایران الگوی جدیدی را به دنیا معرفی کرد.
آیت الله حسینی بوشهری با بیان اینکه نیروهای 
نگذارند  و  کنند  را حفظ  بیداری خود  باید  مسلح 
توطئه دیگری در کشور شکل گیرد و این خواست 
ملت است تاکید کرد: این انقلاب اسلامی ماندنی 
داخلی  و  درونی  ظرفیت های  با  که  چرا  است 
و  بوده  پیروزی  رمز  موارد  این  و  رسید  پیروزی  به 

امدادهای غیبی الهی نیز همچنان ادامه دارد.

آیت الله حسینی بوشهری در مراسم رژه نیروهای مسلح استان قم:

نیروهای مسلح نگذارند توطئه دیگری در کشور شکل گیرد

عکاس: هادی چهرقانی


